
Leto IL, št. 5 PTUJ, 1. februarja 1996 CENA 110 tolarjev 

T A T E D E N / TA TEDEN 

Bomopotonue 
f^^utl JHi^i^^^ % 

Skrb za vodne vire že dolgo ni več zgolj predmet akademskih razp
rav, saj postaja vse bolj realna, že skoraj kruta tema vsakdanjega 
življenja. Pa ne le ker nas k temu silijo evropski trendi (in zakoni), 
predvsem zaradi tega ker se je v zadnjih letih vendarle nekaj zganilo 
tudi v nas samih, ker smo spoznali, da tako enostavno ne gre več na
prej, kajti zagotavljanje pitne vode postaja za čbveštvo ključnega 
pomena. 

Če se bo vsesplošni razvoj nadaljeval z dosedanjo hitrostjo, bo 
kmalu po začetku tretjega tisočletja na zemlji od okoli osmih milijard 
ljudi kar tri milijarde trpelo ob pomanjkanju vode. V mnogih prede
lih so že, v mnogih pa še bodo zaradi vodnih virov vse hujši politični 
prepiri. Z drugimi besedami: naslednje vojne se bodo bojevale za po
dtalnice, reke in jezera. Zal smo tudi v Sloveniji prišli do te točke, da 
se moramo vprašati, koliko izvirov pitne vode še imamo. In koliko iz
virov te vode je sploh še neoporečnih. 

Čeprav smo na ptujskem območju sredi bogatih zalog pitne vode, 
smo že nekajkrat grenko čutili, kako je, kadar je voda preveč ones
nažena. Zlahka ne bomo pozabili začetkov pred petimi leti, ko smo 
prebledeli ob novici, da so naša črpališča v Lancovi vasi prekomerno 
onesnažena z nitrati, ko smo pipe po hišah in blokih morali zapreti in 
se s plastenkami oskrbovati z neoporečno vodo, ki so nam jo dovažali 
od drugod v gasilskih in drugih cisternah. 

Šele takrat smo se zbudili, čeprav ne vsi. Načrtno in sistematično 
smo se lotili sanacije Dravskega polja in s prstom pokazali na krivce. 
Zal pa največji med njimi - kmetijci - še danes niso dojeli, da si 
režejo vejo, na kateri vsi skupaj sedimo. Res je, da bo še nekaj let 
krompir večji, če bodo škropili in gnojili, a če bodo tako nadaljevali 
mimo gnojilnih in sanacijskih načrtov, bomo kmalu vsi skupaj lačni 
- in žejni. 

Zadnje analize kakovosti pitne vode iz ptujskega vodovodnega sis
tema nas sicer navdihujejo z optimizmom, saj so ptujski komunalci z 
mešanjem vode iz globinskih (pliocenskih) vodnjakov uspeli vsebnost 
nitratov oziroma dušika v pitni vodi v omrežju opazno znižati. V 
ptujski Mestni hiši je bilo na liter vode izmerjenih 5,8 miligrama 
dušika, v Markovcih 9,7, v Gorišnici 10,3, v Vidmu 10,2, vjuršin-
cih 11,3 ter v Kidričevem 8,6 miligrama dušika na liter vode. 

Za sedaj črpajo vodo le iz enega globinskega vodnjaka, konec 
februarja bo usposobljen drugi, do konca leta pa sta predvidena še 
dva, tako da bodo skupaj štirje. 

Lepo; pili bomo torej mehkejšo, za spoznanje manj okusno, a za
gotovo manj onesnaženo vodo iz osrčja zemlje. Pa to še zdaleč ni 
odrešitev. Dolgoročno lahko naše potomce rešimo pred veliko žejo (in 
lakoto) le sami s svojim početjem. Bomo uspeli? 

Martin Ozmec 

PTUJ /SPREJEM PRI ZUPANU 

Ifcfo /e pro-
moviral Ptui 

Minuli petek je župan dr. Mi
roslav Luci sprejel v Mestni 
hiši športnike, ki so v pre
teklem letu promovirali Ptuj na 
državni in mednarodni ravni. 

Sprejema so se udeležili 
športniki trinajstih panog: atleti 

Vindiš, Doki in Žižkova, nogo
metaši Fridauer, Gojkošek, 
Bezjak, Čeh, Koren in Brodnjak, 
predstavniki borilnih športov 
Kolednik, Vogrinec, Krajnc, Vi-
dovič in Zavec, teniška igralka 
Vukasovičeva, namiznoteniški 

igralki Safranova in Luknerjeva, 
rokometaš Vugrinec, kolesar 
Kelner, kegljačica Razlagova, le
talec Pliberšek in Majcenovič iz 
invalidskega športa. Te športni
ke je predlagal Športni zavod 
Ptuj na podlagi športnih poročil, 
ki so jih dobili iz športnih klu
bov, vendar je nekaj športnih 
imen manjkalo. Ali so za to krivi 
športni klubi ali Športni zavod, 
ki zbira rezultate? 

Upamo lahko, da do teh po
manjkljivosti ne bo prišlo, ko 
bodo zbirali kandidate za na
jboljšega športnika po rezultatih 
v letu 1995. Ta bo znan jutri ob 
19.30 v avli Srednješolskega 
centra. 

Milan Krainc 

Slovesnost ob 
kulturnem prazniku 
Proslavo ob kulturnem prazniku letos pripravljata Zveza 
kulturnih organizacij in mestna občina Ptuj in bo v sredo, 
7. februarja, ob 19. uri v Narodnem domu v Ptuju. 

Slavnostni govornik bo France Forstnerič, pesnik in publi
cist. V kulturnem programu bo nastopil Alliage Quartet -
kvartet saksofonov, sodelovala pa bo tudi komorna zasedba Pi
halnega orkestra Ptuj. 

Na proslavi bodo podelili oljenke kot priznanja mestne 
občine Ptuj ter plakete in priznanja Zveze kul turnih organiza
cij. 

'Men i pa je sneg res všeč. " Foto: Slavko Rlbarii 

P T U J , ORjyiOŽ / PODPORA PRIZADEVANJEM PTUJSKE BOLNIŠNICE 

Zupani za regiisko bolniŠHko 
Župani devetih občin na območju nekdanje ptujske občine so prejšnjo sredo podprli prizadevanja 
ptujske bolnišnice za regijsko bolnišnico. V skupnem dokumentu, ki so ga pos ali na ministrstvo za 
zdravstvo in direktorju ptujske bolnišnice, so zapisali zahtevo, da ptujska bo nišnica ostane tudi v 
bodoče najmanj na taki ravni kot doslej, oziroma zahtevajo, da se posamezne dejavnosti znotraj 
ustanove razvijajo v duhu sodobne medicinske znanosti. 

Podporo pr izadevanjem ptujske bolnišnice za regijsko j e v! 
sredo najprej izrekel župan mes tne občine dr. Miroslav Luci, 
zatem so se m u pridružil i še vsi drugi župani novih občin n a ; 
območju bivše občine Ptuj . \ 

TUDI ORMOZANI PISALI 
MINISTRSTVU ZA 
ZDRAVSTVO 

Na osnutek kategorizacije slo
venskih bolnišnic se je v 
ponedeljek s pismom oglasil 
tudi župan ormoške občine Vili 
Trofenik. Za podporo so ga pro
sili v mestni občini Ptuj , kjer je 
mestni svet že podprl prizade
vanja ptujske bolnišnice za re
gijsko ustanovo. Med drugim je 
zapisal: 

"V zvezi z navedeno problema
tiko izražamo nezadovoljstvo, 
ker je bil osnutek kategorizacije 
slovenskih bolnišnic posredo
van le mestni občini Ptuj, kar je 

nevzdržno ne glede na to, da je 
sedež bolnišnice v Ptuju. 
Prepričani smo, da bi z osnut
kom kategorizacije morale biti 
seznanjene vse lokalne skupnos
ti na gravitacijskem območju 
ptujske bolnišnice. Ker je bila 
naša občina do podržavljanja 
bolnišnic soustanovitelj, 
pričakujemo v imenu 18 tisoč 
prebivalcev naše občine, da nam 
boste posredovali utemeljen 
predlog kategorizacije slovens
kih bolnišnic, ki ne bo ogrožal 
doseženega nivoja bolnišničnih 
storitev za prebivalstvo naše 
občine tako z vidika dostopnosti 
kot kvalitete bolnišničnih uslug, 
vključno s specialističnimi am
bulantami. Ker ne poznamo kri
terijev, na podlagi katerih je iz
delan osnutek kategorizacije, ne 
moremo odgovorno oblikovati 
svojega stališča do navedene 
problematike. Pri tem pričakuje
mo, da ne bo ponovljena napaka 
iz osemdesetih let, ko ni bilo 
volje za dosledno izpeljavo delit
ve dela na področju bol
nišničnega zdravljenja na 
območju podravske regije." 

MG 
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Ze okrog petsto predlogov 
Javna razgrn i tev p lanskih dokumentov mestne 
občine Ptuj bo traja la še do 8. februar ja . Doslej 
so prejeli na srednjeročni in dolgoročni plan 
mestne občine, prostorskouredi tvene pogoje za 
mesto in območje izven mesta že okrog petsto 
pr ipomb. P r i obl ikovanju predlogov bodo lahko 
upoštevali le t is te , ki imajo zakonsko osnovo. 

N a če t r t kov i j avn i r a z p r a v i 
v okv i ru r a z g r n i t v e t eh d o k u 
m e n t o v j e bil p o u d a r e k n a 
p reds t av i tv i t r a s e j u ž n e o b 
v o z n i c e z d v e m a v a r i a n t a m a , 
širi tvi o d v o d n e g a k a n a l a 
s r e d n j a D r a v a I, golf igr išča 
n a ha jd insk i gma jn i , p r o 
g r a m s k i h z a s n o v za u r e d i t e v 
d e s n e g a b r e g a D r a v e d o S tu -
d e n č n i c e , p r o g r a m s k i h zas 
n o v za u r e d i t e v nase l j a " N o 
vi J o r k " v M a r k o v c i h , kjer j e 
p r o s t o r a za g r a d n j o 41 n o v i h 
h iš , in p o b u d o b č a n o v za 
i z j emne p o s e g e n a p r v e m 
o b m o č j u k m e t i j s k i h zeml j i šč . 

Pr i južni obvoznici so p red
stavili dve var iant i . Pri prvi, ki 
p o t e k a n a območju obč ine 
V i d e m , zahteva jo precejšnje 
pop ravke . Po drugi p o t e k a 
t rasa j u ž n o od že lezniškega 
mos tu in n e p o s r e d n o posega 
v m e s t n o nasel je . 

O d v o d n i k a n a l S D I se b o 
razšir i l n a t i s to o b m o č j e , 
kjer j e sedaj d e o p o n i r a n izk
o p a n i m a t e r i a l in n e k a t e r a 
š p o r t n a igr išča. S t e m b o ka
nal ve l iko bol je i zkor i ščen , 
n a b r e ž i n e b o d o p o l o ž n e j š e 
in p r i j azne j še , z a r a d i šir i tve 
se b o g l a d i n a r e k e zn iža la , 
h i d r o c e n t r a l a p a b o p r i d o 

bi la d o d a t n i h pe t m e g a v a t o v 
n a m o č i . P o s e g i na o b s t o j e č a 
š p o r t n a igr išča b o d o ma jhn i , 
le nj ihov vpliv n a oko l je b o 
manjš i ( m a n j h r u p a ) . 

Golf igrišče ima lokacijo n a 
nekdanj i hajdinski gmajni , ki 
je sedaj površ ina v zaraščanju 
in kjer t eče S tudenčn ica , ki j o 
je p o t r e b n o ohran i t i . S p ro 
g ramsk imi zasnovami za u re 
ditev d e s n e g a b rega D r a v e d o 
S tudenčn ice se t o območ je 
( o d p a d , p r o m e t n i n e r e d in 
p o d o b n o ) , ki je bilo dokaj 
n e u r e j e n o , u rban i s t i čno ureja . 
Pri izdelavi p rog ramsk ih zas
nov so bila upoš t evana tudi 
dognan ja m e d n a r o d n e štu
den t ske a rh i t ek tu rne delav
nice, ki je lani o k t o b r a po 
teka la v Ptuju. Av to r p ro 
gramskih zasnov je a rh i tek t 
Kostja Kolar ič . 

Nase l j e "Nov i J o r k " v 
M a r k o v c i h naj bi n a s t a l o ok
rog n e k d a n j e g r a m o z n i c e , 

kjer j e že n a p e l j a n a vsa in
f r a s t r u k t u r a r a z e n kana l i za 
cije. S p r o g r a m s k o ured i tv i jo 
t ega o b m o č j a se b o g o t o v o 
zman j ša l pr i t i sk n a p o z i d a v o 
n a kva l i t e tn ih kmet i j sk ih 
p o v r š i n a h . 

V okvi ru s p r e m e m b p l an 
skih d o k u m e n t o v p o s a m e z 
niki daje jo t u d i p o b u d e za 
u r e d i t e v l a s tn ih g r a d b e n i h 
p a r c e l ali p r i z idkov , kjer so 
p o t r e b n i p o s e b i n a I. o b 
moč j e kmet i j sk ih zemlj išč . 

S p r e m e m b e in d o p o l n i t v e 
p l a n s k i h d o k u m e n t o v p o t e 
ka jo v vseh d e v e t i h obč in n a 
š i r šem o b m o č j u Ptu ja h k r a t i . 
S t e m , se ko t j e p o v e d a l vod
j a o d d e l k a za oko l j e , p r o s t o r 
in g o s p o d a r s k o in f ras t ruk
t u r o v m e s t n i obč in i Ptuj 
Stane N a p a s t poenos t av l j a jo 
p o s t o p k i , s icer p a d o k u m e n 
t e s p r e j e m a v s a k a o b č i n e 
za se . 

MG 

L E N A R T / G O S P O D A R S K A G I B A N J A S E U M I R J A J O 

Ob kmetijstvu in drobnem 
gospodarstvu pomembna industrijo 
v S E D E M D E S E T I H L E T I H SE JE ZAČELA NAGLA I N 
D U S T R I A L I Z A C I J A L E N A R T A T E R POVZROČILA 
MOČNO DEAGRARIZACIJO IN U R B A N I Z A C I J O # 
I N D U S T R I J A JE B I L A NOSILEC RAZVOJA IN PA
R A D N I K O N J L E N A R Š K E G A G O S P O D A R S T V A # 
PO K R I Z I V Z A Č E T K U D E V E T D E S E T I H SO O S T A L A 
Z D R A V A J E D R A , K I N A P O V E D U J E J O U M I R J A N J E 
• DRAGOCENO V S A K O D E L O V N O M E S T O 

G o s p o d a r s k a gibanja tudi v 
lenarški občini niso ugodna , 
vsaj na zače tku leta ne, čeprav 
je za kakršnokol i ce lovi te jše : 
ocenjevanje še daleč p rezgo- \ 
daj . Nadaljujejo se gibanja iz; 
p re tek lega obdobja , v k a t e r e m ' 
se je zgodilo veliko usodnega , 
zlasti za industr i jo , brez ka te 
re pa zagotovo ne bi bilo da
našnjega Lena r t a . 

Prav industri ja je bila sredi 
s edemdese t ih let dejavnost , ki 
je razgibala gospodarsko živ- | 
Ijenje in pr ines la velike spre- ! 
m e m b e v p ros to ru . Z njo se je 
začela obču tna d ružbeno-gos - ' 
poda r ska p reob razba os redn
jih Slovenskih goric, ki so , 
sicer ohran i le kmetijski zna-! 
čaj, venda r s p r imesmi indus-i 
trializacije naredi le dva skok- j 
ovita razvojna koraka . Novi j 
industri jski obra t i so prinesl i v 
ta del Slovenskih goric k ruh , v 

njih je našla zaposl i tev nekva
lificirana delovna sila, tudi 
ženske so se lahko zaposli le . 

N e s m e m o pozabi t i , da je 
bilo območje osrednj ih Slo
venskih goric (večji del se
danje obč ine L e n a r t ) še na za
četku 70. let izrazito agra rno z 
vsemi e lement i splošne druž
bene in gospodarske zaosta
losti ( popu la rno se je to tak
rat imenovalo manj razvito 
področ je ) . Pokraj ina je bila 
ob remen jena z os tanki t radi 
cional izma in z izjemno veli
kim de ležem kmečkega prebi 
valstva. Urbanizaci ja je bila 
sk romna , veliko je bilo b r e m e 
komunikaci jske nepovezano
sti, za to je bila zelo odloči lna 
pospešene modernizaci ja cest
nega omrežja . S tem so po
spešili in tenz i te to dnevnih mi
gracij delovne sile t ako zno
traj občine kot tudi navzven 
(Mar ibo r in de loma Gornja 

R a d g o n a ) . Sreča v nesreči je 
bila, da so pri Lena r tu soraz
m e r n o zgodaj (ali vsaj o pra
vem času) spoznali p o m e n in
dustrializacije in se med prvi
mi v Sloveniji vključili v aktiv
no pol i t iko pospeševanja 
skladnejšega regionalnega 
razvoja manj razvitih p o d r o 
čij. Kljub t emu da danes kri
tiki ekstenzivnega razvoja po
udarjajo k ra tkoročnos t takšne 
pol i t ike, ki jo je spremljalo 
veliko negat ivnih posledic (za
s tarela tehnologi ja , ekološko 
in ene rge t sko po t ra tn i p ro
grami, nizka kvalifikacijska 
s t ruk tura zaposlenih i td.) , je 
vendar le res, da je industri ja 
p o m e m b n o pr ispevala h hi
t re jšemu d ružbeno-gospodar -
skem razvoju Lena r t a in oko-
hce. 

M o r d a je bil prav zaradi 
specifičnosti val kr ize, ki je 
pljusknil po lenarškem gospo
dars tvu v začetku 90. let, 
usodnejš i . Zače l se je stečaj 
podjet i j , na veliko se je večala 
brezpose lnos t , g loboka kriza 
je poslabšala tudi sicer slab 
socialni položaj . Poleg tega pa 
je bilo še veliko subjektivnih 
napak in neodgovornos t i , ki 
pozna imena . Kazalo je slabo, 
in naj se sliši še t ako čudno , 
so se le našli redki gospodar

stveniki, ki so menil i , da je 
t reba ohran i t i zdrava gospo
darska j edra , da bo industri ja, 
nekol iko d rugačna seveda, 
p o m e m b n o pr ispevala k raz
voju. Imeli so prav in dokaz za 
to je danes vse uspešnejša 
tovarna TBP , ki je hi t ro našla 
zamenjavo za izgubljene trge 
in dobilo novo veljavo na tu
j em. In kar je najvažnejše: 
tovarna zaposluje nove de
lavce. De lovno mes to pa je 
tudi v Lena r tu veliko bo
gastvo, ki so ga veseli zlasti vsi 
tisti, ki so zaradi izgube dela 
najbolj občutil i b r e m e gospo
darske krize. Ta seveda tudi 
pri Lena r tu še ni minila, ven
dar pa so znaki , ki govorijo v 
prid tezam, da je najhuje že 
mimo. 

Poleg T B P je ostalo še ne
kaj zdravih gospodarsk ih je 
der (Unior , Kristal , Livarna, 
L e n t h o r m in seveda zasebna 
podjet ja) , tudi Capr ice , znana 
tekst i lna tovarna , ki je p red 
časom dobila nova lastnika in 
napovedla osvežitev proizvod
nje. Ali bo torej pri Lena r tu 
več dela? Najbrž da, čeprav 
bo oči tno nekaj časa še čutiti 
b r e m e krize, ki jo občuti jo 
tudi močno ob remen jene , 
razdrobl jene in nizko p roduk
tivne s lovenskogoriške kmet i 
j e . V zraku so dopoln i lne de
javnost i na kmeti jah, razvoj 
pa naj bi slonel tudi na obr t i , 
podjetniš tvu in tur izmu. Samo 
ena panoga n a m r e č ne bo do
volj, saj je razvojni voz le ob
tičal na precej s t rmem klancu. 
In navzgor vleči ni lahko! 

Marjan Toš 

V deponijo so prejšnji ponedeljek zapeljali prvi tovornjak odpad
kov. Foto: M. Ozmec 

B R S T J E 

Prvi odpadki v 
sanirani deponiji 
Delavci ptujskega Čistega mesta so v začetku 
prejšnjega tedna pričeli poskusno polnit i san i 
rano, razš i r jeno , za vodo neprepustno osrednjo 
deponijo odpadkov v B r s t j u . 

Kot je povedal d i rek tor An
drej Koter, gre za eno najso
dobnejših tovrstnih sanacij v 
domovini in tudi v evropskem 
merilu. Občino Ptuj bo veljala 
350 milijonov tolarjev. Po sa

naciji dosedanje deponije so v 
drugi etapi sanirali in razširili 
drugo deponijo, v tretji etapi 
pa bodo poleti zgradili reci-
klažno skladišče, priročno 
kompostišče ter spremljajoče 
objekte. 

Komuna lna deponi ja v Brst
ju obra tuje že dobr ih 15 let 
brez u p o r a b n e g a dovoljenja, 
saj do sedaj niso bili izvedeni 
ukrepi za zavarovanje okolja 
p red škodljivimi vplivi. P ro
j ek tno dokumentac i jo za sa
nacijo je izdelal V o d n o g o s p o 
darski biro iz Mar ibo ra , p ro -
j ek tan tka je Darinka Ignja-
tovič, dela pa so zaupali t rem 
izvajalcem: V o d n o g o s p o d a r 
skemu podjetju Drava Ptuj , 
G r a d b e n e m u podjetju Ptuj in 
Hidro ingu iz Mar ibo ra . 

S sanacijo in sodobno zgra
j e n o deponi jo je zagotovljen 
us t rezen deponijski p ros to r 
vsaj za šest let. 

-OiVfi 

S L O V E N S K A BISTRICA / 
C E R T I F I K A T K A K O V O S T I Z A T O V A R N O O L J A 

S kakovostjo v svet 
Z a Impolom in Lesnino EMMI je certifikat o žago« 
tavljanju kakovosti ISO 9001 za svoje kakovostne 
izdelke prejela tudi slovenjebistriška Tovarna olja 
Gea. Slovesnosti , ki sta se je udeležila tudi mag. 
Jožko Čuk, predsednik G Z Sloveni je , in mag. 
Z o r a n Lekič iz B V Q i , je bila konec lanskega sep
tembra. 

Predsednik GZ Slovenije mag. Jožko Cuk podeljuje direktorju slo-
venjebistriške Tovarne olja Gea dipl. ing. Leopoldu Turnšku certi
fikat kakovosti ISO 9001. Foto: Mladen Čerič. 

120 zaposlenih v Tovarni 
olja Gea , ki so solastniki fir
me, v okviru katere je tudi me
šano podjetje Par ty ' s , d.o.o., 
je nad tem najvišjim medna 
rodn im pr iznanjem o zago
tavljanju kakovost i po s tand
ardu ISO 9001 brez dvoma 
nadvse zadovoljnih. To , da je 
njihovo podjetje na pravi pos
lovni pot i , je znano že nekaj 
let. Kot je povedala dipl .oec. 
Sonja Kremavc, ki v bistriški 
tovarni olja skrbi stike z jav
nostjo, je bilo 1995. le to za to 
bistr iško delniško d ružbo 
(delničarji so lansko j e sen do
bili izplačane že prve divi-
d e n d e ) iz redno uspešno . 

"Tovarna olja G E A je v ju
niju letos od m e d n a r o d n e or
ganizacije Burreau Veritas 
Qality International za kako
vost poslovanja prejela med
narodni certifikat ISO 9001. 
Zgrajen sistem kakovost i v 
skladu z m e d n a r o d n i m s tand
a rdom ISO 9001 n a m omo
goča obvladovanje vseh pos
lovnih funkcij in uresničeva
nje našega osnovnega cilja, to 
je učinkovitega obvladovanja 
s lovenskega trga na področju 
trženja jedi lnih rast l inskih olj . 

Sistem kakovost i i m a m o do
kumen t i r an v poslovniku kak
ovosti, organizacijskih pred
pisih in t ehno loško-kon t ro ln i 
dokumentac i j i , " je pojasnjeva
la Sonja Kremavc . D i r ek to r 
Tovarne olja G e a dipl. ing. 
Leopold Turnšek pa je ponos 
no dodal , da so prvi med 
slovenskimi oljarji dobili ta 
certifikat. 

V skrbi za zdravo varovalno 
p r e h r a n o , ki varuje p red nas
t ankom civilizacijskih bolezni , 
zlasti srca in ožilja, so v lan
skem juniju dopolni l i prodajni 
p rogram G E A z jedi ln im rafi-
n i ranim ekst ra sončničnim 
oljem in naravn im h l adno 
st iskanim ekst ra olivnim 
oljem. Novi olji G E A imata 
znak varovalnega živila Društ
va za zdravje srca in ožilja 
Slovenije. 

V Bruxellesu je Tovarna 
olja Gea junija lansko leto 
prejela tudi veliko zlato 
medaljo Monde Selection za 
odličnost na ravno h l adno sti-
skanega sončničnega olja 
G E A in drugič zapored zlato 
medaljo Monde Selection za 
odličnost bučnega olja G E A . 

ViJa Topolovec 

TEDNIK je naslednik Ptujskega ted
nika oziroma NaSega dela, ki ga je us
tanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za radijsko in časopisno 
dejavnost 

RADIO —TEDH\K Ptuj 

UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in 
glavni urednik), Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik). Jože Šmigoc (pomočnik 
odgovornega urednika in lektor), Jože 
Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, VlkiKle-
menčič. Martin Ozmec, Marija Slodnjak 
in Milena Zupanič (novinarji). 

TEHNIČNO UREJANJE, celostna po
doba In prelom: S. Ribarič. 

PROPAGANDA: 
Oliver Težak rt 776-207 

Naslov: RADIO — TEDNIK. Raičeva 6. 
62250 Ptuj, p.p. 95: « (062) 771-261, 
779-371: 771-226: faks (062) 771-223. 

Celotna naročnina 5.500 tolarjev, 
za tujino 11.000 tolarjev. 

Ptuj: 52400-603-31023 

Tisk: GZP Mariborski tisk. Maribor. 

Po mnenju Ministrstva za informiranje 
Republike Slovenije št 23/58-92 z dne 
12.2.1992 se šteje Tednik za izdelek in
formativnega značaja iz 13. točke 
tarifne številke 3. za katerega se plačuje 
davek od prometa proizvodov po stopnji 
5 odstotkov. 
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O R M O Ž / P O G O V O R O U S O D I G R A M O Z N I C E 

Cas je za defanja 
O težavah z ormoško gramoznico je bilo v Ted
niku že veliko napisanega, kakšnega vidnega 
napredka pa ni bilo, saj legalne gramoznice še 
vedno ni. Neurejene odnose s o d o b r o izrabili 
tisti, ki so na črno kopali gramoz v okolici 
Ormoža in s tem povzročili veliko škodo. 
Pred nekai tedni /e skupina avtoprevoznikov, 
zainteresiranih za izkoriščanje gramoza, us
tanovila iniciativni odbor, ki bo pričel de
javnosti, potrebne za pridobitev koncesije. Zato 
je v soboto Območna obrtna zbornica Ormož 
pripravila pogovor, na katerem so predstavniki 
občine odgovarjali na vprašanja zainteresiranih, 
predvsem vaščanov Frankovcev, ki so eni izmed 
lastnikov zemljišč. 

Ž u p a n Vili Trofenik je po
jasnil, da koncesijo podeljuje 
država in da se bo mora la čim 
prej pojaviti pravna oseba, ki 
bo zaprosila zanjo. Z a območ
je gramoznice so opredel jene 
tri faze eksploataci je . V prvi 
fazi, ki obsega 2,8 hektarja 
površin, bi pri g lobinskem izk
opu do 15 metrov lahko pri
dobili 170.000 kubičnih me
trov gramoza . Druga faza ob
sega 11 hektarjev in bi glede 
na rezul ta te raziskav lahko 
dala 800.000 kubikov gra
moza, v tretji fazi pa bi na 10 
hektarjih izkoristili 600.000 
kubikov. G r a m o z a naj bi bilo 
za 40 do 50 let izkoriščanja, 
kvaliteta pa je m e n d a takšna, 

da dopušča poleg separacije 
tudi razmišljanja o drobilnici 
in še čem. 

23,8 hektarjev zemljišč je v 
lasti sklada kmetijskih in 
gozdnih površin, občine Or
mož, agra rne skupnost i in 
zasebnikov. Brez skupnega in
teresa vseh stvari ni mogoče 
premakni t i z mrtve točke. 
Razhajanja pa so se na sobot
nem ses tanku pričela že pri 
vprašanju, kdo naj zaprosi za 
koncesijo. Frankovčani imajo 
oči tno precej slabih izkušenj 
in so vztrajali, da za koncesijo 
zaprosi občina. T o bi bila p re 
cej nepos rečena rešitev, saj bi 
bila občina v tem pr imeru le 
pos redn ik in bi dela gotovo 

odda la komu drugemu. Tisti , 
ki si bo pridobil koncesijo, bo 
mora l poskrbet i tudi za sana
cijo že z ropanih predelov in 
za sanacijo po koncu izk
oriščanja gramoznice . Z ure
ditvenim načr tom je predvi
dena revitalizacija površine v 
vodno-rekrea t ivne n a m e n e . 
Frankovčani močno dvomijo, 
da bi bilo to mogoče, ker so 
prepr ičan i , da bi pri globin
skem izkopu skozi podta ln ico 
vdrle odp lake in bi names to 
vodnega parka dobili grez
nico. Z a mnenje bo p o t r e b n o 
zaprosit i s t rokovnjake. Seveda 
pa lastniki razmišljajo tudi o 
možnost i , da gramoz izkoris

tijo le do nivoja podta ln ice (1 
do 2 me t r a ) , na to navozijo 
zemljo in ne rodov i tno po
dročje spremeni jo v obde
lovalne površine. Na sestanku 
so se dogovoril i , da bodo tudi 
Frankovčani izbrali dva pred
stavnika v iniciativni odbor . 

Gotovo je v in teresu vseh, 
da se vprašanje gramoznice 
končno uredi , vendar so bili 
pogledi na to, kako priti do le
galne rešitve tega vprašanja, 
zelo različni. T a k o so bili ne
kater i mnenja , da je mogoče 
gramoznico uredi t i v nekaj 
mesecih, drugi spet, da v ne
kaj letih, največji pesimisti pa 
so govorili tudi o nikolovem. 
Ormož načrtuje gradnjo ob
voznice in vzdržuje obsežno 
ces tno omrežje . G r a m o z bo
mo torej potreboval i , in če se 
ne m o r e m o dogovori t i , da bi 
ga pridobivali doma , ga b o m o 
pa kupovali od sosedov. 

GOVORI se... 
... DA Je zadnje čase mest

nega župana obdajala tan
čica skrivnostnosti. Ljudje 
okoli njega pa so šepetali: 
"Naš župan je imel 3L ja
nuarja petdeset let. Pa niko
mur ne povej." 

... DA se ptujska Agencija 
za plačilni promet občasno 
še ukvarja z jugodinarji. 
Vsaj 22. januarja 96 je bilo 
tako. 

... DA država podpira jez
ikovno neveščnost državlja
nov. Sicer bi bili le-ti kri
tični do uradnih tekstov, ki 
prihajajo s sodišč in drugih 
uradnih ustanov. Jezik na 
njih je obupen, o strokov
nosti odločitev pa laiki težko 
sodimo. Toda če smo površ

ni na enem, smo lahko tudi 
na drugem področju. 

... DA je bivši lenarški 
izvršnih sam sebi posodil 
občinski denar. Sedaj pravi, 
da mu ga ni uspelo ople
menititi in ga torej tudi 
vrniti ne more. Ljudje pa go
vorijo, da je denar "'izh
lapel" v bencinsko črpalko. 

... DA se v Ptuju, verjetno 
na Mestnem trgu, pripravlja 
velik sprejem. Občani bodo s 
častmi množično sprejeli oba 
vračajoča se državna sekre
tarja. 

... DA je v Hajdošah glav
ni poveljujoči gasilske zveze 
dejal, da bo po nekaj letih 
velikih dotacij društvo sedaj 
nekaj časa v investicijski 
senci. Ali tako misli tudi po 
plesu z mlado tajnico društ
va, še ne vemo. 

TISKOVNA KONFERENCA OB 3 6 . KURENTOVANJU 

V restavraciji Ribič bo v torek t iskovna konferenca ob 
36. kurentovanju , ki ga pripravlja G I Z Poetovio Vivat. Na 
njej bodo predstavil i p rogram pr i redi tve in spremljajočo 
ponudbo . Za čas tno pokrovitel jstvo so organizatorj i letos 
prosili p redsedn ika vlade dr. J aneza Drnovška in ga tudi 
povabili v pustni Ptuj . 

PUSTNA ZABAVA ZDOMCEV V GRUITNU 

Upravni odbor društva Mar ibor pripravlja 17. februarja 
ob 19. uri pus tno zabavo v Bi i rgarhausu v Gru i tnu 
( H A N N ) . Ob 20. uri bosta goste obiskala tudi hildenski 
princ in pr incesa s svojim spremstvom. Z b r a n e bo zabaval 
znani ansambel Š ta tenberg . Najlepše maske bodo nagradil i . 

BTC ZA PTUJSKO KURENTOVANJE 

Blagovno-trgovinski center Ljubljana, ki je eden na
jvečjih tovrstnih centrov v Sloveniji, bo v letošnji prvi 
številki B T C vodnika precejšnjo pozornos t nameni l 
letošnjemu ptujskemu kuretovanju z enajs tdnevnim progra
mom zabavnih pr i redi tev. Izdal jo bo v začetku febraurja, 
kuren te pa na območju cen t ra pričakujejo 9. februarja. 
BTC vodnik bo tako p o m e m b n o prispeval k promociji ptu
jskega kurentovanja , saj si boljše rek lame na enem mestu ni 
mogoče zamislit i . BTC Ljubljana dnevno v povprečju 
obišče okrog 20 tisoč ljudi. 

M-BANKA NA SLOVENSKEM TRGU 

V pros tor ih bivše prodaja lne Lau ra na Slovenskem trgu v 
Ptuju bodo 7. februarja odprl i M - banko . 

OBNOVA PRODAJALNE OBLAČILA V LACKOVI 

Mercator jevo prodaja lno Oblačila v Lackovi ulici v Ptuju 
prenavljajo. V tem tednu jo bodo na novo opremil i , da bi 
bila za kupce in prodajalce še prijaznejša. 

25 LET OBMOČNE OBRTNE ZBORNICE PTUJ 

V ponedel jek se je v razširjeni sestavi sestal izvršilni od
bor O b m o č n e obr tne zbornice . S predsednik i sekcij so se 
pogovarjali o p rog ramu pri redi tev ob 25-letnici O b m o č n e 
obr tne zbornice Ptuju, ki jo bodo praznovali letos. Osred
nja pr i redi tev bo junija. 

PRIZNANJA ZA 1 0 , 1 5 IN 2 0 LET OBRATOVALNICE 

V posameznih sekcijah O b m o č n e obr tne zbornice Ptuj so 
te dni pričeli deliti posebna priznanja in p lakete za 10, 15 
in 20 let dela posameznih obratovalnic . V torek so jih 
podelili v trgovski sekciji, danes pa bodo priznanja podelil i 
gost incem. 

V SOBOTO NA PTUJSKEM TV KANALU 

Na p r o g r a m u je informativna oddaja s predstavitvijo 
nekater ih pomembnejš ih dogodkov. V Te rmah Ptuj so 
predstavili nov prospekt , t rgovina znotraj Mercator ja se je 
preobl ikovala , v Raju so odprl i p ros tor za nekadi lce in 
nealkohol ike , izšla je druga številka Ptujčana. 

Pripravila: MG 
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P T U J / N O V C I K L U S R E Z B A R I J I N S P O M I N N A P T U J 

Demoffffčffiff duh kurenta nad Ptujem 
Pr ib l i žu je se največji ptu jski p razn ik , pust . T i s t i , ki ga jemljejo za res , 
vedo, da se bo duh starodavnega običaja zbudi l takoj po svečnici. T a k r a t 
se bodo lahko mladeniči ponovno preoblekl i v kurente , ki bodo grozeče 
in hkra t i veselo pozvanjal i med l judmi . In če jim boste pr iš l i dovolj b l i z u , 
boste začutil i demonično moč njihove objestnost i . 

Boris Žohiar: Demonični duli 

Največji p o e t p t u j s k e g a 
k u r e n t a , P tu j čan Bor i s Ž o -
h a r , p a misl i nan j t a k o r e k o č i 
vse l e t o . N ič k o l i k o k u r e n t o v 
j e že zaž ive lo p o d n jegov im 
č o p i č e m . L a n i se j e ves p r e 
da l novi t e h n i k i , r ezba r j en ju . 

Boris Ž o h a r je rezbaril , kle
sal in nasploh oblikoval les 
seveda že prej . Tokra t pa se j e • 
odločil iz rezbarij napraviti m o 
dele in ulivati mavčne odtise. 
Vsi prikazujejo kuren ta in so 
namenjeni spominu na Ptuj . 

G r e za p o v s e m n o v e rno-
t ive, t o r e j m o t i v e , ki j ih Ž o 
h a r še ni u p o d o b i l . S e v e d a j e 
n jegov k u r e n t že n a d a l e č 
p r e p o z n a v n o žohar j evsk i . 
T u d i pojavl ja se v s i tuac i jah , 
ki s m o j ih va jeni : p l e š o č z 
r o ž a m i n a m e s t o t r a k o v , m e d 
d reves i , m e d vašk imi h i š a m i , 
z d r u g i m i m a s k a m i , n a d P tu 
j e m . P r a v m o t i v k u r e n t a , ki 
se dviga n a d v e d u t o P tu ja , 
nos i v seb i b i s tvo P tu ja — 
m e s t a , p r e ž e t e g a z d u h o m 
k u r e n t a t u d i v n e p u s t n e m 
času . T a k o vidi in čut i P tu j 
Ž o h a r . G o t o v o m u l a h k o 
p r i t r d i m o , in t o še t o l i k o 
bo l j , k e r se p r i čen ja p r e d -
p u s t n i čas , v k a t e r e m se p o 
lot i P t u j č a n o v p o s e b e n n e 
mir , l a h k o bi rek l i , d a j ih 
ce lo o b s e d e d u h k u r e n t a . 

Bor i s Ž o h a r j e n a t a n č e n 
in po t rpež l j iv . P r av t a k š e n 

Nešteto ur je potrebnih, da s e 
na ravni površini lesa pojavijo 
l(urent in drugi liki. Foto: M. Zu
panič 

m o r a bi t i , d a v k o s l i povega 
ali t o p o l o v e g a lesa z n e š t e 
t i m i v b o d i in ug rez i i zdo lbe 
t o l i k o p rav i ln ih čr t , d a se n a 
p re j r avn i povr š in i pojavi jo 
p l a s t i č e n k u r e n t in d r u g i l iki. 
Z a r a z m e r o m a m a j h n o rez 
ba r i j o — največje so ve l ike 
36 k r a t 22 c e n t i m e t r o v — 
p o r a b i dva ali tri t e d n e . D e l a 
l a h k o t u d i ves d a n , le k a d a r 
se pojavi jo žulji , m o r a o d n e 
h a t i . N a njegovi de lovn i miz i 
si o g l e d a m o vsa m o g o č a p o 
m a g a l a , ki še najbol j s p o 
min ja jo n a k o z m e t i č n e p r i - i 
p o m o č k e ali k i r u r š k o o r o d j e , ] 
t a k o m a j h n i in n a t a n č n i no-< 
žički , d l e t a , igle in ž l ičke so 
t o . Vsaj dva j se tk ra t m o r a 
B o r i s Ž o h a r zap ič i t i t a k š n o 
d l e t o n a i s t e m m e s t u v les , 
d a p r i d e v ž e l e n o g l o b i n o . 
N a t o p a še n e š t e t o k r a t , d a se 
od lušč i p r a v t ist i k o š č e k lesa , 
ki se m o r a , d a b o p o t e z a 
p r a v a . 

B o r i s Ž o h a r j e dos le j iZ' 
rezl ja l o s e m r a z l i č n o velikih 
r ezba r i j z m o t i v o m k u r e n t a , 
p o k a t e r i h je n a p r a v i l silik
o n s k e m o d e l e , v k a t e r e uliva 
m a v e c . P o s u š e n o d l i t e k še 
p o b a r v a in p o l a k i r a te i 
o p r e m i s p o d s t a v k o m , če želi 
s a m o s t o j e č e g a , ali ga na l ep i 
n a p a s p a r t u in uokv i r i kot 
s l iko . O b e razl ič ic i p r ipravl ja 
z a t o , d a si b o d o l a h k o tist i , 
ki b o d o ob i ska l i P t u j , od
nes l i k u r e n t a v novi p o d o b i k 
sebi d o m o v . Bor i s Ž o h a r na
p o v e d u j e , d a c e n a t e g a s p o 
m i n k a v man j š i izvedbi n e b o 
v i soka , n e k o l i k o dražj i p a 
b o d o s e v e d a največji od l i tk i , 
ki b o d o bolj z an imiv i k o t 
d a r i l a o b p o s e b n i h p r i lož 
n o s t i h . S icer p a se Ž o h a r s 
p r o d a j o s a m n e n a m e r a v a 
ukvar ja t i , saj se ves p o s v e č a 
d e l u . M e n i , d a n e m o r e š 
h k r a t i k a k o v o s t n o p o č e t i 
e n e g a in d r u g e g a . V e l i k o p o 
tov j e ime l že s p r i d o b i v a n 
j e m z n a k a k a k o v o s t i za spo 
m i n k e ko t i zde lke d o m a č e 
o b r t i . Z n a k k a k o v o s t i m u j e 
za vsak raz l ičn i o d l i t e k p o s e 
bej p r i z n a l a O b r t n a z b o r n i c a 
S loven i je . 

P t u j , ki s svoj imi tu r i s t i č 
n i m i a m b i c i j a m i n a r a v n o s t 
k l iče p o p r e p o z n a v n e m l iku, 
k a r k u r e n t n e d v o m n o j e , j e z 
Ž o h a r j e v i m i od l i tk i p r i d o b i l 
t u d i nov , p r e p o t r e b e n t u r 
is t ični s p o m i n e k . P a l e t a 
Ž o h a r j e v i h m a l i k o v a l s k i h 
u p o d o b i t e v k u r e n t a p a j e 
o b o g a t e n a z a e n k r a t za o s e m 
n o v i h r e z b a r s k i h s tvar i tev , ; 
za k a t e r e av to r obl jubl ja , d a 
j i h b o d o d a l še n e k a j in j ih 
z a o k r o ž i l v s amosvo j c ik lus . 

Milena Zupanič 

O R M O Ž / Z B I R A T E L J S K A S T R A S T 

Zbiram, torej sem! 
Nekateri je imajo v izobi l ju , drugim je popolnoma tuja — zbiratel jska strast 
namreč. Kdo ve, katera si la žene zbiratel je, da vlagajo ure in dneve svojega 
živl jenja v dejavnosti, ki j im ne prinesejo nobene materialne kor is t i . Kl jub 
temu pa se zadoščenje ob kakšnem izjemnem zbiratel jskem pr imerku go
tovo da primerjati s t ist im ob dobitku glavne nagrade na lotu. 
Ljudi torej poleg vseh drug ih klasif ikacij lahko razdel imo tudi na z b i 
ratel je in t i s te , ki to n iso . Zvonko Bešv i r iz Ormoža sodi gotovo med z b i -
ratel jske skra jneže , poleg tega pa so predmeti njegovega zb i ran ja tudi 
nekaj posebnega. Ukvar ja se namreč z zb i ran jem kaktej . 

Z zbiranjem kaktusov se je 
Zvonko Bešvir pričel ukvarjat i 
leta 1968. Prve p r i m e r k e je 
dobil od sosede , nekaj pa j ih 
je kupil na razstavi v Mar i 
boru . Odločil se je za a t rak
t ivne, a žal zelo zah t evne -
p r imerke , n e p r i m e r n e za n je- : 
govo t a k r a t n o začetniško^ 
znanje . Seveda jih je pr idno^ 
zalival in " u s p e h " ni izostal. ^ 

D a n e s ima v svojem ras t l in- ' 
j aku okrog 500 do 600 raz
ličnih vrst kak te j . "Sem član 
Druš tva ljubiteljev kaktej v 
Ljubljani, ki šteje okrog 200 
članov, in p o d o b n e g a društva 

v Avstiji. Na ta način sem 
poznal veliko ljudi, ki se tudi 
ukvarjajo s t em hobi jem. 
N e k a t e r i so zbiralci, drugi se z : 
v r tna r s tvom ukvarjajo profe
s iona lno . Na takšnih srečanjih 
i zmenjamo veliko informacij i 
in nasvetov, ki so poleg iz
kušenj in tujih specializiranih^ 
revij najboljši vir informacij . 
Seveda pa po t eka tudi ž ivahna 
izmenjava." 

Iz majhnega števila kak
tusov, ki najdejo svoj p ros to r 
pri vsaki hiši, je v skoraj t r ide-
setih letih zrasla p r ek ra sna 
zbirka. Takšnih je v Sloveniji; 

mogoče dese t . V zače tku je 
Z v o n k o kak tuse kupoval , kas
neje j e ho te l vedno zahtev
nejše in redkejše sor te , ki j ih v 
naših cvet l ičarnah ni mogel 
dobi t i , zato je naročal s eme in 
rast l ine iz tujine. N e k o č je od 
ptujskega kolega dobil zavi tek 
semen , iz ka t e rega je zraslo 
čez 50 različnih vrst kaktej in 
okrog 5400 pr imerkov . Kmalu 
sta posta la s tanovanje in t e 
rasa p rema jhna za vse cvet
lične lončke, za to je zgradil 
rastl injak, pa ga kmalu razši
ril. Kaktus i zahtevajo tudi 
pozimi p r i m e r n o t e m p e r a t u 

ro, za to je rastl injak p o t r e b n o 
ogrevat i , kar je povezano s 
precejšnjimi stroški . Seveda 
tudi lončki, gnojila in druga 
o p r e m a niso zastonj . Vse to 
pa oči tno o d t e h t a uži tek, ko 
zbiratel ju uspe vzgojiti kakšen 
nov p r imerek in ko prvič 
zacveti t e r razvije seme . 

Z a laika je kaktus enak kak
tusu, venda r še zda leč ni t ako . 
Vsaka vrsta ima tudi po več 
sto variacij . V rast l injaku 
Zvonka Bešvirja je vsak kak
tus opreml jen z e t ike to , na 
kater i je nap i sano njegovo lat
insko ime — to je le zaradi 
r eda in za or ientaaci jo obisk
ovalcem, saj lastnik ne p o t r e 
buje plonk listkov. Z a p l e t e n a 
lat inska imena kar s t resa iz 
rokava, za vsak kaktus tudi 
n a t a n č n o ve, od kod pr ihaja . 
Neka t e r i imajo prav zanimivo 
zgodbo . 

Vsako pomlad ga s svojimi . 
cvetovi še vedno razveseljuje 
nekaj p r imerkov iz zbirke, ki 
jo je dobil od m a m e za svoj 
2 1 . rojstni dan . Mars ika te rega 
je naroči l iz tujine in ti so 
povezani z zgodbami o kopici 
b i rokra t sk ih zapletov. 

Zvonko je za ljubitelje in 
m o r d a tudi bodoče zbiralce 
kaktusov izdal tudi nekaj zelo 
koris tnih nasvetov: "Vsak 
kaktus bi po t rebova l t akšno 
sestavo zemlje, kot jo ima na 
svojem rastišču v divjini. To je 
seveda nemogoče , saj je veči
na kaktusov iz zelo eksot ičnih 
krajev. Kaktusi najbolje us
pevajo v nevtra lni zemlji, pr i 
ph 6. Z a presajevanje upo
rabljam mešanico zemlje, ki je 
sestavljena iz dobro p r epe re l e 
bukovol is tke , opečnega d ro 
birja in k remenčevega peska . 
Po p r i m e r n o zemljo za kak
tuse sem se vozil tudi na Po 
horje in v pr t lažniku mojega 
avtomobi la je iz Pr imorja pr i -
romala tudi kakšna vreča ter-
a rose . Poizkusil sem tudi s 
šo to , vendar se je izkazalo, da 
za kakte ie ni naiboH pr i -

Kako presajamo kaktuse? Zvonko Bešvir odgovarja: "Previdno!" 

vsak zbiratelj in tudi vrsta 
kak tusa svoje zah teve . Neka
ter i kolegi nameni jo kaktu
som, ki rastejo v kor i tu 50 
kra t 30 cm, 2 dec ih t ra vode na 
le to , drugi spet več. Vel iko 
bolje je kak tuse zalivati kot 
prši t i , ker sicer s p e r e m o be lo 
plast , ki neka te r im kak tusom 
daje p o s e b n o l epo to . Najbolje 
jih j e zalivati zvečer, ko se oh
ladijo in odpre jo po re . Z a eno 
zalivanje svoje zbirke po rab im 
400 litrov deževnice . Tu in 
tam kak tusom n a m e n i m ma lo 
gnojila ali pa jih zalijem s cve-
ta lom za kakte je . Pri p resa-
jevanju velja nep i sano pravi lo, 
da stebričarja ni p o t r e b n o 
presadi t i , dok le r v lončku la
hko stoji brez o p o r e , bučas te 
kakteje pa je p o t r e b n o presa
diti , ko p re rase jo rob lončka. 
Hi t ros t rasti j e odvisna od 
sor te in razmer , v ka te r ih ra
ste. So p r imerk i , ki jih ni 
p o t r e b n o presajevat i tudi po 
15 let. Polet i naj b o d o kaktusi 
na p ros t em. Sicer pa za us
pešno gojenje kaktusov velja: 
čim manj zalivanja ter čim več 

D a n e s j e t ud i m e d k a k t u s i 
že ve l iko k r i žancev , p o s e b n o 
zan imiv i p a so k a k t u s i , ki so 
cep l jen i n a r a z l i č n o p o d l a g o . 
R a z m n o ž u j e m o j ih s p o t a k n 
j enc i ali s e m e n o m . Č e za 
k a k t u s e p r i m e r n o s k r b i m o , 
n a s razvese l i jo s p r e k r a s n i m i 
cve tovi na j raz l i čne j š ih ba rv , 
ob l ik in vonjav . V e n d a r j e v 
več in i p r i m e r o v u ž i t e k z e l o 
k r a t k o t r a j e n , k e r cve tovi 
o v e n e j o že p o n e k a j u r a h . 

Z v o n k o Bešvi r se j e p o l e g 
k a k t u s o v ukvar ja l še z zb i 
r a n j e m značk , k o v a n c e v , go 
j e n j e m p a p i g in r ib ic , n a j n o 
vejša s t r a s t p a so m i n e r a l i . V 
ra s t l in j aku so p o l e g k a k t u 
sov svoj novi d o m p o p o l e t 
n e m s p r e h o d u p o o r m o š k i h 
v r tov ih naš l i z n a n a k a č a 
(kra l jevi p i t o n ) in n j e n a 
kos i la — b e l e m i š k e . Č e s te 
p r i čakova l i o d g o v o r n a v p r a 
šan je , zakaj n e k a t e r i m e d 
n a m i zb i ra jo , d r u g i p a n e , 
vas m o r a m r a z o č a r a t i . N a to 
v p r a š a n j e j e Z v o n k o deja l le , 
d a ga n e k a sila ž e n e n a p r e j 
in d a p r e p r o s t o n e m o r e n e -
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Dežela, ki / e 
zbolela za vero 
I z E s f a h a n a s v a s e o d g u n c a l a p r o t i j u g u i n p r i s t a l a v S h i r a z u , m e s t u , k i j e n a j b o l j 

z n a n o p o t e m , d a n e d a l e č s t r a n l e ž i e n o n a j p o m e m b e j š i h m e s t z g o d o v i n e P e r s e p o -

j i s . V e l i k o s k r i v n o s t n i h z g o d b s t a r e g a o r i e n t a j e p o v e z a n i h s t e m n e v e r j e t n i m k r a 

j e m , o g r o m n o b o g a s t v a j e z a m e n j a l o l a s t n i k e v t e m m e s t u , v e l i k o v o j n s e j e b i l o 

z a r a d i n j e g a i n m a l o m o ž g a j e o s v o j i l o . O n j e m j e n a p i s a n i h m n o g o k n j i g i n 

m n o g o u g i b a n j . V s e d r u g o p r e p u š č a m v a š i r a d o v e d n o s t i i n z g o d o v i n s k i m k n j i g a m . 

S T O L P I T I Š I N E 
N a meji dveh puščav 

— slane puščave Dashf-
e Kavir in peščene 
Dashf-e Luf — /ež/ Vazd. 
Mesto je revnejše in 
cenejše. Na potovanju 
po Iranu se mu kar 
nekako ne smete izog
niti, saj je največji center 
perzijskega praverova-
nja zoroastrianstva. V 
mestu je svetišče, v 
katerem že več kot 1400 
let gori zoroastrski sveti 
ogenj in v katerem se 
opravljajo obredi. Nekaj 
kilometrov iz mesta pa 
ležita dva zoroastrska 
stolpa tišine in ostanki 
zoroastrskih naselbin z 
nenavadno arhitekturo. 

Stolpa ležita na pri
bližno sto metrov visokih 
in strmih vzpetinah. 
Služila sta kot nekakšno 
pokopališče. Po zoroas-
trskem verovanju je. 
namreč onesnaževanje 
zraka ali zemlje nedo
pustno, zato mrličev niso 
pokopavali ali zažigali. 
Izpostavili so jih na stol
pe tišine, kjer so trupla 
požrli krokarji. Na enem 
izmed stolpov sva z Jano 
odkrila dva ostanka 
človeških sklepov. Zad
nje truplo so na stolp 
izpostavili pred približno 
50 leti. 

V Vazdu še danes živi 

zoroastrska manjšina, ki 

šteje približno 12 tisoč 

pripadnikov. Mesto nudi 

s svojimi z blatom ome-

Pogled na Persepolis. 

Stolp tišine v okolici Yazda. 

ta ni mi ulicami zares ne

navaden pogled. Barvne

ga kontrasta med okoli

ško puščavo in zgrad

bami skorajda ni, tako 

da se zdi, kot da bi se 

puščava nadaljevala v 

mesto. Videti je mogoče 

tudi vetrne stolpe, ki ob 

peklenski poletni vročini 

ulovijo vsako najmanjšo 

sapico in jo popeljejo v 

podzemne prostore. 

Č e je le mogoče, se za 

potovanje v Iran odločite 

med koncem septembra 

in začetkom decembra 

ali od marca do maja. 

Poleti temperature v 

nekaterih delih Irana 

namreč dosežejo tudi 50 

stopinj Celzija in več. 

Predvsem se je v tem let

nem času treba izogibati 

nižinam ob Perzijskem 

zalivu. 

V Vazdu sva s i zaradi 

nižjih c en — tudi dru

gače je vse neverjetno 

poceni — privoščila 

prave perzijske požrtije. 

Izbira sicer ni kdove ka

ko pestra, je pa hrana 

odlično pripravljena. 

Najobičajnejša jed v 

Iranu je zagotovo chelo 

kabab, trakovi ovčetine 

ali jagnjetine s kupom ri-

ža in popečenimi para

dižniki. Meso je pona

vadi prelito še z curry-

jevo omako. Juje kebab 

je isto, le da ovčetino 

nadomešča piščanec. 

Radi jedo tudi jogurt. 

Kruha v Iranu skorajda 

ne uporabljajo razen v 

obcestnih ^snac/c barih". 

Kruh nadomešča lavash, 

velikanski palačinki po

doben copat, ki ga z 

rokami trgaš na manjše 

kose in s i jih tlačiš v 

usta. Zajtrk je običajno 

kombinacija lavasha z 

jajcem ali medom. In 

seveda obvezen čaj. 

Iranci so tudi mojstri za 

najrazličnejše slaščice, 

ki pa so običajno prav 

neverjetno sladke. Sko

rajda v katerikoli gostilni 

se za približno dva do

larja naješ do o n e m o -
alosti. 

P I Š E : B R A N K O C E S T N I K / P I S M O I Z R I M A 

Tipologije 
rimskih gospa 

"Ko pišete o 
ženah, namo
čite pero v 
mavrico," sve
tuje Denis 
Dide ro t — 
francoski fi
lozof iz 
XVI I . stolet
ja. No , n a m o 

čil bom računalnik v p isano 
mavrično milino in zapisal teh 
nekaj vrstic o r imskem než
n e m spolu. 

O tej ljubki zadevi se ver
j e t n o ne bi razpisal, če ne bi 
nalete l na Vanzinov sestavek 
o rimskih ženah . Enr ico Vanz-
ina se ob sobotah javlja v ru
briki Rimska beležka na stra
neh časopisa Corriere detla 
sera. Lahko ga vzamemo kot 
preds tavnika tiste subknjižev-
nosti , ki smo jo obravnavali v 
prejšnjem Pismu iz Rima pod 
imenom bastardna peresa. No , 
ta pisec najprej definira rim
ski nežni spol, p o t e m pa ga 
klasificira v štiri t ipe . Ker v 
svojem kra tkem in p ikrem 
članku uporabl ja t ipično rim
ske kul turne vzorce in izraze, 
ga ne m o r e m o kra tko malo 
povzeti ali prepisa t i . Potrudi l i 
se b o m o prevesti in razširiti 
njegove tipologije v splošne, 
tudi za Slovenijo in Ptuj ve
ljavne kategori je . 

R imske ženske definira kot 
važnejše od Milančank, bolj 
ognjevite do Sicilijank, bolj 
razuzdane od Bolonjčank, bolj 
smešne od Neapeljčank, bolj 
nore od žensk iz Vicenze in bolj 
provincialne od onih iz Ber-
gama. Ker so takšne , trdi 
Vanzina , mu je neizogibno o 
njih razmišljati in pisat i . 

Obstaja t ako imenovani 
razred lažnih blondink. T o je 
tip naučeno sodobne in nare 
j e n o samozaves tne ženske , ki 
nas topa h ladno in vzvišeno. V 
bistvu je slabo izobražena in 
morda prihaja iz nižjih druž
benih razredov, ampak danes 
živi v boljših mestnih predel ih 
in njen mož dobro zasluži. 
Ker je m o d e r n a , je po eni 
s trani seveda menta l iz i rana na 
te lematske in managerske 
mišljenjske vzorce, po drugi 
strani pa dokaj zavzeto goji 
ideal fizično zdrave in vi tke 
ter duhovno emanc ip i rane 
ženske . Vse to seveda na 
smešno poar is tokra t iz i ran na
čin. Skratka, poskuša biti čim 
bolj p o d o b n a ženskam iz rek
lam, ženskam iz rumenega 
tiska. 

Lažna blondinka, kot ugo
tavlja Vanzina , se zadnje čase 
nekako ku l tu rno- roman t i čno 
prebuja. Odkriva čar s taro-
davnosti in vse pogosteje jo je 
moč opazit i , kako hodi po 
s ta rem mes tnem jed ru , r ado
vedno se ozirajoč po cerkvah 
in spomenikih . Zadnje čase 
zapušča prest ižne obmes tne 
četrt i in se naseljuje v majhna 
stanovanja v cent ru . Vse v 
imenu kdove kakšne prist
nosti . 

Drugi tip r imske ženske se 
imenuje radical chic. Radical 
chic woman je po tomka , če ni 
bila celo sama ak te rka , revo
lucionarnih dogajanj iz leta 
1968. Za razliko od lažne 
b londinke je poli t ično levo us
merjena, se p re t i r ano ne ma
že, se oblači, kot pravimo, 
ustvarjalno in svobodno. Ta 
post-hipijka je p repr ičana , da 
je nap redna , kul turno raz
gledana, da na t iho spreminja 
družbo, da soustvarja boljši 
svet. Škoda, da jo ta samozav
est popelje v nekakšno sa-
moobčudova lno samozados t 
nost. Škoda, da na koncu tudi 
ona podleže konvencijam: ve 
se, v ka te ra gledališča bo za
hajala, ka te re knjige bo pri
jateljem darovala , kater im 

idealom se bo poklonila , kakš
ne vse depresi je bo imela. 

Šik radikalka je t r enu tno v 
procesu revizije. Začenja 
spre jemat i , kot se t emu reče , 
dobre plati kapi ta l izma, a m e 
riške geopol i t ične p repo ten t -
nosti , masovne malomeščan
ske kul ture vsega tega, če
mur se je še pred deset le jem • 
močno upirala . 

Tretji tip r imske ženske j e 
klasična malomeščanka. Brez 
posebne prefinjenosti povze
ma tiste vedenjske vzorce, ki 
jih na veliko in po znižanih 
cenah proda ja ta televizija in 
rumeni tisk. Je komunis t ično 
uporna , če je plača prenizka; 
je fašistično razjarjena, ko j e 
t r eba napodi t i cigane iz n jene 
četr t i ; skratka, je poosebl jeno 
javno mnenje . 

Tudi r imska ma lomeščanka 
se spreminja. Z z a m u d o j e 
odkri la e ro t iko , ironizira Van 
zina. Odkri la je , da je njen 
možicelj čez dan — na cesti, v 
službi, p reko televizije — 
podvržen p remnogim spolnim 
stimulacijam. Tako je začuti la 
po t r ebo , da pos tane spolno 
kompet i t ivna tudi ona. Naba
vila si je mrežas te nogavice, 
ozka krila, velike okrogle 
u h a n e , bolj ž ivahno rdečilo ... 
in v te stvari ode to jo je moč 
danes srečati po vele
blagovnici, kako p reme tava 
kupe znižanih majčk in srajčk. 

Četr t i Vanzinijev tip r imske 
ženske je edini , ki se že dolgo 
ne spreminja. Ta tip najbolj 
poosebljajo prodajalke iz cen
tra. To so p repros ta dekle ta . 
Njihov look je vedno enak . 
Nobene mega lomanske ideje 
o sebi in življenju nimajo. Le 
službo obdrža t i , v soboto se v 
diskoteki lepo imeti , na počit
nice s fantom iti, nekega dne 
se mogoče z njim poroči t i ... 

Tako! Enr ico Vanzina tukaj 
konča svojo tipologijo lokal
nih milin. Ker na dan preži
vim povprečno dve uri na rim
skih ulicah, se mi ni bilo težko 
posvetit i preverjanju stanja, ki 
ga opisuje. Res , veliko rim
skih žensk bi se da lo s kanč
kom ironične predrznos t i stla
čiti v te štiri r az rede . Vel iko 
pa je takšnih, ki jih ni moč 
dat i v nobenega od pravkar 
navedenih predalčkov. Čeprav 
je skoraj nemogoče klasifici
rati ljudi, bi lahko Vanzini-
jevo tipologijo dopolnili še z 
mnogimi tipi rimskih gospa. 
Z a e n k r a t dodajmo samo še 
naslednji t ip: recimo mu 
klasična mati iz periferije. 

Klasična mati iz periferije je 
že dolgo tega izgubila to, 
čemur sodobna površna misel
nost pravi ženski čar. (Morda 
je prav zaradi tega naš pisatelj 
ni upoš teval?) Ut ru jeno od 
mnogih bitk, cesto obole lo , 

I cesto živčno, pa vendar pri
pravljeno na nove spopade z 
življenjem jo s rečamo na avto
busu, ko se vrača s t ržnice, 
polna vrečk, iz kater ih gledajo 
razne solate in tes tenine raz
nih oblik. Še vedno p o g u m n o 
stika po stojnicah, iščoč 
pomeni blago, in še vedno 
t rdno verjame, da bo osrečila 
moža in deco, če jih bo znala 
za mali dena r dos to jno obleči , 
če jim bo napravila dobre 
špagete . Kajti to je njeno 
poslanstvo: poganjat i napre j , 
kar je os ta lo od na pol razbi te 
družine; verjeti, da je familija 
tisto ta pravo kljub možu, ki 
ga ni nikoli doma , kljub 
o t rokom, ki so ve manj pr idni 
in podložni . 

Upa jmo, da bodo Vanz ina 
in njemu podobn i opazovalci 
življenja nekega dne tudi na 
teh požrtvovalnih vsakdanjih 
ma te rah iz rimske periferije 
zapazili mavrični ženski čar. 

Branko Cestnik 
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Kurent osvaja svet -
bogatenje ali razvrednotenje 
Pust, posebej pa še kurent, lik Ptujskega in Dravskega polja ter Haloz, je inspiriral 
že mnoge umetnike in znanstvenike. Pojav pusta, njegovih šem in navad ter samih 
mask že dobro desetletje zaposluje tudi etnologa s Pokrajinskega muzeja Ptuj 
Aleša Gačnika. 

Zal je za raziskovanje pusta na voljo zelo omejen čas, dobra dva tedna med 
svečnico in pustnim torkom, zares intenzivno pa samo nekaj dni pred pustom, ko 
s e šemimo bolj množično. To je čas, ko Aleš Gačnik skupaj s profesionalnim 
televizijskim snemalcem že nekaj let sistematično snema pustno dogajanje. To je 
čas, ko je potrebno pridobiti čim večje število informacij, ki potem čakajo na strok
ovno obdelavo. Sicer pa je tudi tema doktorske disertacije, ki jo Aleš Gačnik 
pripravlja na Oddelku za etnologijo in kulturno antropologijo na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani, tesno povezana s pustom, natančneje z izdelavo metodologije 
varovanja, raziskovanja in promocije kulturne dediščine s posebnim poudarkom 
na dediščini maskiranja in fenomenu kurenta. 

Aleša Gačnika zanimajo 
tako t radic ionalne kot novo
dobne maske . Zdi se mu na-
robCi da so se nekoč etnologi 
zanimali zgolj za arhaične 
maske , in meni , da je za s tro
ko p o m e m b n o posvečati raz- j 
iskovalno pozornos t tako ar
haičnim obl ikam tradicion-
lanih šeg in navad ter mask kot 
njihovemu spreminjanju do 
danes , pa tudi novim šemam. 

O Menite, da se bodo 
maske, ki nastajajo danes, 
ohranile? 

Aleš Gačnik: "Številne no
vodobne maske imajo zelo 
k ra tko življenjsko dobo , saj 
odseva novodobno maskiranje 
vel ikokrat neko ak tua lno 
d ružbeno dogajanje in vplive 
različnih medijev. Tudi m e d 
novodobnimi maskami pa la
hko najdemo pus tno klasiko. 
Pika Nogavička ni povezana s 
pus tn im izročilom, pač pa z 
l i te ra turo , filmom, televizijo, 
pa se ohranja že desetlet ja in 
je torej že pus tna klasika. Z e 
lo spreminjajoče so podobe 
polit ikov. Pred leti smo zasle
dili med maskami p o d o b e Mi
lana Kučana , Pe ter le ta , Janše . 
To so p r e h o d n e maske . Po
javijo se, že naslednje leto pa 
lahko te p o d o b e zamenjajo 
podobe drugih poli t ikov." 

O Zanimiv je razvoj naše 
najbolj znane pustne figure, 
kurenta. Ima bogato zgo
dovino, v novem času pa nas 
preseneča s tem, da se je pre
selil tudi izven avtohtonega 
okolja, Markovcev in drugih 
vasi, pa celo iz Ptuja. Menite, 
da je to prav? 

Aleš Gačnik: "Etnologi so 
nekoč, morda še danes , delali 
velike napake , ko so l judem 
svetovali, kako naj se šemijo. I 
To ni prava rešitev. Sam sem -
se pred leti odločil , da ne b o m 
nikoli svetoval tega. Moja 
prvenstvena vloga je , da po
skušam razumet i fenomen 
maskiranja ter s tem tudi 
različne modifikacije kuren ta . 
Kurent je skozi zgodovino 
doživel tol iko pomenov , ki ni
majo nobene povezave s t ra
dicijo, da lahko rečemo, da je 
kurent , koran t ali ku ran t — še 
celo za ime se nismo zedinili j 
— naša večna neznanka in 
draž. Kljub številnim inspira
cijam še vedno ni pojasnjen 
njegov izvor. Lahko pa reče
mo, da je neke vrste s tarosta 
med t radic ionalnimi pus tnimi 
liki na Ptujskem in Dravskem 
polju ter v Ha lozah . " 

O Kurent se je pojavil tudi 
drugje, potuje v druge kraje, v 
druge države, potuje tudi tak
rat, ko ni pusta, povsem nov 
fenomen pa je , da se oblačijo 
v kurente ljudje, ki niso doma 
od tod, ampak denimo v Du-
pleku pri Mariboru. Kuren-
tovo opravo pač lahko vsakdo 
kupi ... Bomo na ta način raz
vrednotili kurenta ali bomo 
zato kaj bogatejši? 

Aleš Gačnik: "Dejs tvo je , 
da bi na zemeljski obli težko 
našli kakšno masko, ki bi ji 
ljudje dali tol iko najrazlič
nejših pomenov in vlog kot 
kuren tu . Metafor ično bi lahko 
rekli , da kurent osvaja svet. 

To je lahko dobro , lahko je pa 
tudi slabo. Različni kurent i 
menijo, da je pozitivna pro
mocija takoj , ko gredo v svet. 
Da je promoci ja že v t re
nutku, ko se kurent i pojavijo v 
Franciji, na Japonskem, v 
Ameriki in še kje. Ob tem se 
p remalo zavedajo, da lahko 
gre tudi za negat ivno p romo
cijo. Ze lo težko bi na tančno 
rekel , kdaj gre za pozit ivno, 
kdaj pa za negat ivno p romo
cijo, vsekakor pa je p rob lem v 
tem, da se kurent i p remalo 
zavedajo p o m e n a kurentov . 
Nastopajo izven t radicional
nega pros torskega in časov
nega konteks ta , zunaj pust
nega časa. Skozi te nas tope 
ustvarjajo neko novo mitolo
gijo, neko novo obredje , ki 
velikokrat nima nobene pove
zave s t radic ionalnim obred
jem. Spreminjajo se navsezad
nje tudi sami material i , iz 
kater ih je napravl jena kuren-
tija. Kuren t je v pre t resu . Svo
je poslanstvo vidim v tem, da 
poskušam razumet i fenomen 
kuren ta danes in da nakažem, 
kaj se lahko zgodi s kuren tom, 
če ga bomo razvili v smislu 

simbola, masko te , v smislu fol
klornega lika, kot pustni lik ... 
Razvoj simbola ali maskote ima 
drugačno logiko. Nastop kuren
ta na letošnji Zlati lisici — nas
topili so kurenti iz Dupleka — 
je izredno zrevoltiral ptujske 
kurente. Po eni strani sem bil 
tega celo vesel, saj bodo ptujski 
kurenti lažje razumeli gnev na 
primer markovskih kurentov 
nad tem, da so se pričeli v 
kurente preoblačiti tudi Ptuj-
čani. Prihaja čas, ko se bodo 
kurenti morali obrniti tudi sami 
vase, razmišljati o tradicional
nih pomenih v navezavi na so
dobno pustno prakso." 

# Morda smo bili preveč 
prepričani, da kurent živi 
tudi v tukajšnjih prebivalcih. 
Ampak potem, ko si nadenejo 
masko domačini iz Dupleka, 
se izkaže, da morda kurent le 
ni vgrajen samo v dušo člove
ka z Dravskega in Ptujskega 
polja ter Haloz ... 

Aleš Gačnik: "Težko bi kaj 
rekel . Ptujski kurent i so za 
dupleške dejali, da so si oni 
sicer nadeli kurent i jo , ampak 
da niso bili kurent i . Sam dvo
mim o tem. Če nekdo kupi 
kurent i jo in si jo nadene ter je 
videti kot kurent , pri tem pa 
obvlada vsaj minimalno vede
nje o obrednos t i , se prezen-
tira v javnost i kot kurent . Ta
ko gre za bolj simboličen kon
flikt v navezavi na lokalno 
pus tno izročilo." 

O Menite, da ima Ptuj kak 
močnejši simbol, kot je kurent? 

Aleš Gačnik: "Gotovo je, da 
postaja kurent vse bolj simbol 
Ptuja in ptujske regije, postaja 
tudi zaščitni znak kulturnih, 
športnih in turističnih prire
ditev, pa če nam je to všeč ali 
ne. Ce želimo ptujskega kuren
ta razvijati kot simbol Ptuja in 
okolice, bomo morali razmiš
ljati tudi o tem, kako je možno 
kurenta kot lik zaščititi. To je 
sicer sedaj še povsem odpr to 
vprašanje, ki se bo moralo rav
nati po Unescovi metodologiji 
in v skladu s teorijami tistih 
znanosti, ki se ukvarjajo z varo
vanjem kulturne dediščine." 

O ž e dobra tri desetletja je 
ptujski pustni karneval osred
nja prireditev za širšo regijo. 
Ze nekaj let ga poskušamo 
spremeniti, obogatiti, izbolj
šati. Letos ste zadolženi za 
strokovno vodenje tega kuren-
tovanja. Kako si zamišljate 
ptujski pust? 

Aleš Gačnik: "Žal so pr ipra
ve na kurentovanje stekle pre
pozno. Kljub t emu poskušamo 
napravit i korak napre j . De 

jstvo je , da je kurentovanje na 
Ptuju pr ipomoglo k promociji 
in ohranjanju pus tne dedišči
ne na Slovenskem. Številne 
pus tne maŝ Jf̂ e so se ohrani le 
pred pozabo . Ko razmišljamo 
o kurentovanju ju t r i , je po t re 
bno napravi t i neke vrste reviz
ijo kurentovanj . V teh 36 letih 
so na kurentovanj ih nastopile 
različne pus tne skupine — od 
lokalnih skupin, skupin iz dru
gih delov Slovenije, pa tudi 
nekater i evropski gosti. Ta 
koncept je na neki način po
t r ebno spoštovati in ga ohran
jati , po drugi strani pa ga raz
vijati napre j . Pred nekaj leti 
smo govorili celo o krizi ku-
rentovanja, ki je pomeni la 
krizo p rograma in vsebin. Z 
letošnjim letom žel imo vpe
ljati profesionalen odnos do 
dediščine in do prireditve na 
ravni p rog rama in vsebin. 
Žel imo razvijati koncept ku-
rentovanja na t reh ravneh: na 
promociji lokalno-regionalne 
pus tne dediščine, na p romo
ciji pus tne dediščine iz drugih 
delov Slovenije in na p r o m o 
ciji m e d n a r o d n e pus tne dedi
ščine. V konteks tu same po-
vorke, ki gotovo ni najpri
mernejša oblika prezentaci je 
pus tne dediščine, jo je pa po
t rebno zaradi častitljive tra-

Etnolog Aleš Gačnik 

dicije ohranjat i , želimo vpe
ljati red, jasno ločnico med 
temi t remi ravnimi. 

Obiskovalcem pa je po t re 
b n o ponudi t i tudi kakšna dru
ga pustna doživetja. Pus tno 
doživetje v Markovcih ali Cir-
kulanah je povsem drugačno 
od pustnega doživetja ptu
jskega kurentovanja . Kuren
tovanje žel imo odpira t i navz
ven. Letos smo dosegli nekaj 
zavidanja vredenih premikov 
napre j , neke vrste koordi
nacijo z drugimi kraji, ki se 
prav tako ukvarjajo z organi
zacijo pustnih pr i redi tev. D o 
segli smo časovno uskladitev s 
fašenkom v Markovcih, Cirku-
lanah in Cirkovcah ter pust
nima pr i redi tvama v Vidmu in 
Dornavi . Obiskovalec, ki bo 
prišel v naše kraje, bo imel 
možnos t izbire. Pr iredi tve se 
med seboj ne bodo prekrivale . 
V prejšnjih letih smo videli, 
da se v povorki pojavljajo 
številne folklorne skupine , ki 
niso imele nobene povezave s 
pus tn im izročilom. S to tra
dicijo smo prekinil i . E n a od 
novih poti je povabilo folklor
nim skupinam, naj se naše
mijo in našemljene preds ta
vijo slovenske ljudske plese. 
Mislim, da bo prišlo do zelo 
zanimive nove kvali tete. Isti 
pr is top smo ubrali tudi pri 
različnih plesnih skupinah. V 
pr ihodnje si bomo prizadevali , 
da bi v času kurentovanja pri

šlo do medna rodnega srečanja 
karnevalskih orkestrov. Načr
tovanje kurentovanja zahteva 
premišl jeno strategijo razvoja, 
saj smo v zadnjih letih priča 
številnim banalizacijam kul
tu rne in povsem etnološke 
dediščine. Tudi dediščina je 
omejena v rednota . Po t r ebno 
je temelj i to razmisliti , kako jo 
uporabl jat i v sodobne na
mene . "Neva ren" je lahko na 
p r imer tudi koncept pr i re
ditve v Markovcih. Kaj se bo 
zgodilo s samo vasjo, če pr ide 
tja 500 organiziranih avtobu
sov? To bo katastrofa za 
pr i redi tev in za vas. 

Vsekakor je ptujsko kuren
tovanje blagovna znamka , ki 
bi jo bilo p o t r e b n o razvijati v 
smislu blagovne znamke . Po
dobnih blagovnih znamk, kot 
je kurentovanje , na Ptuju ni
m a m o . Ptujsko kurentovanje 
lahko pos tane ena takšnih 
blagovnih znamk, s ka te ro la
hko ptujsko regijo uvrst imo v 
evropski kontekst . Ne le sama 
priredi tev, pač pa tudi lokalno 
gospodars tvo ... V konteks tu 
samih pr i redi tev pa m o r a m o 
razvijati pr i redi tev Kurento
vanje na Ptuju t ako , da bo uvr
ščena na seznam na jpomemb
nejših tovrstnih evropskih pri
reditev, ki se ukvarjajo na eni 
s trani z varovanjem in ohran
janjem dediščine, na drugi 
s trani pa z njenim razvojem." 

Milena Zupanič 

Kurenta , ki s m o ga 
nekoč poznali s a m o kot 
pustni lik, srečamo da
nes kot zaščitni znak 
športnih, kulturnih in 
turističnih prireditev Ptu
ja , posameznih šport
nikov in športnih disci
pl in, najdemo ga celo v 
vlogi razpoznavnega 
označevalca ptujskega 
vojaškega učnega centra 
in od prejšnjega tedna 
celo na poštni znamki 
Slovenije. Kurent j e lik, 
ki j e dos lej inspiriral že 
mnoge l ikovnike, liter-
ate , zgodovinarje, etno
loge in druge razisko
valce. 

S lovenska akademija 
znanost i in umetnost i 
pripravlja po naroči lu 
Zavoda za šolstvo raču
nalniški CD-room M a s 
ke na S lovenskem, ki bo 
predvidoma končan v 
le tošnjem letu. Vseboval 
bo 1000 strani besedi la , 
2000 fotografij in video-
gradivo. Gradivo pust
nih šem in običajev ptu
j ske regije pripravlja 
Aleš Gačnik. 

Spomladi , ko bo na 
Ptuju gostovalo Evrop
sko združenje karneval
skih mest , bo izdana 
zgoščenka z g lasbo Mil
ka Lazarja z nas lovom 
Mit o kurentu, ki j o j e 
avtor napisal ob lansko
letni razstavi Mito logi ja 
Žoharjevega kurenta. 

D O R N A V A / Š O L S K A Z G R A D B A K L I C E P O O B N O V I 

Dornavske učence zebe 
Čeprav šolsl<a zgradba v Dornavi ne šteje več 
kot dvajset let, je v zelo slabem stanju . Za rad i 
prostorsk ih težav se učenci v obstoječih pros
tor ih st iskajo , zelo pa občutijo letošnjo ostro 
zimo. V dornavski osnovni šoli imajo namreč 
že več let težave z ogrevanjem, saj je cen
tra lna napeljava dotrajana. 

Ravnatel j ica Zdenka Ko-
stanjevec pojasnuje: "Kljub 
temu da ves čas kur imo s 
polno močjo in so radiatorji 
vroči, so zaradi neus t rezne 
gradnje velike izgube to
plotne enegrije in učilnic ne 
moremo us t rezno segreti . 
Najslabše je ob ponedel jkih, 
ko imamo v učilnicah le 9 
stopinj Celzija. Učilnice so 
hladne ves dopoldan in 
segrevamo jih tudi z elek
tričnimi kaloriferji. Največ
krat ne dosežemo več kot 
štirinajst s topinj ." 

Učence zebe in prve ure 
os tanejo kar v plaščih in 
bundah . Še posebej je mrzlo 
v telovadnici in učence v la
hki športni opremi zebe. 

Zraven mraza pa se na os
novni šoli v Dornavi ukvar
jajo tudi s precejšnjo pros
torsko stisko. Ker želijo 

ohrani t i enoizmenski pouk, 
imajo zdaj pouk tudi v 
večnamenskem pros toru , ki 
je bil prej namenjen za ma
lico, v njem pa so vozači ča
kali na avtobus. Učenci do
bijo malico sedaj v učilnice, 
na avtobus čakajo v tesnih 
slačilnicah ali na pros tem, 
kjer se tudi oblačijo in obu
vajo. V telovadnici so isto
časno dva ali trije oddelki , 
neka ter i nižji razredi pa 
telovadijo kar v učilnicah. 

"Projekt i za sanacijo in 
dogradi tev šolskega pros tora 
so že v izdelavi in u p a m o , da 
bomo še letos začeli najnu
jnejša dela ," pravi Zdenka 
Kostanjevec. 

Občani občine Dornava se 
bodo konec marca odločali 
za samoprispevek in polo
vico sredstev naj bi namenil i 
za obnovo šolske zgradbe. 

Zdenka ^ Kostanjevec, ^ ravnate
ljica OŠ dr. Franja Žegeča v 
Dornavi. 

Dornavski župan mag. Tone 
Velikonja je povedal : "Če zra
ven vseh omenjenih pro
blemov, ki jih imamo v šolski 
zgradbi , pomisl imo še na de
vet le tno šolanje, se moramo 
zelo premišl jeno lotiti sana
cije in gradnje prizidka k os
novni šoli. Z novo lokalno 
samoupravo smo na tem po
dročju v Dornavi precej izgu
bili. Po p rogramu sanacije in 

gradnje šol v bivši občini Ptuj 
je bila naša šola na vrsti za ob
novo že v lanskem letu, ven
dar so se z novo ureditvijo 
občin stvari spremeni le . V 
občinskem proračunu občine 
Dornava ni dovolj denarja , da 
bi lahko pokrili stroške sana
cije. Ves čas si p r izadevamo, 
da bi čim prej storili vsaj na
jnujnejša dela . Z a v e d a m o se 
tudi odgovornost i , da m o r a m o 
zagotoviti našim učencem 
enake pogoje, kot jih imajo 
drugod po Sloveniji." 

Iz državnega ministrstva 
imajo že obljubljen denar , ne
kaj pa naj bi ga pr imakni la 
tudi mes tna občina Ptuj , saj je 
tretjina učencev iz te občine. 
Po zagotovilu ministrstva za 
šolstvo in šport naj bi sedanji 
šolski okoliš ostal nespremen
jen. Občina Dornava bi 
morala po sedanjih izračunih 
zbrati za obnovo in prizidek 
okrog 87 milijonov tolarjev. 
Zelo jih skrbi, kje bodo iskali 
po t reben denar , če ne bodo 
izglasovali samopr ispevka. Za 
zdaj dornavski učenci ne 
vedo, ali se j im naslednje 
zimo obetajo toplejši časi. 

M. slodnjak 
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PTUJ / N O C P O L I C I J S K I H O T R O K 

Se je rodila nova 
poUiljska patrulja? 

M e d t e m ko sta pol ic i s ta 
polici jske pos ta je Ptuj v noči 
na šes t indvajset i j a n u a r p o 
m a g a l a n e k a t e r i m , ki so se 
za rad i t akšn ih ali d r u g a č n i h 
okol iščin znašl i v nes reč i , 
zope t d ruge p a vanjo z a r a d i 
savoje s l užbene do lžnos t i 
ce lo s a m a " p a h n i l a " , n is ta 
nit i p r ib l i žno p r i čakova la , da 
bos ta te noči o b a v d r u g o 
pos t a l a s r ečna očka . 

"Noč se je začela mirno , 
brez posebnost i , kot pač ena 
izmed številnih drugih v pre
teklosti ," je povedal Milan 
Koletnik, ki je svojo ženo Ma
tildo, ker ji je rok poroda že 
potekel , tega dne na zdravni
ško priporoči lo odpeljal v po
rodnišnico. " M o r a m priznat i , 
da nisem imel pojma, zakaj 
naju dežurni policist ob pol 
tretji uri zjutraj nujno kliče v 
enoto . Kajpak je bila t eh ten 
razlog razveseljiva novica, da 
sem dobil sina Marka , " se zas
meje novopečeni očka in 
nadaljuje: "Ni še minilo pol 
ure , ko naju je dežurni znova 
poklical po zvezi. Tokra t je 
bilo sporočilo, naj pohit i do
mov po ženo, ker je prišel čas 
poroda , namenjeno sodelavcu. 
Kar precej sva bila oddal jena 
od Ptuja, zato sem Ediju pred
lagal, da names to da se vrneva 

v mesto po njegov avto, po 
najkrajši poti pohit iva na po
moč kar s s lužbeno 'mar ico ' . 
Ni bila ravno najudobnejša za 
nosečnico, ki se bliža porodu, 
toda dovolj hi tra, da smo še 
pravi čas prispeli do porod
nišnice." 

" D a se bo te noči rodil 
o t rok tudi nama z Mari jo, ni
sem niti najmanj pričakoval, 
saj je imela žena rok šele v 
začetku naslednjega meseca, 
sicer pa je vse potekalo tako 
hi t ro, da sem celo situacijo 
dojel šele čez čas, ko je bila 

hči Lina že rojena," pove 
drugi srečni očka Edi Skela. 

Oba policijska novorojen
čka (mimogrede: morda se 
čez približno dve desetletji 
obe ta nova policijska patrul ja) 
Lina in Marko pa tudi njuni 
mamici so se ob našem obisku 
naslednjega dne dobro poču
tili, nekoliko "s labotna" sta 
bila le novopečena očeta . To
da ni razloga za skrb, saj tovr
stne slabosti čez dan ali dva 
navadno minejo kar same od 
sebe. Pa srečno vsem skupaj! 

Katarina Klep-Cernejšek 

Policisti se svojih "nočnih" navadno spominjajo bolj z grenkim 
priokusom, toda včasih ... Navsezadnje, tudi policistom se rojeva
jo otroci, mar ne? 

ZdravnUa svetuje 
Pred št i r ina js t imi dnevi smo pričeli objavljati nasvete zdravnice dr . 
Valeri je Šaško-Bočkaj. Če imate zanjo kakšno vprašanje, ga pošljite na 
naslov: Uredništvo Tedn ika , Ptu j , Raičeva 6, p.p. 95 — za rubr iko 
Zdravnica svetuje. Z a začetek, dokler se rubr ika ne uteče, smo nekaj 
vprašanj pr ipravi l i v uredništvu. 

SAMOZDRAVLJENJE 
Veliko se govori o 

metodah samozdrav-
Ijenja. Kakšno je vaše 
mnenje o tem? 

V e d n o večje š tevi lo 
ljudi d a n e s ugotavl ja 
p o m e m b n o s t zdravja in 
t e l e sne zmoglj ivost i in 
si p r i zadeva , d a bi z 
večjo odgovo rnos t j o 

ohran ja l i svoje zdravje . Zd rav j e se z a č n e v 
o t rošk i dobi in d a n e s se v e d n o bolj zave
d a m o , k a k o p o m e m b n o j e da t i o t r o k u na 
jboljši m o ž e n z a č e t e k življenja. 

D a bi l a h k o začeli sami skrbe t i za svoje 
zdravje , ne s m e m o več misli t i na sebe ko t n a 
" b o l n i k a " , ki se za reševan je svojih težav 
o b r a č a le n a zd ravn ika , n a m e s t o t ega spo
zna jmo , da l ahko sami najbolj p a z i m o n a 
svoje zdravje in s t r e ž e m o las tn im p o t r e b a m . 
Vsak človek dobi že o b rojstvu m e h a n i z m e 
o d p o r n o s t i , in če se n a u č i m o p o m a g a t i t e m 
n a r a v n i m zdravi ln im m o č e m t ako , da spo
z n a m o osnove zd ravega n a č i n a življenja, ima 
naše t e loa več m o ž n o s t i , da n a m to v rne z 
od l i čn im zdrav jem. 

D a n e s ni več d v o m a o t em, d a so svež 
zrak , zdrava p r e h r a n a , m n o g o gibanja , z a d o 
sti spanja , ps ih ična spros t i t ev osnove n a š e g a 
zdravja . 

Č e p r a v j e p r e p r e č e v a n j e bo lezn i sp lo šno 
z n a n o , se de j ansko le m a l o ljudi r avna p o 
n jem. M n o g i od nas bolj skrbi jo za svoje 
a v t o m o b i l e in r a č u n a l n i k e ko t zase . H i t r o 
zauž i j emo o b r o k e , na h i t r o p r ip rav l j ene , spi
m o p r e m a l o in n e m i r n o , n a p o r n o p o t u j e m o , 

vel ik de l d n e v a p r e s e d i m o v a v t o m o b i l u , 
naše življenje obvladuje u ra . D a j e m o si 
p reve l ike n a l o g e in n e n e h n o z a n e m a r j a m o 
svoje r e sn ične p o t r e b e . P o s t a n e m o r a z d r a ž -
Ijivi in k r o n i č n o u t ru jen i , h i t r o se nas lot i jo 
man j še o k u ž b e , b o l e h n o s t in b o l e č i n e . Ž a l 
pa nas le m a l o spozna , da izvirajo n a š e t e 
g o b e iz z a n e m a r j e n j a s e b e . Največ , k a r n a r e 
d i m o , j e , da si v z a m e m o p r o s t e dni ali g r e m o 
v l e k a r n o oz. o b i š č e m o z d r a v n i k a v upan ju , 
d a b o m o nevšečnos t h i t r o odprav i l i , n e da bi 
se ustavil i in pomis l i l i , kaj n a m je škod i lo . 

K a k o s p r e m e n i t i nač in življenja, k a k o si 
sami p o m a g a t i v boju z ve l ik im š tevi lom " n e 
p o t r e b n i h " bo l ezn i ? 

Nasve t n e zah t eva večjih s p r e m e m b živ
l jenjskega sti la — z a h t e v a le , d a se n a vseh 
področ j ih svojega življenja z a v e d a m o zdrav
ja . D o b r a p r e h r a n a , ravnoves je m e d d e l o m 
in p o č i t k o m te r čas , ki ga posve t i t e dušev
n e m u in č u s t v e n e m u d o b r e m u počut ju , so 
e l e m e n t i s t ra tegi je za k r e p i t e v zdravja . 
D a n e s se vse večji p o u d a r e k daje m e t o d a m 
samozdrav l j en ja b rez m e d i k a m e n t o v ( tud i v 
t a k o i m e n o v a n i o r t o t o k s n i m e d i c i n i ) s eveda 
v p r i m e r i h , ki t o dovol i jo . 

M e t o d e samozdrav l j en ja , ko t so m a s a ž a , 
k i r o p r a k t i k a , j oga , av togen i t r en ing , m e d i 
tacija, k inez io logi ja , h i d r o t e r a p i j a a r o -
m a t e r a p i j a , so m e t o d e , ki j ih l a h k o 
u p o r a b l j a m o pr i ve l ikem številu p s i h o s o m a t -
skih bo lezn i in n a m pr i t e m p o m a g a j o . 

P r e d e n p a se o d l o č i m o za k a t e r o m e t o d o 
samozdrav l j en ja , p r i p o r o č a m posve t z svojim 
z d r a v n i k o m , ke r se v ozad ju naš ih težav la
h k o skrivajo bo lezn i , ki j ih žal s t e m i m e t o 
d a m i ne m o r e m o ozdrav i t i . 

Jr. Valerija Saško-Bočkaf 

7 5 LET DRUŠTVA S L E P I H IN S L A B O V I D N I H 

Vzorna skrb za člane 
V prejšnjem letu je Zveza društev slepih in slabovidnih Slovenije prazno
vala častitljiv jubilej - 75-letnico delovanja. Prvo društvo slepih je bilo us 
tanovljeno že leta 1920 v L jubl jani , imenovalo pa se je Podporno društvo 
slepih. Njegova glavna naloga je bilo zbiranje denarja za pomoč revnim 
članom, že kmalu pa je pričelo skrbeti tudi za zaposlitev delazmožnih in 
sposobnih članov. P r i tem so imeli v mis l ih predvsem organiz i ranje lastnih 
delavnic, v katerih naj bi se člani priučili in zaposl i l i v tradicionalnih 
obrteh, kot so pletarstvo in ščetkarstvo. 

Prvo društvo slepih v Slo
veniji je imelo tudi pomem
bno povezovalno vlogo, saj je 
v okviru možnost i evident iralo 
in združevalo slepe iz cele 
Slovenije. Danes deluje v 
Sloveniji devet medobčinskih 
društev slepih in slabovidnih, 
ki so imela ob koncu leta 1994 
skupaj 3082 članov, od tega 
2459 slepih in 623 slabovid
nih. 

Z A CELOVITO 
V K U U Č E V A N J E V 
DRUŽBO 

Dejavnost Zveze društev 
slepih in slabovidnih ima os
novni namen pomagat i sle
pim, da bi se lahko celovito 
vključevali v življenje in bili 
aktivni na čim več področjih. 
Gre za dejavnosti , ki so pove
zane z delom in zaposlitvijo, 
ter dejavnosti , ki so namen
j ene ohranjevanju zdravja, 
kulturi , sprostitvi in zabavi. 

Ze lo p o m e m b n a je založ-
niško-izdajateljska dejavnost, 
ki obsega izdelavo in izposo
janje leposlovnih knjig, učbe
nikov, pr ipomočkov in drugih 
strokovnih del ter izdajanje 
časopisov in raznih publikacij 
v Braillovi pisavi, zvočni teh
niki in v računalniškem Brail
lovem zapisu na disketah. S 
tehničnimi pr ipomočki slepi 
nadomeščajo izgubo vida, ti 
jim tudi pomagajo pri pre
magovanju komunikacijskih in 
gibalnih ovir. 

Tehnični pr ipomočki pa so 
tudi poseben problem, ki še ni 

v celoti sistemsko rešen. V 
ospredju je predvsem financi
ranje zahtevnejših elektron
skih pr ipomočkov, ki jih slepi 
potrebujejo za vsakdanje živ
ljenje in delo. Tako v pravilih 
obveznega zdravstvenega za
varovanja niso bili upoštevani 
nekater i sodobni tehnični pri
pomočki , ki slepim omogočajo 
enakovrednejše vključevanje v 
vsakdanje življenje in delo . 

Zveza posebno skrb na
menja izobraževanju odraslih 
in spodbuja vključevanje mla
dih v izobraževalne procese . 
Problem je zaposlovanje sle
pih, ki ga še doda tno povečuje 
velika brezposelnost v državi. 
Čeprav invalidov, torej tudi 
slepih, delodajalec po zakonu 
ne sme kar tako odpust i t i z 
dela, so med tehnološkimi 
presežki pogosto prav in
validi. 

Zveza društev slepih in 
slabovidnih Slovenije veliko 
pozornost posveča tudi kul-
turno-prosvetni dejavnosti , 
organizaciji in izvedbi različ
nih tečajev, p rogramu za oh
ranjevanje zdravja in drugim. 

NEICATERI SLEPI Š E 
BREZ STATUSA 
INVALIDA 

Tudi v bodoče bo prednos t 
na naloga zveze zagotavljanje 
socialne varnosti vsem slepim 
in slabovidnim. Kljub temu da 
so bili na tem področju v 
preteklost i doseženi pomem
bni rezultati , okrog 500 slepih 
še vedno nima pr iznanega 

statusa invalida. Za rad i tega 
tudi ne uživajo pravic iz in
validskega varstva, ki bi jih 
zaradi težke invalidnosti mor
ali imeti. Država se teh pro
blemov zaveda in jih bo sku
šala čim prej rešiti v njihovo 
korist . Slepi in slabovidni tudi 
pričakujejo, da bo sistema
tično uredila tudi financiranje 
rehabilitacijskih programov za 
slepe, zveza pa bo glede na te 
p rog rame sodobno uredila 
pros tore v svojih domovih in 
jih prilagodila po t rebam sle
pih. Prav tako bo po t r ebno us
t rezno rešiti vprašanje so
cialne rehabilitacije pozneje 
oslepelih, ki v zdajšnji zak
onodaji prav tako ni us t rezno 
rešena. Ta se ne konča z 
zdravljenjem, temveč se mora 
tako kot pri drugih invalid
nostih nadaljevati s psihoso-
cialno in delovno rehabili taci
jo, kar pa bo tudi po t rebno še 
sistemsko rešiti. 

Kot je povedala tajnica Me
dobčinskega društva slepih in 
slabovidnih Ptuj-Ormož, bo 
društvo pr ihodnje leto praz
novalo 50-letnico uspešnega 
dela. Sedež ima v Dravski uli
ci 18 v Ptuju. Ima dvesto čla
nov. Društvo ima svoje pros
tore za oddih v Izoli, Piranu, 
Červarju in v Okroglem pri 
Kranju. 

Letos pričakujejo, da jih 
bodo v novonastal ih občinah 
podprl i tudi s sredstvi, da 
bodo lahko načr tovano de
javnost za leto "96, ki jo bodo 
predstavili na občnem zboru v 
marcu, uresničili. MG 

»Skupaj smo 
moinejši« 

"Tudi dijaki smo združili 
moči in postali eno , " so dejali 
na tiskovni konferenci pred
stavniki odbora Dijaške sek
cije Slovenije v Mar iboru v 
minulem tednu. 

Pokrajinski odbor Dijaške 
sekcije Slovenije Mar ibor de
luje kot regionalna organiza
cija šolskih dijaških skupnost i 
mariborskih in ptujskih sredn
jih šol. Poglavitna naloga or
ganizacije je skrb za učink
ovito delovanje dijaške sekcije 
na regionalni ravni, izvrše
vanje sklepov dijaškega parla
menta Republ ike Slovenije in 
reševanje težav dijaških skup
nosti in dijakov samih. 

Delo je zastavljeno nekoli
ko bolj š i rokopotezno. Ures 
ničiti želijo zamisel o Pompu 
(Pokrajinski odbor Mar ibor 
— Ptuj) kot posvetovalnem, 
d ružabne , raziskovalnem, kul
turnem in špor tnem središču 
dijakov mariborskih in ptuj
skih srednjih šol. To nam
eravajo doseči z aktivnim so
delovanjem z izobraževalnimi, 
kulturnimi in športnimi ogani-
zacijami in institucijami, ki 
bodo dijakom omogočale ne
moteno sodelovanje v vseh 
sferah družbenega življenja. 
Prizadevajo si tudi za učink
ovito sodelovanje z drugimi 
organi Dijaške sekcije Slove
nije, pokrajinskimi odbori , 
šolami in njihovimi dijaškimi 
skupnostmi . Zavodom z šol
stvo in šport , s š tudentsko or
ganizacijo v Mar iboru , z mest
nima občinama Mar ibor in 
Ptuj ter z drugimi prosvet
nimi, interesnimi in mladin
skimi organizacijmi. 

Seveda ni nujno, da lahko 
vse cilje uresničijo prav v pok
rajinskem odboru, zagotovo 
pa pri njih velja Skupaj smo 
močnejši. 

Milan Krajnc 

ZDRUŽEVANJE DUAKOV/ 
DIJAKI PO SLEDEH ŠTUDENTOV 

O R M O Ž / RAZSTAVIŠČE V AVTOMOBILSKEM SALONU 

Za ljubitelje likovne 
umetnosti 

O d p r e j š n j e g a č e t r t k a je v s a l o n u a v t o m o b i l o v 
p r o d a j n o - s e r v f s n e g a c e n t r a R e n a u l t n a H a r d e k u 
n a o g l e d r a z s t a v a a k a d e m s k e g a s l i k a r j a Z l a t k a 
G n e z d a Iz L j u t o m e r a . 

Ljubitel j i l ikovne u m e t n o s t i p r ide jo v O r m o ž u bolj 
p o r e d k o n a svoj r ačun , najbrž tud i z a t o , k e r n i m a m o 
galer i je , ki bi sk rbe la za t o v r s t n o p o n u d b o . D i r e k t o r 
Miran Topolovec j e ob odpr t ju deja l , da so se za 
r azs t avo odloči l i v želji, d a p o l e g k u l t u r n e de javnos t i 
o d p r e j o svoja v ra t a tud i čim več k u p c e m . K u l t u r n i 
už i tek sta s svojim n a s t o p o m zaokrož i l i f lavtistka Maja 
Frangež in p i an i s tka prof. Metka Žižek. 

Z l a t k o G n e z d a je d i p l o m a n t A k a d e m i j e za l ikovno 
u m e t n o s t v Ljubl jani . E)eluje kot svobodn i u m e t n i k in 
ima za seboj že 23 s a m o s t o j n i h in čez 100 skup insk ih 
razs tav d o m a in v tuj ini . Z a svoje u m e t n i š k o us tvar
j an je j e pre je l o sem d o m a č i h in štiri tuje l ikovne na
g r a d e . Ravna te l j m u r s k o s o b o š k e galer i je Franc Obal j e 
dejal , da j e za G n e z d o v e najnovejše slike znač i l en ab
s t r ak tn i l ikovni izraz z eksp res ion i s t i čn im n a b o j e m in 
k o l o r i t o m t e r da iz njih žar i ve l iko spoš tovan je in 
čaščenje l ikovniškega pokl ica . 

R a z s t a v a b o n a og led m e s e c dn i . vk 

D E S T R N I K / Z B O R K R A J A N O V 

Majhna udeležba 
v nede l jo , 28 . j a n u a r j a , je bil na D e s t r n i k u zbor kra

j anov . P r i so tn i so na jpre j pos luša l i p o r o č i l o ž u p a n a 
F r a n c a Pukš iča o de lovan ju obč ine v le tu 1995, n a t o pa 
razpravl ja l i o po loža ju nj ihove KS v obč in i . 

Pri tej točki so obč insk i svetniki p o r o č a l i o de lovan ju 
o b č i n s k e g a sveta in preds tav i l i svoje v idenje p r o b l e m o v 
v obč in i . Na zbo ru so pot rd i l i sk l epe s seje sveta KS 
D e s t r n i k , da se r a č u n o v o d s t v o obč ine D e s t r n i k -
T r n o v s k a vas p r e n e s e v o b č i n s k o s t avbo na D e s t r n i k . 
Kot vzrok navajajo p o m a n j k a n j e p r o s t o r o v na s edežu 
obč ine v Trnovsk i vasi . Sprejel i so tud i sk lep , da se gli-
n o k o p Janežovc i kot od laga l i šče o d p a d k o v izvzame iz 
p r o s t o r s k e g a p l ana . Govor i l i so o vol i tvah v svete KS in 
se odloči l i , da b o njihov svet KS štel 17 č lanov, volili p a 
j ih b o d o na d i r ek tn ih vol i tvah . 

Kljub z a n i m i v e m in o b š i r n e m d n e v n e m redu so se 
kra jani z b o r a udeleži l i v m a l e m številu. 

Zmagoslav Šalamun 
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B O R L / VLEČNICA OBRATUJE 

ielodnevna smuka peHatai teneiša 
Za Ptufčane, Ormožane in vse , ki živijo tod naolcoli, je eno najbližjih in najugodnejšiii smučišč z vlečnico na 
boriskem hribu. 

Vstopnica za ce lodnevno vožnjo s tane s a m o 500 tolarjev, 
kar j e dobrih petkrat ceneje kot na katerem izmed v iš jegors-
kih smučišč , smučarj i pa lahko nato vijugajo po dobrih dveh^ 
hektarj ih dokaj s trmega pobočja . S a m o eno pomanjkl j ivost ' 
ima borisko smučišče: sneg običajno hitro skopni , zato g a j e 
potrebno izkorist it i takoj , ko zapade . M i n u l o soboto in . 
nedeljo j e bilo snega v izobilju in ž ičničar Jože R o š k a r j e 
bor isko vlečnico pogna l vsakikrat že ob devet ih zjutraj . 

Že osem let je od tega, ko se 
je Jože Roškar iz Stojncev 
odločil prenesti svoje delovne 
izkušnje tudi na bližnji hrib v 
Halozah. Jože Roškar je nam
reč zaposlen kot žičničar na 
Krvavcu. Da bi pozimi zaživel 
tudi kateri izmed domačih hri
bov, je na borlskega postavil 
vlečnico. 

"Žal je tako, da je na naših hri
bih le redkokatero zimo dovolj 
snega. Ko zapade, potrebujemo 
dva do tri dni, da smučišče 
pripravimo. Z valjarji, ki jih 
ročno potiskamo navzdol, nato 
pa z vlečnico privlečemo na vrh, 

je potrebno utrditi celotno 
smučišče. Običajno je tako, da 
sneg skopni kmalu potem, ko je 
smučišče pripravljeno za 
smučanje." 

Kljub temu da je letos snega v 
izobilju, je borlska vlečnica dos
lej obratovala šele šest dni, saj je 
sneg kar dvakrat tako rekoč čez 
noč skopnel. Vendar pa je minu
li konec tedna, ko je bilo ravno 
prav snega, več kot dva hektarja 
veliko smučišče nudilo prekras
no smuko. Tisti , ki so prišli že 
ob 9. uri in so ostali do 16. ure, 
ko ie Jože Roškar vlečnico usta
vil, so odšteli 500 tolarjev, oni 

J o ž e R o š k a r j e n a 
b o r i s k e m h r i b u p o n o v n o 
p o g n a l v l e č n i c o . 

pa, ki so se odločili za krajšo 
smučarijo, pa so kupili pold-
nevno vstopnico za400 tolarjev. 
"Ne gledam tako natančno na 
uro," pripoveduje Jože Roškar. 
"Od vsega začetka sem želel, da 

V l e č n i c a in s m u č i š č e s t a n a m e n j e n a v s e m , s a m o p r e d š o l s k i m o t r o k o m n e , s a j 
t e ž k o u p o r a b l j a j o v l e č n i c o . 

bi se tudi tukajšnji otroci lahko 
smučali, ne pa da morajo potova
ti na draga smučišča daleč od 
doma. Vendar pa se mi zdi, da 
vseeno raje obiskujejo bolj od
daljena smučišča. Potem se lah
ko pohvalijo: 'Bili smo na Po
horju ali kje drugje!', kar se jim 
zdi več vredno, kot da smučajo v 
Halozah. Tako nimam skupaj z 

dvema bratoma, ki mi pomagata, 
od te vlečnice nobenega fi
nančnega učinka, le izgubo. 
Imam pa veselje, seveda." 

Zmogljivost 250-metrske 
vlečnice je do 600 oseb na uro, 
najlepše pa je, meni Roškar, če 
pride od 50 do 70 smučarjev. 
Avtomobile je najbolje parkirati 
na parkirišču pri boriskem gra

du, malico pa prinesti kar s se
boj, saj je grajska restavracija 
zaprta. Vlečnica obratuje ob so
botah in nedeljah, med počitni
cami pa bo tudi čez teden, če se 
bo za smuko prijavila kakšna 
skupina ali šola. In če bo sneg, 
seveda. 

Milena Zupanič 

P T U J / VČERAJ PREDSTAVITEV NOVIH SLOVENSKIH 

informiranfm 
v r o m a n s k e m palaci ju ptujskega gradu j e bi la s inoči s lo

vesnos t ob predstavitvi izida št irih zan imiv ih serij novih s lo
vensk ih pr i ložnos tn ih poš tn ih znamk, m e d njimi dveh z li
k o m koranta . Promoci jo sta organiz ira la P o š t a Slovenije in 
F i la te i i s t i čno društvo P t u j . 

Ob izidu novih slovenskih pri
ložnostnih pošmih znamk je di
rektor Pošte Slovenije mag. Al
fonz Podgorelec povedal: "V prvi 
vrsti velja omeniti lepi znamki s 
podobama pustnega kralja koran
ta, ki gotovo izstopa med tradicio
nalnimi pustnimi maskami. Ko
rant je v pravem pomenu besede 
ambasador in maskota širšega 
območja Ptuj, pa tudi Slovenije." 
Predstavili so še znamko s staro 
lokomotivo, s katero so se 
spomnili 150-letnice železnic na 
Slovenskem. To in korantove zna
mke je oblikovala slikarka Milena 
Gregorčič. Štiri priložnostne zna
mke predstavljajo edino avtohto

no želvo na Slovenskem 
močvirsko sklednico. Znamko lju
bezni "Ko se ptički ženijo" za 13 
tolarjev pa je narisala učenka Kar
men Podgornik na podlagi razpisa 
jLPisanem listu." 

N o v i s l o v e n s k i p r i l o ž n o s t n i z n a m k i s p o d o b o 
k o r a n t a . Foto: Kosi 

V SAMOSTOJNI 
DRŽAVI ŽE 135 
ZNAMK 
Od osamosvojitve Slovenije do 
danes so bile v Sloveniji izdane že 
103 različne priložnostne poštne 
znamke in 32 rednih. Slovenske 
znamke se tudi v mednarodnem 
merilu uvrščajo med lepše ter za 
domače in tuje fdateliste 
predstavljajo pravo zadovoljstvo. 
"Z izdajanjem priložnostnih 
poštnih znamk želimo na poseben 
način spomniti na visoke obletni
ce raznih ustanov, ki imajo za na
rodov kulturni razvoj in obstoj iz
reden pomen; želimo pa tudi 
spomniti obletnice življenja oziro
ma smrti velikih mož in žena slo
venske zgodovine in kulture. 
Poštna znamka ni samo umet
niško delo na miniaturni podlagi, 
je tudi sredstvo informiranja, ki 

prinaša stotisočem neka sporočila. 
Ima lahko tudi zgodovinsko spo
ročilo, ki se ga čestokrat zavemo 
šele po desedetjih. Tako lahko 
danes s ponosom vzememo v roke 
znamke, ki so jih slovenski 
poštarji pripravljali takoj po prvi 
svetovni vojni (čeprav niso izšle), 
in znamke iz poznejšega obdobja. 
Prepričan sem, da bodo tudi 
današnje znamke in priložnostni 
ovitki prišli v zgodovino, z njimi 
pa tudi ali še bolj lepo in zanimi

vo mesto Ptuj," je povedal direk
tor Pošte Slovenije Alfonz Podgo
relec. 

MG 

2 9 itfffi/offov folarjev xa graiski hrib 
v p r o g r a m u in f i n a n č n e m 
načr tu s k l a d a s tavbn ih 
zeml j išč m e s t n e o b č i n e 
Ptuj, ki g a m o r a potrdit i 
m e s t n i svet , je z a prvo e t a 
po k o m u n a l n e ured i tve 
g r a j s k e g a hr iba p redv iden ih 
2 9 mil i jonov tolarjev. T a z a 
j e m a ured i tev v o d o v o d a in 
kanal izac i je te r pl inske n a 
pe l jave . I z v e d b e n e pro jek te 
z a infrastrukturo pripravl jajo, 
z a ured i tev restavrac i je p a 
obsta ja jo ž e dl je č a s a . U r e 
jan je hr iba b o d o zače l i t a 
koj, ko b o z n a n investitor, 
č e p r a v s e v t e m t renutku š e 
n e v e , kaj p o m e n i i z r a ž e n 
interes z a ured i tev gra jske 
restavrac i je . Kot j e z n a n o , je 
G IZ Poetov io V iva t m e d svo
j imi člani skuša l pridobit i 
z a i n t e r e s i r a n e g a investitorja 
in g a tudi n a š e l . P r o b l e m p a 
je , ker š e z a ob jek t ni 
k o n č a n denac iona l i zac i jsk i 
pos topek . Z gotovost jo p a 
lahko ž e s e d a j t r d i m o , d a bo 
š e e n a tur ist ična s e z o n a 
sp lava la p o vod i . 

MG 
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Hopsasa, raisasa, spet bo pust 
Hopsasa, rajsasa, spet bo 

pust, praznik veselja in širo
kih ust. K a k o se ga vese l im. 
In vi? Ali se bos t e mask i ra l i ? 
D a n e , ke r v a m ni za norč i 
j e ? Š k o d a , saj to j e čas nor 
čavost i , s m e h a , veselja, ko 
p o z a b i m o , ko l iko s m o s tar i , 
n a r e snos t s lužbe , p o r e d n e 
o t r o k e , z a t e ž e n e s t a r še , fi
n a n č n e t ežave ... 

Hja , včas ih j e bi lo vse 
d r u g a č e ! 

Včas ih se j e ve l iko več lju
di š emi lo , d a n e s p a m n o g o 
Slovencev in S lovenk ( razen 
najmlajš ih v vr tc ih in šo lah) 
p r e i d e pus t , n e d a bi se za
veda l i , d a j e to p o s e b e n čas v 
le tu , ko se s p r o s t i m o , p o n o -
r imo , vese l imo , ' š a l imo ... 
Iz jema so kraji , m e d k a t e r e 
sodi t ud i P tu j , kjer še v e d n o 
vz t r a j amo pr i svoji ku l tu rn i 
šemski ded išč in i . 

In k e r j e p r e d p u s t n i čas , 
mi , d rag i b ra lc i , dovo l i t e , da 
vas p o p e l j e m v sk r ivnos tno 
d e ž e l o m a s k , n jeno z g o d o 
v ino , z g o d o v i n o o b r e d o v , o b 
h o d o v m a s k in ka rneva l a . 
Z a g o t a v l j a m v a m , da b o p o 
tovanje zan imivo . P a zač
n i m o ! 

KAJ S O M A S K E , KDAJ 
SO NASTALE IN K A K O 
JIH DELIMO 

Kaj pa je pravzaprav 
maska? 

M a s k a j e n e k a j , s č imer si 
z ak r i j emo o b r a z ali pa ga 
s p r e m e n i m o . L a h k o je t ud i 
cela p r e o b l e k a , t o d a t o raje 
i m e n u j e m o m a š k a r a . (N. 
k u r e t , ^ M a s k e n a Sloven
s k e m ) Č a r j e to re j v t e m , d a 
si p r e d r u g a č i m o obraz in naj
raje t a k o , d a z n a n c e m p o 
s t a n e m o n e z n a n i . 

K a k o si l ahko us tva r imo 
lažni o b r a z ? Včas ih so si ga 
n a m a z a l i s sa jami , opraš i l i z 

m o k o , posl ikal i z b a r v a m i , 
d a n e s p a se najraje n a l i č i m o 
s š m i n k a m i . D r u g a m o ž n o s t , 
ki se n a m ponu ja , p a so na-
ličja. Kot včasih j ih l a h k o 
n a r e d i m o tud i d a n e s iz p la t 
n e n e k r p e , kosa k o ž u h o v i n e , 
usnja, papi r ja ... 

S tar i R iml jan i so izde
lovali m a s k e iz g l ine , včasih 
p a j e bi lo pr i l jub l jeno tud i 
izdelovanje o b r a z n i h m a s k iz 
lesa , ki so ga u m e t e l n o rez
bar i l i in pos l ika l i . 

. v novejšem času so se po 
javile možnost i izdelati naličje 
iz pap i rna te kaše , str jene gaze 
... Najsodobnejš i čas, ko n a m 
ne zmanjkuje idej, t emveč ča
sa, pa v veliki mer i označujejo 
že industrijsko izdelana ob
ličja iz plast ike, ki pa so go
tovo najmanj pos rečena . Ce 
se bos te maskiral i , si izmislite 
kaj izvirnejšega. 

Včas ih so izdeloval i ob l ič 
j a iz kov ine — iz k o v a n e g a 
že leza (si misl iš , k a k o m o č a n 
je m o r a l bit i č lovek, ki j o j e 
nosi l ) ali b a k r a . Izmislil i p a 
so si tud i izdela t i o b r a z n o 
m a s k o iz fine p l e t e n e ž ična te 
m r e ž e , ki j e va rova la tud i 
p r e d m o r e b i t n i m i nas i lnež i . 

Z e l o e n o s t a v n o in h i t ro p a 
si l a h k o zak r i j emo o b r a z kar 
z p l a t n e n o ali p a p i r n a t o v re 
čo ( seveda i z r e ž e m o luknje 
za oči , n o s in u s t a ) ali p a si 
n a glavo p o v e z n e m o s t a r o 
žensko na j lonsko nogav ico 
( o p r a n o , s eveda ) in zago tav
ljam vam, da vas n ihče n e 
spozna . Z e l o s t a ra in z n a n a , 
p a tudi pr i l jubl jena p a j e 
u p o r a b a r u t e , s k a t e r o si za
k r i j emo spodnj i de l o b r a z a . 

S p r e m e m b o o b r a z a p a 
d o s e ž e m o tud i z r a z n i m i d o 
da tk i , t a k o da si n a r i š e m o ali 
p r i l e p i m o b r k e , b r a d o ali p a 
svojemu d o d a m o še e n večji, 
širši, daljši nos . Č e si nal ič i-

Lesena maska 

m o oči , p o s t a n e m o n e s p o -
znavni ce lo s a m e m u sebi . 

O b s p r e m e n j e n e m o b r a z u 
p a j e p r i m a , če p o s k r b i m o 
tud i za o b l e k o . C e n i m a t e 
p r e v e č idej , si l a h k o o b l e k o 
ali p lašč o b l e č e t e n a r o b e 
(ve l iko m a š k a r v s tar ih čas ih 
j e s to r i lo t a k o ) . T u d i k u r e n 
tov k o ž u h ni bil v zače tku nič 
d r u g e g a k a k o r n a r o b e o b r n 
j e n ovčji suknj ič . Ali ima k d o 
od bližnjih v o m a r i kak tak 
suknj ič? Pomis l i t e , v t r e 
n u t k u se l a h k o s p r e m e n i t e v 
m e d v e d a , l isico ... L a h k o p a 
si omis l i t e tud i sposo j eno 
p r e v e l i k o o b l e k o , za n a m e 
ček p a si j o ob lec i t e v n a p a č 
n e m v r s t n e m r e d u , p a bo 
( tud i t o so poče l i včas ih) . 
T a k e m a s k e , ki n e p r eds t av 
ljajo nič n a t a n č n e g a , so i zum 
na jnove jšega časa in n a m e n 
j e n e le veselju in zabavi . N . 
K u r e t j ih imenu je F A N T A Z 
I J S K E M A S K E . 

M o r a m p a vam zaupat i , in 
prav to j e t ako skr ivnostno, da 
prve maske niso bile prav niči 
smešne , a m p a k strašljivo; 
g rozne in seveda tudi niso bile j 
niti slučajno namen jene t emu, ; 
d a bi se j im ljudje smejali ali! 
se iz njih norčevali . Ver jemi te j 
mi, da j e le m a l o k d o upa l ; 
stopiti p rednje . i 

Z a k a j nek i so p a p o t e m 
m a s k e sp loh n a s t a l e ? Ali s te 
vede l , d a j e m a s k a s ta ra 
to l iko ko t č lovek? Z go to 
vost jo l ahko t r d i m o tud i , da 
so m a s k e p o z n a l a vsa p r imi 
t ivna l judstva E v r o p e brez 
iz jeme. 

Slike iz k a m e n e d o b e n a m 
n a z o r n o pr ikazu je jo , d a so 
se lovci mask i ra l i . Saj se 
lovci mask i ra jo tud i d a n e s , 
p a n e za p u s t a , a m p a k da 
prel is ič i jo žival. T o d a miš
l jenje, da gre pr i t eh ri.sbah 
za lovske u k a n e , j e p o p o l n o 
m a z m o t n o , na s p rep r i ču j e 
N . K u r e t . P r v o t n e m a s k e so 
n a s t a l e v povezavi z v e r o , 
t o t e m i z m o m (vera v so rod
stvo n e k e i zb rane živali ) in 
j i h z a t o tudi i m e n u j e m o 
T O T E M I S T I Č N E M A S K E . 
Človek se j e mask i ra l v žival 
(se sp r emen i l vanjo) in 
m a s k o uporab l j a l ko t del 
o b r e d j a pri magij i , lovu in 
m o r d a še kje. 

V mlajši k a m e n i dob i , ko 
se j e č lovek p o l e g lova pr ičel 
ukvar ja t i tud i s po l jede l 
s tvom, .so nas ta l a nova ve ro 
vanja , p o v e z a n a z mis l imi , 
d a obs ta ja d u š a v vsaki stva
ri , t a k o živi kot neživi ( to 
p o m e n i , d a j e imel d u š o npr . 
t ud i k a m e n ) . T o v e r o imenu
j e m o a n i m i z e m . Človek se j e 
t eh nev idn ih in n a d n a r a v n i h 
d u h o v bal in j ih j e n e k a k o 
poizkuša l p r i t egn i t i v svojo 
kor is t . T u d i v tak ih d r u ž b a h 
j e igrala p o m e m b n o vlogo 
magi ja . T o t e m i s t i č n e m a s k e 
so dob i l e nove p o t e z e , saj 
naj ne bi več p reds tav l ja le 
živali , a m p a k d u h o v e n a r a v e , 
ki so bili p lod domišl j i je . T e 

m a s k e i m e n u j e m o A G R A R 
N O K U L T N E M A S K E . 

N o , mlajša k a m e n a d o b a 
pa n a m " p o d a r i " še e n o vr
s to m a s k , ki so p r a v t a k o na 
s ta le o b p r e d s t a v a h o d u h o 
vih mr tv ih p r e d n i k o v , za ka
t e r e so meni l i , d a so l a h k o 
p o m e m b n o ali ce lo u s o d n o 
vplivale na življenje njih sa
mih . V zvezi s t e m v e r o v a n 
j e m so nas ta ja le ta jne m o š k e 
zveze, ki so z d u š a m i ra jnkih 
vzdrževa le s t ike . Po s t a r e m 
verovanju so se d u š e u m r l i h 
v točno d o l o č e n e m času (zi
m a , k o n e c d e c e m b r a ) v rača 
le na zeml jo in ob i ska l e d o 
m a č e . V ta n a m e n so se m o 
ški in fantje mask i ra l i in m a -
sk i r anec j e pos ta l u t e l e š e n 
duh ra jnkega . T a k e m a s k e 
i m e n u j e m o M A N I S T I Č N E 
M A S K E ( m a n e s — ra jnki ) . 

Kot žensk i mi gre t e ž k o iz 
jez ika , p a naj v e n d a r p o v e m . 
Prvi so se mask i ra l i mošk i in 
fantje. T a k o je mask i r an j e 
tud i d o l g o časa o s t a lo 
d o m e n a m o š k e g a spola . 

Še to : t o t e m i s t i č n e , ag rag-
no ku l tne in m a n i s t i č n e m a 
ske o z n a č u j e m o z e n o b e s e 
do tud i ko t O B R E D N E 
M A S K E , ke r so na s t a l e v 
zvezi z o b r e d i . T o p a seveda 
n e velja za že o m e n j e n e in 
p o n a s t a n k u vel iko mlajše 
fantazi jske m a s k e . 

M a s k e l a h k o r a z d e l i m o 
tud i p o t e m , kaj oz . koga 
preds tav l ja jo , in sicer na : 
Z O G M O R F N E ( to so t i s te , 
ki preds tav l ja jo živali: košu 
ta , j e l en , konj ... in so p o 
n a s t a n k u na js ta re j še ) , F I T O -
M O R F N E (preds tavl ja jo 
r a s t l ine , n p r . ze len i Ju r i j , ta 
brš l janov) , A N T R O P O M O 
R F N E (upodab l j a jo č loveka , 
s t a r o d o b n e : t a s ta r in ta sta
ra , n o v o d o b n e : c igan, d i m n i 
k a r ) in F A N T A Z I J S K E 
( m a š k a r a , š e m a ) . 

K A K O SE MASKE 
O B N A Š A J O ? 

Rekli boste: tekajo, skačejo,-
same pa molčijo, se norčujejo 
... To je res, toda sprašujem 
vas, zakaj to počenjajo. 

Z obnašanjem poskušajo 
maske vzbuditi občutek, da so 
nadzemeljska bitja, ki letijo 
po zraku, tekajo, poskakujejo, 
zaplešejo, skratka ne miru
jejo. Zakaj? S poskakovanjem 
in topotanjem so maske v času 
agrarno kultnih navad posku
šale prebudit i zemeljske du
hove in jih vzpodbudit i k hitri 
rasti in dobri letini. (Hej, du
hovi narave, zbudite se in zač
nite rasti iz zemlje, saj je dan že 
daljši in sonce močnejše!) V to 
skupino navad sodijo tudi ne-
dostojnosti , kot npr. dosti 
priljubljena nošnja velikega 
onega (ki ga ponazarja palica, 
zataknjena v šlic) ali pa gibi 
posnemanja spolnega akta 
(značilni za ta s tarega in ta 
s taro) , p re t i ranon veliki "jo-
ški", ki nakazujejo željo po ro
dnost i , plodnost i . Zanimiva je 
teorija nekater ih etnologov, ki 
menijo, da je tudi korantove 
palica v začetku predstavljala 
njegov one . Na tem mestu in v 
zvezi s tem so nastali tudi 
običaji, ki g redo proti erotični 
sferi, kot so dvigovanje žen
skih kril, lovljenje dek l e t . . . 

Za maskirance je značilno, 
da največkrat molčijo. Seveda 
tudi zato, da jih ne bi pre
poznali po glasu. Toda ali ste 
opazili , da molčijo, šepetajo 
ali govorijo s spremenjenim 
glasom tudi tiste maske, za 
ka tere veste, da jih ne pozna
te . Seveda tudi to obnašanje 
sodi še v pras tare čase, ko so 
se našemili v duhove pred
nikov. Pa mi povejte, ali du
hovi govorijo. 

Za obnašanje maskirancev 
bi lahko rekla, da molčijo, 
spremlja pa jih hrup (zvoncev, 
pokanja, zvončkljanja) ali pa 
ga povzročajo sami s topotan
j em, skakanjem, plesom ... 

Po s tarem izročilu maske po 
svojem nas topu lahko kaznu
jejo za p res topke , ne prosijo, 
temveč zahtevajo darove, si
cer pa njihov obisk pomeni 
srečo. Zakaj tako? Maskiranci 
(manistične*' maske, torej du
hovi prednikov) so obiskali 
hišo, pogledali , kaj počenjajo 
njihovi nasledniki , jih za 
p res topke kaznovali tako, da 
so domače (ob nagajivosti v 
sodobnejšem času) mazali s 
sajami ali moko, polivali z 
vodo, simbolično tepli , prašili 
s pepe lom ... Na to so dali do
mačim blagoslov, gospodinja 

pa se jim je zahvala za obisk s 
krofi in klobasami. Zanimivo 
je , da imajo maskiranci pra
vico tudi kaj ukrast i , če se j im 
zahoče. Domači so se včasih 
temelj i to pripravili na obisk 
mask in kaj vrednega raje 
skrili, saj velja pravilo, da se 
maskam ničesar ne zameri . 

Prav iz pravice soditi doma
čim verjetno izhaja danes tako 
značilna pravica mask — 
pravica do sat ire in kri t ike. V 
času mask so si le-te, ne glede 
na družben s tatus in položaj , 
vzele pravico (in včasih imele 
tudi edino pri ložnost) pove
dati in pokri t izirat i vse t isto, 
kar jih je moti lo med letom. 
(Prav zato j e bilo maskiranje 
velikokrat med časi družbenih 
nemirov prepovedano . ) 

še ni konec 

Plemenski vrač nosi levjo masko — v prepričanju, da tako re
snično postane lev. (kamerun) 

B A R B A R I N M O D N I K O T I Č E K 

Mini jopm 
Kaj so imele skup
nega Lana Turner, 
Kim Novak In Mar-
ilYn Monroe? 

E n a od njihovih skupnih 
navad je bila ta, da so vse 
nosile kra tke p le tene jopi
ce. Majhne in kra tke , a ta
ko slavne kot njihove upo
rabnice, ki so z njimi pou
darjale svoje lepo obliko
vane polne obl ine, ki so bile 
za tisti čas kot zakon. Po
javile so se z Lano Turner , 
zaživele na telesu Kim No
vak in postale kult Marilyn 
M o n r o e . 

Zapelj ive, sveže, pretež
no kra tke in oprijete so j ih 
dekle ta nosila na obleke, 
krila, hlače. Bile so visoko 
zapr te , največkrat pa so tri
je majhni gumbki dopuščali 
dekol te med sredino prsi. S 
svetlimi živahnimi barvami 

so še bolj poudar i le svojo 
ženstvenost . 

Diktatorji mode so se 
odločili, da nam jih vrnejo v 
naš čas, in tako lahko tudi 
danes uživamo v njihovi 
ljubkosti. Segajo lahko rav
no do p)asu ali se spustijo 
kakšen cen t imete r nižje, 
takrat panjih p r ipasamo z 
usnjenim ali ple tenim pa
som. Poseben pouda rek je 
na komple tu , puliju in 
jopici, ki sta iz istega mate
riala. Tudi za svečane pri
ložnosti jo lahko oblečemo: 
tanjše pletivo v črni barvi 
ali mešani s svetlo prejo je 
kot nalašč za zvečer. Volna 
je lahko kot čipka, ki ne 
nekater ih mestih skrivnost
no skriva, na drugih pa 
zapeljivo odkriva majhne 
dele kože. Saj prav to hoče
mo ženske, a ne? 

Barbara Plaveč^ 

P L A N I N S K I K O T I Č E K 

Pohod na 
Zasavsko 

goro 
številni Ptujčani in prebivalci okoliških krajev so na januar

skem pohodu Zdravju naproti dokazali, da cenijo svoje telo in 
duha in zanj nekaj tudi postorijo. Prav ta ugotovitev pa me je 
napeljala na idejo, da vas tudi v februarju povabim na podobno 
planinsko rekreacijsko popotovanje. 

Tokrat se bomo odpravili na Zasavsko ali Sveto goro nad Iz
lakami. Gora leži v osrednjem delu Posavskega hribovja, vrh 
pa ji krasi razgLedna Marijina cerkev. 

Pohod bo v nedeljo, 11. februarja. Zbrali se bomo ob 6.30 
na železniški postaji Ptuj (odhod vlaka ob 6.45). Žal Ptujčani 
nimamo takšne izbire vlakov kot naši planinski prijatelji v Ma
riboru in kot posledica tega si lahko pogosto dalj časa ogledu
jemo zanimivo železniško postajo na Pragerskem. Čeprav šte
vilni med nami zelo dobro poznamo vsak kotiček te za mnoge 
Ptujčane pogoste "čakalnice", se ne bojte, saj bo naš postanek 
dolg le nekaj minut. 

Opremite se glede na vremensko situacijo, vsekakor zim
skim razmeram primerno (bunda, kapa, rokavice ...). Hrana iz 
nahrbtnika, medtem ko za tople napitke poskrbi organizator. 
Prijave sprejemamo v pisarni PD Ptuj do torka, 6. 2., s 
plačilom 450 SIT. Pohod bo v vsakem vremenu, z vrnitvijo v 
Ptuj ob 19.30! Vodi Uroš Vidovič. 

Planinsko društvo Maribor Matica tudi letos vabi planince 
in ljubitelje gora na tradicionalni planinski ples v soboto, 3. fe
bruarja, ob 20. uri, v Narodnem domu v Mariboru. Mariborski 
planinci obljubljajo zabavo do jutranjih ur, pripravili pa so tudi 
bogat srečelov. Vstopnice, ki vključujejo večerjo in rezervacijo, 
so na voljo po 2.000 SIT v pisarni PD Maribor Matica, 
Jurčičeva 8. ali po b-212-962. 

NAPOVEDMI KOLEDAR ZA FEBRUAR 

Planinsko društvo Ptuj prireja naslednje pohode in izlete: 

FEBRUAR 
— 3. in 4. 2. — izpopolnjevanje vodnikov — Mar iborska 
koča; 
— 11.2. — Pohod na Zasavsko goro — vodi Uroš Vidovič; 
— 19. in 26. 2. — začetni tečaj turne smuke — vodi Sandi 
Kelnerič; 
— 25. in 26. 2. — Vremščica — Slavnik — Anka ran — vodi 
Franc Korpar ; 

MAREC 
— 1. 3. — planinski kviz za osnovne šole in občni zbor 
Planinskega društva Ptuj . 

OJbor za informiranje in propagando 
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Zadeve okrog ormoške 
gramoznice so se v mi
nulih tednih začele pre
mikati, vendar žal v za
čaranem krogu. Ker je 
treba pripraviti tudi na
črt o sanaciji tega po
dročja po eksploataciji 
gramoza, dovolite, da 
vas seznanimo z možni
mi scenariji prihodnosti. 

Po boljši varianti naj bi 
imeli čez petdeset let, ko 
bo izkoriščanje gramoza 
na tem območju konča
no, prekrasen vodni rek
reacijski park z vsem, 
kar sodi zraven. Po slab
š i varianti pa greznico 
izjemnih dimenzij in veli
kega dometa. Kakorkoli 
že, medtem ko se bomo 
mi morali zadovoljiti z 
gramozom, bodo plodo
ve našega delo spet uži
vali šele zanamci. Ne 
gre pa zanemariti kom

promisne rešitve. Če bi 
posneli gramoz le do ni
voja podtalnice in nato 
zasejoli angleško travi-
co, b/ lahko dobili prek
rasno igrišče za golf. To 
bi bilo uresničljivo mor
da še v tem, gotovo pa v 
pričetku prihodnjega ti
sočletja. Novostepena 
ormoška smetana pa bi 

lahko v odmorih med 
dvema partijama golfa 
obujala spomine na ča
se, ko so od tukaj še 
prav po pobalinsko, na 
črno, vozili gramoz. 

V ormoškem rokomet
nem klubu se zelo trudi
jo, da bi srečanja pri
pravili čim bolje. Zadnjih 
nekaj krogov so priskr
beli napovedovalca, ki 
pred tekmo napove se
stavo ekip in se zahvali 
sponzorjem. Na zadnji 
tekmi pa so svojo igro 
popestrili še z DJ-em, ki 
nabija živahno glasbo 
vedno, ko se Ormožani 
podajo v napad. Glede 
na igro in rezultate pa je 
vse bolj očitno, da bo 
treba zamenjati ploščo, 
če želijo, da b/ navijači z 
užitkom drli v dvorano in 
ne le iz nje. 

Podjetje Radio-Tednik 
Ptuj nudi honorarno za

poslitev dopisniku iz Ljub
ljane. Njegovo delo bi 
obsegalo pogovore o 
lokalni problematiki s po
litiki z območja, ki ga 
pokriva naša hiša. Glede 
na to, da omenjeni gos
podje opravljajo delo z 
deljenim območjem delo
vanja in zato preživijo ve
liko časa v slovenski me
tropoli, je zaradi poveča
nega obsega dela možna 
tudi redna zaposlitev. 

v i-k i 

G L O S A 

Ko odpove 
zvoniek vesti 

Nekako smo že navadili, da 
nekateri naši politiki — pa naj 
si bodo z najnižjo funkcijo pa 
vse do parlamenta — radi 
vzamejo svoj mandat kot neke 
vrste naložbo. Takrat, ko so na 
oblasti ali pri "koritu", morajo 
nadoknaditi svojo preteklost ter 
si izboljšati standard, hkrati pa 
že razmišljajo o svoji prihod
nosti. Ker je tudi pri nas poli
tika nepredvidljiva in ne moreš 
vedeti, kateri veter bo zapihal 
in kaj ti bo prinesel, nekateri 
hitro reagirajo. Navadni držav
ljani se ob branju gospodarske
ga kriminala in drugih goljufij 
jezijo, drugi pa preprosto re
čejo: "Se je pač znašel!" 

Prav tako so deljena mnenja 
o bivšem predsedniku lenar-
škega izvršnega sveta Avgustu 
Zaverniku. Potem ko si lahko 
že v vsaki vaški gostilni slišal 
"zgodbo njegovega uspeha", so 
naposled o tem le spregovorili 
lenarški svetniki in svetnice. Ta 
iznajdljivi poslovnež je še za 
časa svojega predsednikovanja 
videl, da so na njihovem po
dročju še tržne niše za nekatere 
storitve, in to tudi izkoristil. Us
tanovil si je družinsko podjetje 
in tudi tu se ni mogel odpove
dati vodilnemu mestu, saj je di
rektor. Naposled je Istrabenzu 
ponudil cerkveno zemljišče, ki 
je takrat še bilo v denacionali-
zacijskem postopku. Seveda so 
mu ob tem priskočili na pomoč 
njegovi kolegi in zemlja je bila 
hitro vrnjena ter prodana. Na 
njej so zgradili nov bencinski 
servis z avtomehaničnimi de
lavnicami in drugimi storitvami 
ter tako zagotovo pripomogli k 
razvitosti kraja. 

Bivši predsednik izvršnega 
sveta.pravi na vse to, da nima 
slabe vesti, saj so drugi imeli 
enako priložnost. Seveda se po
stavi vprašanje, ali so imeli 
enako možnost pri takšni kon
kurenci. Vprašanje pa je tudi, 

ali bi tudi ob drugih kupcih bil 
tako hitro rešen postopek 
vrnitve omenjenega zemljišča. 

Tudi lenarški župan je do
kazal, da zelo ceni tega mla
dega poslovneža, saj mu je pri 
novi delitvi funkcij zaupal od
delek za drobno gospodarstvo 
ter turizem. 

Verjetno so si takrat vsi ti 
možje malce oddahnili — nji
hov zvonček vesti pa je tako že 
zdavnaj odpovedal, drugače 
tega sploh ne bi počeli. Toda 
Slovenci smo ne glede na terito
rialno pripadnost znani po zav
isti in nevoščljivosti. In prav 
slednji so se v Lenartu začeli 
oglašati. Nekaj je bilo tudi tis
tih, ki so pošteni in hočejo, da 
se "krive" pokliče na odgovor
nost. Zato so klobčič začeli 
vedno bolj odvijati. Med dru
gim so ugotovili, da je Avgust 
Zavernik z občinskim denarjem 
povsem samovoljno kreditiral 
neko zasebno mariborsko pod
jetje, ki še do danes ni vrnilo 
denarja, vprašljiv pa je tudi nje
gov obstoj. Ob tem se najodgo
vornejši občinski možje niso 
vprašali, ali bi lahko to podjetje 
povezali z Zavernikovim. Slepo 
mu verjamejo, da so mu "bo
govi slabih poslovnih navad", 
ki vladajo trenutno v Sloveniji, 
ponagajali in mu je spodletelo 
oplemenititi občinski denar. 

Nekaterim pač večkrat uspe in 
zagotovo bi lahko to trdili za tega 
lenarškega "političnega pos
lovneža"! Pred leti je namreč 
istočasno opravljal dve funkciji: 
medtem ko je predsednikoval 
občinskemu svetu, je bil načelnik 
oddelka za notranje zadeve; zdaj 
vodi omenjeni sekretariat in 
svoje zasebno podjetje. 

Najodgovornejši ob tem poz
abljajo, da je vsak človek nado-
mestljiv, še posebej tak, ki mu 
je že večkrat odpovedal zvon
ček vesti! 

Marija SloJnjah 

lENARŠKE NOVICE 
PREUČUJEJO ZADEVO ZAVERNIK 

Kot smo že poročali, naj bi bivši predsednik lenarškega 
izvršnega sveta Avgust Zavernik po izteku svojega mandata 
povsem samostojno sklepal škodljive pogodbe in tako poso
dil dvajset milijonov tolarjev zasebnemu mariborskemu pod
jetju Eventus. Omenjeno podjetje denarja še zmeraj ni 
vrnilo. Ker naj bi bivši predsednik izvršnega sveta v času svo
jega vodenja opravil tudi nekatere druge napake, so se na 
zadnji seji lenarškega občinskega sveta odločili, da lenarški 
župan Slavko Kramberger preuči ta primer. 

Župan Slavko Kramberge r je že imenoval 8-člansko 
komisijo in ta se je prvič sestala včeraj. Predseduje ji prav
nica Janja Slana, v njej pa so še štirje poklicni kolegi ter 
trije občinski svetniki. Ugotovili naj bi, za koliko je Zav
ernik oškodoval ienarško občinsko blagajno, ter presodil i 
o nadaljnjem opravljanju funkcije v občinski upravi . O m e 
njena komisija naj bi podala poročilo občinskemu svetu 
na seji sveta, ki bo v sredini februarja. 

LENARŠKI Z B O R N I K 

V petek se je sestal uredniški odbor Lenarškega zbor
nika, ki bo izšel v prvi polovici letošnjega leta ob prazno
vanju 800-letnice mesta. Odgovorna urednica je Breda 
Z o r k o , urednik pa župan Slavko Kramberger . Strinjali so 
se z njegovo vsebino. Tako naj bi bile v prvem delu pred
stavljene geografske značilnosti občine Lenar t , naravna 
dediščina, rastl instvo in živalstvo Pesniške dol ine , a rheo 
loška najdišča in kraji občine Lenar t od najstarejših časov 
do leta 1918. V drugem delu bodo opisana dogajanja med 
obema vojnama ter razvoj lenarške občine po drugi sve
tovni vojni, v zadnjem poglavju pa razvoj šolstva, zdrav
stva, sodstva ter kul turna dediščina v tem delu Slovenskih 
goric, cerkvena zgodovina ter razvoj posameznih društev. 
Zborn ik bo gotovo velik prispevek k skromni l i teratur i 
krajevne zgodovine. 

LDS LENART " 

Na zadnji seji izvršnega odbor^ liberalne demokracije Le
nart so največ pozornosti namenili dosedanjim pripravam na 
krajevne volitve, ki bodo skupaj z referendumom za krajevne 
samoprispevke 25. februarja letos. Potrdili so kandidatne 
liste za člane svetov krajevnih skupnosti, ki jih bodo vložili 
za vseh 27 enotah. Sprejeli so tudi zahetevo, da naj lenarški 
župan razišče okoliščine najema kredita, ki ga je zasebnemu 
mariborskemu podjetju odobril bivši predsednik lenarškega 
izvršnega sveta. Prav tako naj analizirajo vse postopke, ki so 
bili peljani od najema kredita pa do danes. 

PROJEKTNO DELO NA O Š C E R K V E N J A K 

Na osnovni šoli v Cerkvenjaku nadaljujejo delo pri pro
jekt ih , ki so jih učenci in njihovi mentorj i začeli že v lan
skem letu. Med drugim se bodo ukvarjali s s ta ro arhi tek
turo , ljudskim izročilom, etnografskimi in drugimi značd-
nostmi njihovega kraja ter z varovanjem okolja. De lo bo ^ 
trajalo do apri la, ko bodo svoje ugotovitve predstavili na j 
razstavi, o b tem pa nameravajo izdati tudi šolsko glasilo, i 

Marija SloJnjak ' 
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Razhod - kakšna država? 
Z d a j s m o doživel i t ud i 

r a zk ro j "ve l ike koal ic i je" . 
L a h k o bi rekl i — k o n č n o , saj 
j e b i la n j ena u s o d a ka r n e 
ka jk ra t ( t ud i p o n e p o t r e b 
n e m ) n a h u d i h p r e i zkušn j ah . 
S e v e d a p a o d h o d Z d r u ž e n e 
l is te p o m e n i tud i svojevrs tno 
p r e s e n e č e n j e , saj j e bi la p r a v 
ta s t r a n k a m e d najbol j "d i s 
c i p l i n i r a n i m i " v zd ružb i z 
L i b e r a l n o d e m o k r a c i j o in 
S lovensk imi k r ščansk imi d e 
m o k r a t i . ' 

K O A L I C I J A — 
Ž E U E IN REALNOST 

V e l i k a koal ic i ja j e bi la 
vzpos t av l j ena p r e d š t i r imi 
let i ko t p o s k u s " z d r u ž e v a n j a 
in usk la j evan ja" raz l ičnih 
po l i t i čn ih opc i j , ka r naj bi 
zago tov i lo r e l a t i v n o s t ab i lno 
in u r a v n o t e ž e n o v ladan je in 
r e ševan je p r o b l e m o v b r e z 
e k s t r e m o v v e n o ali d r u g o 
smer . V s e k a k o r bi b i lo zan i 
mivo " n e v t r a l n o " in de ta j l -
ne je ugo tov i t i , ko l iko ji j e to 
u s p e v a l o , še zlast i zadnj i čas , 
ko se j e zde lo , d a koalici jski 
p a r t n e r j i de lu je jo p r e d v s e m 
p r e k o "svoj ih" min i s t r s t ev in 
da se zno t r a j v l ade ( r a z e n s 
p r e g l a s o v a n j e m ) n e znajo 
uskla ja t i v u s t r e z e n k o m p r o 
mis in e n o t n o po l i t i ko razl ič
nih s t r a n k a r s k i h i n t e r e sov . 
T a k o z a g o t o v o n e bi mog l i 
t rd i t i , d a j e bi la " v l a d n a " zu

nan ja po l i t ika odsev d o g o 
vor j ene po l i t ike t r e h koal ic i 
jskih pa r tne r j ev , saj j e še 
zlasti m e d L D S in S K D p r i 
ha ja lo do oč i tn ih r azha jan j , 
m e d t e m ko se j e zde lo , da j e 
Z d r u ž e n a lista za to p o 
dročje v g l a v n e m n e z a i n t e r -
e s i r a n a in da j e v njej ukvar 
jan je z zunan jo po l i t i ko v 
g l avnem z o ž e n o n a mar s ik 
daj p r o t i s l o v n e g a p r e d s e 
du jočega v o d b o r u za m e d 
n a r o d n e o d n o s e B o r u t a Pa 
hor ja . 

D r u g o p o t r d i l o " n e n o r 
m a l n i h r a z m e r " v v ladi so 
bili n e d a v n i oči tk i l iderja kr
ščanske d e m o k r a c i j e Lo jze t a 
P e t e r l e t a , da si j e D r n o v š e k 
z min i s t r i b r e z l is tnice v vla
di us tvar i l e l d e e s o v s k o ve
č ino . Znač i l n i so tud i oči tk i 
iz pozici jskih in opozic i j sk ih 
vrst , d a v l a d n a zunan ja pol i 
t ika ni v l adna , kaj šele na 
c i o n a l n o usk la jena po l i t ika , 
a m p a k zgolj po l i t ika L D S . 

DRUG PROTI 
DRUGEMU 

O " e n o t n o s t i " v l a d e govo
rijo t ud i izjave s t r a n k a r s k i h 
l iderjev, v k a t e r i h hvali jo le 
de lo "svo j ih" min i s t r s t ev , 
m e d t e m ko naj bi b i lo d e l o 
min i s t r sk ih resor jev , z a s e d e 
nih z minis t r i iz d r u g i h k o a 
licijskih s t r ank , s l abo ali p a 
vsaj p r o b l e m a t i č n o . G J e d e 

tega m a r s i k d a j t ud i p e m i e r 
D r n o v š e k ni bil dos t i "š i r š i " , 
saj j e o b raz l ičn ih n a p a d i h 
n a v l a d o in p o s a m e z n e min 
is t re le r e d k o k d a j j a s n o in 
n e d v o u m n o zaščit i l l e - te in 
n j ihovo d e l o . T a k o D r n o v 
šek ni zaščit i l ( tud i p r e d n e 
k a t e r i m i e v i d e n t n o n e u p r a 
v ičen imi k r i t i k a m i ) n e k d a n 
j e g a z u n a n j e g a min i s t r a P e 
t e r l e t a , zdaj p a j e svoj p r e d 
log za z a m e n j a v o min i s t r a za 
g o s p o d a r s k e de javnos t i dr . 
M a k s a Ta jn ika r ja ( Z L S D S ) 
tud i p o s p r e m i l z ze lo kr i t ič
n imi p r i p o m b a m i n a r a č u n 
n jegovega de l a in s t e m 
p r a v z a p r a v pr i t rd i l k r i t i čn im 
t e z a m opozic i je , d a v lada , še 
zlast i n jen g o s p o d a r s k i de l , 
de lu je s l abo . O b t e m j e 
p r e d s e d n i k Z d r u ž e n e l iste 
J a n e z Koci janč ič i r on i čno 
p r i p o m n i l , d a j e p r a v z a p r a v 
n e n a v a d n o , d a hk ra t i , k o 
p r e d s e d n i k v l ade p r i p o v e 
duje o s lovenski ( g o s p o d a r 
ski) zgodb i o u s p e h u , govor i 
o s l a b e m de lu in n e u s p e h i h 
g o s p o d a r s k e g a min i s t r s tva . 

PREMIER P O S T A V U A 
IN O D S T A V U A 

V n a č e l u i m a s e v e d a p r e 
m i e r p rav ico in do lžnos t , d a 
p r e d l a g a in ods tav l ja min i s 
t r e , ki ne u s t r eza jo . V e n d a r 
p a bi m o r a l o biti to poče t j e v 
koal ici jski v ladi vsaj r ezu l t a t 

m i n i m a l n e g a k o m u n i c i r a n j a 
in dogovar jan ja s koal ic i 
j sk imi pa r tne r j i . Z d a j p a p o 
eni s t ran i (s s t r an i Z L S D S ) 
s l iš imo, da o zamenjav i svo
j ega g o s p o d a r s k e g a min i s t r a 
sp loh n i so bili obveščen i , p o 
drug i s t r an i (s s t r an i p r e d 
sedn ika v l ade ) p a , d a j e v 
p o g o v o r i h z vodi te l j i Z L več 
k ra t o m e n j a l svoje n e z a d o 
voljstvo z m i n i s t r o m Ta jn i 
ka r j em. V s e k a k o r t a k š n o 
e n i g m a t i č n o " p o g o v a r j a n j e " 
govor i o nizki ravni o d n o s o v 
in z a u p a n j a zno t r a j koal ic i je . 
N a nu jnos t d r u g a č n i h , bo l j 
ših o d n o s o v m e d koa l ic i 
j sk ima p a r t n e r j e m a zda j , ko 
se j e "ve l ika koa lc i j a" zaož i -
la n a L D S in S K D , opoza r j a 
tud i p r e d s e d n i k S K D Lojze 
P e t e r l e . V j avnos t i j e — o b 
p o s a m e z n i h izjavah koal ic i 
jskih l iderjev — n a s p l o h n a s 
tajal o b č u t e k , d a se " n a 
jvišji" zno t ra j koal ici je p r e -
m a l o k r a t s rečuje jo in p o 
govarjajo m e d seboj in d a so 
tudi z a r a d i t ega laže " p r o s -
to s t r e l c i " in m a n j zavezan i 
pol i t ik i v l a d e . 

M o r d a bi b i lo g l ede n a 
d o s e d a n j e izkušnje s koal ic i 
j ami n a S l o v e n s k e m v r e d n o 
razmiš l ja t i o t e m , d a bi v 
koal ici jskih v l a d a h o b p r e d 
sedn iku v lade (iz n a j m o č 
nejše s t r a n k e ) vzpostavi l i tu 
di p o d p r e d s e d n i š k a mes ta , ki 

bi j ih zased l i l iderji d rug ih 
koal ic i jskih s t r a n k . T a k o bi 
bili vsi tud i f o r m a l n o prisi
l jeni k t e s n e j š e m u in razvid-
n e j š e m u sode lovan ju . 

KAJ J E SOCIALA, 
KAJ D E M O K R A C I J A ? 

M e d m n o ž i c o b e s e d in ža
ljivk, ki so sp reml j a l e n a p o 
v e d a n o z a m e n j a v o g o s p o d a r 
skega min i s t r a Ta jn ikar ja in 
izs top Z d r u ž e n e l iste iz vla
da joče koal ic i je , j e posebe j 
p o m e n l j i v o t is to "dvobo je -
v a n j e " m e d p r e d s e d n i k o m 
v lade D r n o v š k o m in l ider-
j e m Z d r u ž e n e l iste Koci jan
č ičem, ki j e skuša lo pojasni 
ti , kaj j e glavni vz rok spora . 

P r e d s e d n i k Z L S D S J a n e z 
Koci janč ič j e izjavil, da 
Z d r u ž e n a l ista n e zapušča 
koal ic i je zgolj z a r a d i min is 
t ra Ta jn ikar ja , a m p a k za rad i 
nove u s m e r i t v e v lad^ v "vo
den je b r e z o b z i r n e l iberal i -
s t ične g o s p o d a r s k e in social
n e po l i t ike , k e r j e zh Z L S D S 
nesp re j eml j ivo" . Po t rd i t ev 
za t a k š e n zasuk naj bi b i lo 
tud i t rmoglav l jen je v lade 
o z i r o m a L D S v zvezi s pok
o jn insk imi s p r e m e m b a m i , ki 
j ih p o p r e j ni usk lad i la z u p o 
kojenc i , č ep rav gre za s lab
šanje po loža ja in p rav ic t ega 
š i r o k e g a sloja p reb iva lcev . 

P r e m i e r dr . D r n o v š e k j e 
t a k š n o pozici jo Z d r u ž e n e li
s te oceni l "ko t d e m a g o š k o 
p r e d v o l i l n o p r i dob ivan j e gla
sov u p o k o j e n c e v " . De ja l j e , 
d a d ržava p o t r e b u j e "u rav 
n o t e ž e n e f inance , ki j ih j e 

Z d r u ž e n a lista s svojim pr i s 
t o p o m p o d i r a l a " . 

P o D r n o v š k o v e m m n e n j u 
gre pr i spo ru za t o , ali b o 
v lada vol ivce v lek la z d e m a 
gogijo, z ne j a sn im in n e u t e 
me l j en imi o b l j u b a m i , ali p a 
j im b o p o n u d i l a d r ž a v o n a 
t rdn ih temel j ih" . J a n e z Koc i 
j anč ič j e deja l , d a so te D r 
novškove o c e n e " m o č n o p r e 
t i r a n e . " Koci janč ič p rav i , d a 
n e gre za "po l i t i čno d e m a 
gogijo, a m p a k za p o v s e m r e 
a len o d n o s d o ka t ego r i j e lju
di, ki ji ni nič p o d a r j e n o . P o 
kojn ine n iso da r i l o d r ž a v e , 
a m p a k so t r d o z a s l u ž e n e z 
d o l g o l e t n i m d e l o m . " Z a D r 
novškovo p r i p o m b o , da bi 
Z d r u ž e n a l ista p r ipe l j a l a dr
žavo do b a n k r o t a , j e Koc i 
janč ič deja l , da j e z e l o o s t r a . 
" R e k e l bi, da j e pre j na 
s p r o t n o . D o z l o m a jo l a h k o 
pr ipe l je jo p re j t ist i , ki b o d o 
zaostr i l i soc ia lna pro t i s lov ja 
do t is te m e r e , d a se j ih n e b o 
več da lo o b v l a d o v a t i . " 

T a k o D r n o v š e k kot Koc i 
janč ič sta s svojim p r e p i r o m 
v bistvu n a č e l a n a j p o m e m b 
nejše vp rašen je — v k a k š n o 
s m e r naj se razvija Sloveni ja , 
v kol ikšni m e r i naj b o so
c ia lna držav ali d r žava n e č e 
sa d r u g e g a . T e t e m e v dnev
nih p o l e m i k a h in p r e p i r i h 
seveda ni m o č izč rpa t i , n a s 
p loh p a so razmiš l janja o 
t em v Sloveniji p r e m a l o p r i 
so tna in p r e m a l o o d g o v o r n a . 

Jak Koprive 
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O B Č I N A S L O V E N S K A B I S T R I C A / I Z OSEBNE IZKAZNICE 

Svet med Pohorjem In Bočem 
Občina Slovenska Bistrica obstafa v sedanfih mejah od 1958. leta. Obsega fugovzhodni del Pohorja, večji del Dravinjskih go
ric, zahodni del Haloz, del boškega pogorja in skrajni zahodni del Dravinjskega polja. Najvišja vzpetina je obrobna Rogla 
(1517 m), najnižja točka pa je pri Stopnem ob Dravinji (240 m). 

O b č i n a j e r a z d e l j e n a n a 

1 9 k r a j e v n i h s k u p n o s t i s 

1 3 8 k r a j i , n a s e l j i i n z a s e l k i 

t e r m e s t o m S l o v e n s k a B i 

s t r i c a k o t o b č i n s k i m s r e 

d i š č e m . V n j e j ž i v i 3 3 . 4 5 0 

p r e b i v a l c e v . O d 1 9 k r a j e v 

n i h s k u p n o s t i h s o š t i r i n a 

o b m o č j u m e s t a i n b l i ž n j e 

g a p r i m e s t j a , o s t a l e p a s o : 

P r a g e r s k o , S p o d n j a i n 

Z g o m j a P o l s k a v a , L e s k o -

v e c - S t a r i L o g , Č r e š n j e -

v e c , M a k o l e , S t u d e n i c e , 

P o l j č a n e , L a p o r j e , P r e l o g e 

- V r h o l e , Z g o r n j a L o ž n i c a , 

O p l o t n i c a , K e b e l j , T i n j e 

t e r Š m a r t n o n a P o h o r j u . 

369 kvadratnih kilometrov veli
ko občinsko ozemlje meji na 
občine Zreče in Konjice na zaho
du, Šmarje pri Jelšah in Rogaško 
Slatino na jugu, Majšperk in Ki-

Slovenska Bistrica je imela skozi vso svojo zgodovino pomembno prometno lego. Tod so 

vodile jantarska, rimska In druge poti, danes pa moderna avtomobilska cesta. 
F o t o : VT/ 

dričevo na vzhodu ter Rače na se
verozahodu. 

IZRAZITO P R E H O D N O 
OZEMLJE Z B O G A T O 
Z G O D O V I N O 

Območje občine Slovenska Bi
strica, ki leži na stičišču alpskega 
in panonskega sveta, je bilo posel
jeno že v kameni dobi, o čemer 
priča najdeno kamnito orodje. V 
prazgodovini, v času kulture žar-
nih grobišč, je potekala prek slo
venj ebistriškega sveta jantarska 
pot, ki je povezovala Baltsko 
morje z Jadranskim in ljudstva ob 
njej. Rimljani so skozi te kraje 
Zgradi l i svojo cesto, kije marsikje 
upoštevala traso prazgodovinske 
poti. 

Slovenjebistriški svet je bil s sta
rimi cestami usodno povezan kot 
prehodno ozemlje in je s tem 
doživel vojaške pretrese ropajočih 
vojska, ki so hitele iz Panonije 
proti Italiji in Rimu. Ta svet j e 
spadal najprej k noriškemu kral
jestvu, kasneje h Karantaniji, V o j 
vodini Koroški in nato Štajerski. 
V času Habsburžanov so zgradili 
cesarsko cesto od Dunaja do Trsta 
in v sedanjem času moderno av
tocesto. Kljub vsemu pa Sloven
ska Bistrica vse do danes ni znala 
izrabiti svoje lege ob teh po
membnih poteh. 

Občinsko središče - mesto Slo
venska Bistrica - ima tržne pravi

ce od leta 1227, kmalu zatem, 
1339. leta, pa je dobila še mestne 
pravice. V srednjeveški Slovenski 
Bistrici so delovali krojaški, 
kovaški, usnjarski, lončarski, so-
darski in tkalski cehi, v mestu so 
bili tudi številni kramarji in gos
tilničarji. 

Poučevanje otrok v Slovenski 
Bistrici ima resnično dolgo zgo
dovino, saj govori zapis v urbarju 
o teh začetkih že pred 1498. le
tom. Konec srednjega veka so bi
striško območje pretresale razne 
nesreče, od številnih turških vpa
dov do kobilic. Turki so se poja
vih v okolici mesta in pred njim v 
letih 1472, 1477 in dvakrat v letu 
1493, vmes pa so na tem območju 
1476. leta pustošile kobilice. Sko
zi Bistrico je v srednjevm veku 
potekala pomembna vinska pot iz 
Ptuja na Koroško. 1457. leta je 
mesto obiskal cesar Friderik 
Habsburški in ob tej priložnosti 
meščanom ponovno potrdil 

mestne pravice. Mesto je dobilo 
vrsto ugodnosti: svobodno dedo
vanje premoženja, pravico voliti 
mesmega sodnika in določbe o 
prevozu vina. 

Leta 1565 je prvič imenovana 
Slovenska Bistrica, leta 1614 j e 
ustanovljena lekarna, 1626 so 
začeli pisati madčne knjige, istega 
leta so v mesto prišli menihi - mi-

noriti, 1641 pa se je začela 
zadrževati v mestu trajna vojska 
posadka. 

Leta 1710 pridejo v Bistrico gro
fje Attemsi. O b zgornjem toku 
potoka Bistrica so že v 18. stoletju 
delovale kovačnice in prerasle v 
tovarno za predelavo bakra -
predhodnico današnjega Impola, 
ki tako šteje že 170 let. 

Pomembno za mesto je 19. sto
letje. 1849. leta dobi Slovenska 
Bistrica sedež sodišča, 1855. Bral
no društvo, 1861. pride v te kraje 
dr. Josip Vošnjak, 1868. prične 
delovati slovenska čitalnica in 
poslovati hranilnica, tega leta pa 
nastane v Slovenski Bistrici tudi 
prvo delavsko društvo. 1872. us
tanovijo v mestu prostovoljno ga
silsko društvo (z nemškim povel-
jevalnim jezikom). 

1901. dobi mesto današnjo 
vojašnico, 1908. je iz Črešnjevca 
do Bistrice speljana železnico, a 
so jo 1966. leta ukinili. 1908. leta 

prične delad nemška šola in se 
1925. spremeni v slovensko 
meščansko šolo. 1924. leta dobi 
mesto elektriko. 

KAMEN, LES, VINO, SAD
JE, ŽIVINOREJA, I N D U 
STRIJA 

Največji del površine slovenje-
bistriške občine so lepi in obširni 
gozdovi, ki zavzemajo 52 odstot-

Sredi mogočnih pohorskih gozdov že stoletje navdušuje številne izletnike in druge ljubitelje 

narave Črno jezero, ki so ga v zadnjem času obnovili. ^ . 

Med 138 kraji, naselji in zaselki v občini Slovenska Bistrica je 

tudi Zgornja Ložnica ali Venčeselj z znamenito cerkvijo, ki jo 

krasi vitek zvonik. 

F o t o : V T . 

kov občinskega ozemlja, zato seje 
v pohorskem predelu v preteklos
ti razvilo oglarstvo, fužinarstvo 
in steklarstvo (pohorske 
glažute), žagarstvo, na boških 
pobočjih pa žganje apnenca. 
Obsežni gozdovi in deloma 
zamočvirjen svet ob rekah v doli
nah - lep primer je Dravinja in v 
zgornjem toku Ložnica ter še 

drugi potoki - so narekovali raz
voj lovstva, ki je v občini 
združeno v devet lovskih družin. 
V tišini pohorskih gozdov, ki da
jejo zavetje številni divjadi, najde
jo lovci tudi divjega petelina. 

Obdelani svet zazvema nad 40 
odstotkov kmetijskih površin z 
vinogradi, njivami, vrtovi, travni
ki in pašniki. Zaradi ugodnega 
podnebja seje na sončnih južnih 
pobočjih Pohorja in v haloškem 
delu razvilo vinogradništvo, a tudi 
sadjarstvo, ki ima tod lepo tradici
jo. Vinogradništvo je bilo pred le
tom 1890 znano predvsem po po
horskem vinu "brandnerju", ki 
gaje v sedanjosd zamenjal ritoz-
nojčan. Po razpadu Kmetijskega 
kombinata Ritoznojčana pa vino
gradništvo na južnem pohorskem 
območju usiha. Mnogi nekoč lepi 
vinogradi so zadnja leta bolj ali 
manj opuščeni ali pa slabo odbe-

lani, kar je za to panogo slaba po
potnica v Evropo. 

Pohorje, predvsem okolica 
Cezlaka nad Oplotnico, ponuja 
pravo bogastvo pohorskega grani
ta - tonalita, ki ga zaradi njego
vih lastnosti nadvse cenijo v gra-
beništvu. Prava posebnost med 
magmatskimi kamninami pa je 
čizlakit, okrasni kamen z značil-

Slovenska Bistrica, eno redkih mest, ki je ohranilo značilno mestno središče s svojo najbolj [ 

razpoznavno stavbo - nekdanjim hotelom Planina, kjer so danes številni lokali, pisarne, banke 

in drugo. 
F o t o : V T . ; 

nim zelenkastim odtenkom. 
Pri ustvarjanju narodnega do

hodka ima v slovenjebistriški 
občini pomembno vlogo tudi in
dustrija. Tu so: že 170 let prisotni 
Impol, tovarna olja Gea, kije pred 
dvema letoma praznovala 90-let-

nico, prav tohko je stara Opekar
na Pragersko, pomembna je tudi 
slovenjebistriška steklarna, 
EMMI in druga lesna podjetja. 
Granit ter še nekatera. Zal pa slo-
venjebistriško gospodarstvo 

zadnja leta doživlja kalvarijo. Kar 
nekaj podjetij je šlo v stečaj, med 
njimi Monter in Elektro podjetje 
EMI iz Poljčan ter Kmetijski 
kombinat Ritoznojčan, kar je 
občino še posebej prizadelo, saj je 
tako izgubila blagovno znamko 
Ritoznojčan, kije bila ob Impolo-
vem srebrnem I razpoznavna za 
slovenjebistriško občino. 

Občina je znana po veliko-
nočnici na Boču, peruniki v doli
ni ob potoku Ložnica, gradiščih 
okoli Tinja na Pohorju, samouki 
godbi na pihala v Frajhajmu, vasi
ci nad Šmartnim na Pohorju, ki 
deluje že več kot poldrugo stolet

je, grajskem gabrovem drevore
du, parku v Slovenski Bistrici, bi
striškem gradu, studeniškem sa
mostanu, Štatenbergu in še čem. 

Vida Topolovec 
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P O G O V O R Z Z U P A N O M D R . IVANOM Ž A G A R J E M 

Mnogih nalog se moramo lotiti dolgoročno 
P r e d d o b r i m l e t o m i n š e i c a j s o d r . I v a n a Ž a g a r j a , d o c e n t a n a T e h n i š k i f a k u l t e t i v M a r i b o r u , p o z n a l i l e s t r o k o v n i s o d e l a v c i i n š t u d e n t j e , 
š i r š a j a v n o s t p a j e z a n j i z v e d e l a š e l e , k o j e k a n d i d i r a l z a s l o v e n j e b i s t r i š k e g a ž u p a n a . S e d a j g a S l o v e n j e b i s t r i č a n i ž e d o b r o p o z n a j o . N e 
s a m o d a j i m j e d o s t o p e n n a o b č i n i , z n j i m s e p o g o s t o s r e č u j e j o n a š t e v i l n i h p r i r e d i t v a h , k a r p o m e n i , d a j e r a d m e d l j u d m i . 

K o s m o g a z a z a č e t e k 

t e g a p o g o v o r a v p r a š a l i , 

k a k š e n j e v i d e t i d e l o v n i 

d a n ž u p a n a s l o v e n j e b i -

s t r i š k e o b č i n e , e n e n a j 

v e č j i h v S l o v e n i j i , j e m i m o 

o d g o v o r i l , d a j e o š a b l o n -

s k o - b i r o k r a t s k e m u m i k u 

n j e g o v e g a d e l a t e ž k o g o v o 

r i t i , k e r j e t o p a č o d v i s n o 

o d m a r s i č e s a . D o s t o p e n j e 

v s e m o b č a n o m , v e n d a r 

m o r a j o t i p r e j u s k l a d i t i t e r 

m i n e . K d a j s e n j e g o v d e l 

a v n i k k o n č a , p a j e o d v i s n o 

o d d e l a , k i g a t r e n u t n o 

o p r a v l j a j o n a o b č i n i , o d 

p o g o v o r o v i n d m g e g a . 

Tako ne moremo reči, da traja 
služba župana od sedme do pet
najste ure ali kaj podobnega, saj 
o svojem delu in vsem, kar je po
vezano s to službo, pogosto tudi 
podzavestno premleva še takrat, 
ko je že doma. 

T E D N I K : Leto dni župano-
vanja je za vami. Če bi ga pri
merjali s pedagoškim delom, 
katero je težje? 

Dr. Ivan Žagar: "Težko je reči, 
ker je vsako po svoje zahtevno. 
T i dve opravili sta tako različni, 
da ju težko primerjaš, pa vendar
le imata nekatere stične točke. 
Pedagoško delo in tudi župano-
vanje se ne končata od koncu 
običajnega delavnika, pri obeh 
gre tudi za sila občutljivo po
dročje - delo z ljudmi. Tako pe
dagoško delo kot funkcija župa
na imata svoje posebnosti in 
zahtevnosti, pri obeh je kaj do
brega in tudi slabega. Dragocene 
pa'so izkušnje, ki si jih pridobiš 
bodisi pri enem ali drugem opra
vilu." 

T E D N I K : V predvolilnem 
času svojim volilcem niste 
obljubljali gradov v oblakih. 
Kljub vsemu pa je iz vsega, kar 
ste povedali, vela samozavest 
človeka, ki ve, kaj hoče. 

Dr. Ivan Žagar: "Če govoriva o 
programu, s katerim sem kljub 
vsemu nastopal na volitvah za 
župana, je resnica, da kaj poseb
nega nisem obljubljal. Menim, 
da naloge, ki smo si jih zastavili, 
poskušamo izpolnjevati, res pa 
je, da želimo, da bi bile rešitve 
dolgoročne, seveda pa ne na vseh 
področjih." 

T E D N I K : Prve mesece po iz
volitvi ste nihali med delom 
župana in predavatelja na ma
riborski Tehniški fakulteti, 
maja lani pa ste se odločili, da 
boste delo župana opravljali 
profesionalno. Kaj je vplivalo 
na to vašo odločitev? 

Dr. Ivan Žagar je s komaj dopolnjenimi 34 leti med najmlajšimi 
slovenskimi župani. 

F o t o : V T 

Dr. Ivan Žagar: "Obseg dela je 
bil tolikšen, da ga je bilo nemo
goče opraviti na neprofesional
no, vsaj jaz nisem videl te 
možnost. Seveda pa sem še ved
no obdržal stike s Tehniško fa-
kultuto v Mariboru, kjer imam 
nekaj predavanj in vse druge ob
veznosti, ki iz tega izvirajo." 

T E D N I K : Za vami je deset sej 
občinskega sveta. Kako ko
mentirate njegovo delo? 

Dr. Ivan Žagar: "Ko govorim o 
njegovem delu, moram najprej 
poudariti , da poteka konstruk

tivno, medstrankarske razprtije 
pri nas niso prisotne. Mirno 
lahko rečem, da je dela sveta 
uspešno, saj smo v lanskem letu 
uspeli sprejeti vse akte, ki so po
membni za delovanja občine, 
prav tako smo med prvimi slo
venskimi občinami sprejeli 
občinski proračun, nismo pa 
uspeli izvesti volitev v nove sve
te krajevnih skupnosti, kar pa ni 
naša krivda. Upam, da bomo to 
opravili še v prvih mesecih 
letošnjega leta." 

T E D N I K : Sodelovanje z 
upravno enoto v Slovenski Bi
strici je dokaj zgledno, pa ven
dar se nekatera dela in naloge 

podvajajo. 
Dr. Ivan Žagar: "To so žal zna

ne relacije občina - država. Ko 
pa gre za relacijo med našo 
občino in slovenjebistriško 
upravno enoto, moram povedati, 
da so odnosi korektni in večjih 
problemov ni. Res je, da pride 
tuintam do podvajanja nekaterih 
nalog in opravil, a to je vses
plošni problem v skoraj vseh slo
venskih občinah, ki so ostale 
večje in imajo v svojem sestavu 
tudi mesto. To se dogaja 
predvsem na področju urejanja 

okolja in prostora ter gospo
darstva, kar pa bolj sodi k občini 
kot upravni enoti. Župani si pri
zadevamo, da bi te pristojnosti 
prenesli nazaj na občino." 

K O M U N A L N A INFRA
S T R U K T U R A , Š O L S K I 
P R O S T O R . . . 

T E D N I K : Gospod Žagar, s ka
terimi problemi pa se trenutno 
največ ukvarjate v občini? 

Dr. Ivan Žagar: "Kot sem že 
povedal, poskušamo na vseh po
dročjih zastaviti načrte in razvoj 
na daljše časovno obdobje. Želi
mo predvsem takšne rešitve, ki 
so trajnejše, tako na področju 
komunale, pri družbenih dejav
nostih pa pri urejanju šolskega 
prostora. Študijo o teh potrebah 
v občini smo sprejeli na eni 
zadnjih sej sveta. Na komunal
nem področju bo potrebno še ve
liko postoriti pri urejanju odla
gališča komunalnih odpadkov, 
dolgoročno bo potrebno zastavi
ti program urejanja kanalizacije, 
pa ne samo v mestu Slovenska 
Bistrica, temveč v vseh večjih 
naseljih. Trenutno smo v fazi 
sprejemanja prostorskih aktov, 
ki so temelj vsem nadaljnjim po
segom v prostor. To , kar sva 
naštela, so bolj ali manj dolgo
ročne naloge. Na gospodarskem 
področju smo uspeh revitalizira-
ti sklad stavnih zemljišč, s tem 
da bo potrebno ustrezno obnovi
ti odlok o tem, ter sprejeti še 
ustrezne akte. Menim, da bo to 
eden izmed izvirnih virov 
občine pri urejanju problemov 
na področju komunalne infra
strukture. Druga naša naloga je 
ustanovitev stanovanjskega skla
da, predvsem iz razloga, da 
bomo lahko za nekatera sredstva 
kandidirali tudi na državni rav
ni. Govorimo tudi o ustanovitvi 
dveh zavodov oziroma institucij 
na gospodarskem področju. Prvi 
je zavod za turizem, pri katerem 
ugotavljamo, da smo dokaj na 
začetku, imamo pa velike narav
ne in druge danosti za njegov 
razvoj v navezi s kmetijstvom in 
obrtjo. Zato je potrebno ustano
viti institucijo, ki se bo z vsem 
tem ukvarjala, skrbela za promo
cijo turistične ponudbe, usklaje
vanje programov in nekatere 
projekte. Drugo, o čemer raz
mišljamo, je ustanovitev tehno-
loško-informacijskega centra. 
Ugotavljamo, imamo v naši 
občini nekatere tradicionalne 
panoge, kjer je potrebna 
predvsem fmalizacija izdelkov, 
kljub temu pa bi bilo na tem po
dročju potrebno še marsikaj pos
toriti." 

T E D N I K : Ob širitvi osnov
nošolskega prostora mora 
občina zagotoviti 50 odstotkov 
potrebnih sredstev. Ob tem ste 
na občinskem svetu sprejeli 
sklep, ki med drugim govori, da 
bo polovico prispeval pro
račun, ostanek - 25 odstotkov -
pa kraj, kjer bodo gradili bodisi 
šolo ali telovadnico. Kako mis
lite zbrati teh preostalih 25 od
stotkov sredstev? 

Dr. Ivan Žagar: "Študija o 
širitvi šolskega prostora je poka
zala, da ga v vseh krajih razen na 
Tinju, kjer je ta problem že 
rešen, primanjkuje, pa naj so to 
telovadnice ali učilnice. V mestu 
Slovenska Bistrica je zaradi pre
velikega števila učencev nujno 
potrebna gradnja nove osnovne 
šole. Da lahko pričakujemo 50 
odstotkov državnih sredstev iz 
naslova šolskega tolarja, mora
mo drugo polovico zbrati sami. 
Takšen način je povezan z dina

miko izgradnje šolskega prosto
ra in aktivnostmi, ki jih peljejo v 
posameznih okoljih. Povsem 
normalno pa je, da jim tam, kjer 
želijo šolsko problematiko prej 
reševati, moramo to omogočiti, 
zato prioritetnega vrstnega reda 
izgradnje, širitve ali adaptacije 
osnovnih šol v občini ne more
mo postaviti. Kako bodo posa
mezna okolja zbrala preostalih 
25 odstotkov sredstev, je odvis
no od načina zbiranja, za 
kakršnega se v kraju pač 
odločijo. Ko kraj, kjer so potrebe 
po širitvi šolskega prostora, zbe
re ta sredstva - v nekaterih okolj
ih jih že zbirajo -, moramo na to 
reagirati in primakniti občinski 
proračunski delež. Seveda pa so 
v nekaterih okoljih, predvsem 
tam, kjer telovadnice še nimajo, 
želje po večji športni dvorani. 
Tam pa bo potrebno k.tistim 25 
odstotkom sredstev, kolikor naj 
bi po sklepu občinskega sveta 
posamezni kraji zbrali, prima
kniti še dodatne tolarje." 

T U R I Z E M - P A R A D N I 
KONJ B I S T R I Š K E G A G O 
S P O D A R S T V A ? 

T E D N I K : Omenili ste turi
zem, ki bi lahko bil zaradi svoj
ih velikih naravnih danosti pa
radni konj bistriškega gospo
darstva, a je žal še vedno zapos
tavljena pastorka... 

Dr. Ivan Žagar: "V občini želi
mo to vsekakor popraviti. O tem 
smo razmišljali že celo lansko 
leto, zato iščemo način ustano
vitve institucije, ki bi pokrivala 
področje turizma. Njena naloga 
bi bila v promociji ter usklaje
vanju posameznih programov, 
ki so splošnega pomena za 
občino. V tej insdtuciji bi zajeH 
vse dele turistične ponudbe, od 
kulture, športa do kmečkega tu
rizma. 

Pri razvoju turizma imamo tri 
izhodiščne točke. Prva so Trije 
kralji, kjer je občina v lanskem 
letu delno financirala žičnice, 
tako da se ta center ponovno 
obuja. Upamo, da bo njegovo 
obujanje pripomoglo k razvoju 
celotnega zaledja, na primer 
Osankarice ali posameznih po
horskih kmedj , kjer so lepe 
možnosti za razvoj kmečkega tu
rizma. V ta namen smo v pohor
skem delu že odprli cesto med 
Oplotnico, Cezlakom in 
Kebljem, kar je bistvenega po
mena za dostop do teh krajev. 
Pri razvoju turizma v Slovenski 
Bistrici in najožji okolici je kot 
kulturno institucijo, ki se je že 
dokaj dobro razvila, pomembno 
ometiti grad Slovenska Bistrica. 
Tretje pomembno izhodišče tu
rizma v občini je grad Štaten-
berg na območju Haloz, kjer pa 
je potrebno izkoristiti njegovo 
zaledje, predvsem vinorodne ra
jone z odličnimi legami za razvoj 
vinogradništva in z vinogradni
ki, ki na že dosegajo lepe rezulta
te. Aktualna projekta, s katerima 
mislimo letos pridobiti tudi 
državna sredstva, sta vinska ces
ta in revitaUzacija dokaj dobro 
ohranjenih kmečkih zaselkov. 
Eden takšnih so Studenice, kjer 
so nekateri projekti že bili nare
jeni, niso pa zaživeli. Pomemb
no je, da načrte s papirja prene
semo v prakso." 

T E D N I K : Mogoče bi bilo po
trebno kaj več povedati o bi
striškem gradu... 

Dr. Ivan Žagar: "Ko govorimo 
o gradu Slovenska Bistrica, mis
limo pri tem na kulturo, vendar 
imamo načn , da to področje raz-
dehmo na tri institucije. Prva je 

knjižnica, ki je že samostojna us
tanova, ostale dele kulture pa je 
potrebno razdeliti še na dva dela. 
Prvi je profesionalni del, kjer že 
redno potekajo nekatere dejav
nosti in jim je potrebno dati 
pravno-formalni status. Inten
zivno razmišljamo o ustanovitvi 
zavoda za kulturo, ki bo skrbel 
za grad in vse druge kulturne 
spomenike; teh imamo v naši 
občini resnično veliko in so prav 
tako del turistične ponudbe. 
Tudi pristop pri iskanju fi
nančnih sredstev za to področje 
bo potem drugačen. Drugo pa je 
ljubiteljska kultura, ki naj bi os
tala v okviru Z K O in kjer bi se 
posvedli samo temu. Tudi 
sredstva bi se razmejila; tako po
tem ne bi več prihajalo do očit
kov, da se prelivajo na škodo lju
biteljske kulture." 

T E D N I K : Kdaj nameravate 
ponuditi proračun v obravnavo 
občinskemu svetu? 

Dr. Ivan Žagar: "Trenutno 
smo po posameznih področjih v 
fazi priprav, menim pa, da ga 
bomo zaradi nujnosti izvajanja 
akcij v letu 1996 uspeli sprejeti 
že konec februarja." 

» P R O S T E G A Č A S A 
I M A M BOLJ M A L O « 

T E D N I K : Vaš delavnik je 
natrpan, kljub temu pa vas po-, 
gosto srečujemo na številnih 
prireditvah sirom občine bodi
si v popoldanskem ali večer
nem času, pa tudi v soboto in 
nedeljo. Vse to pomeni, da 
greste radi med ljudi in jih radi 
spoznavate. 

Dr. Ivan Žagar: "Prav gotovo, 
saj so te prireditve priložnost za 
srečanje in spoznavanje z ljudmi 
in seznanjanje z njihovimi pro
blemi. To je najpristnejši način 
zbiranja informacij in tudi želja, 
ki se rojevajo v posameznih 
okoljih. Mislim, da je to nujno, 
kajti občina kot institucija se ne 
more obnašati, kot da je sama 
sebi namen. Trudim se na tem 
področju, zato upam, da nam 
uspeva." 

T E D N I K : Prostega časa imate 
bolj malo. Kaj pa meni družina, 
ali nergajo, ker ste tako pogos
to zdoma? 

Dr. Ivan Žagar: "Prosti čas, ki 
ga imamo na voljo, je potrebno 
čim bolj aktivno preživeti. Po
membna je vsebina, in ko smo 
skupaj doma, se bolj posvečamo 
drug drugemu." 

T E D N I K : Kaj pa vaši hobiji, 
najdete časa zanje? 

Dr. Ivan Žagar: "V minulem 
letu ni bilo kaj dosti časa zanje, 
to že moram priznati, kljub 
temu pa se še najde kakšna ura. 
Že prej sem se rad ukvarjal z 
amaterskim športom, tako da še 
tuintam najdem čas za nogomet, 
kaj več pa že ne. Prej sem 
staršem veliko pomagal na kme
tiji. To je pač delo, ki te sprošča, 
poleg tega pa obnavljam tudi sta
ro hišo, kjer porabim veliko časa 
in energije." 

Ker je leto 1996 še mlado, je 
bistriški župan dr. Ivan Žagar 
poleg običajnih želja ob novem 
letu, kot so sreča, zdravje, za
dovoljstvo in delovni uspehi, 
želel, da bi bili v 1996. letu ljud
je dovolj strpni pri sodelovan
ju, kajti uspehe je mogoče 
doseči samo s skupnimi 
močmi, na pa ostati vsak na 
svojem bregu. Dodal je še, da je 
bistriški občinski svet to spoz
nal, zato pa delo teče brez 
večjih pretresov. 

Vida Topolovec 

P O P O T I N A R A V N E I N K U L T U R N E D E D I Š Č I N E 

Spodn j i nožnic i 
Z a n i m i v o j e , d a s t r o k o v n a s l u ž b a Z a v o d a z a v a r o v a n j e n a r a v 

n e i n k u l t u r n e d e d i š č i n e i z M a r i b o r a n i o p a z i l a k o z o l c e v n a 

S p o d n j i L o ž n i c i i n j i h u v r s t i l a m e d z a š č i t e n e e t n o l o š k e s p o m e 

n i k e v o b č i n i S l o v e n s k a B i s t r i c a . 

T a k o j e p r e d n e k a j l e t i 

" i z g i n i l " e d e n n a j z n a č i l 

n e j š i h k o z o l c e v - J e r i č e v -

o b s t a r i c e s t i M a r i b o r -

L j u b l j a n a . 

Ostal je le še 'Župnikov' ko
zolec v vasi. Druž ina , ki ji pri
pada, je ponosna nanj . 85-letna 
m a m a pravi , da je star blizu 
200 let. Vsi njegovi deli so iz 
lesa, celo debelejši žeblji, le 
žeblji na s t rehi so železni - ko 
ga v novejšem času popravlja
jo, uporabljajo namreč železne 
žeblje. Ko so ga pred 50 leti na 
novo prekr ival i , je s lamo za
menjala opeka. 

Hiša , h kateri kozolec sodi, je 
znana po sk rbn ih gospodarjih, 
ki so bili v preteklost i vaški 
župani , od tod tudi domače 
ime Župnikovi. 

Znamen i to s t te hiše je tudi 
velbani hlev. Oboki stoje na 

Župnikov kozolec na Spodnji Ložnici, enega redkit) otiran-
jenih, najeda zob časa. 

F o t o : V T 

nekdanj ih obces tnih k a m n i h -

mil jn ikih , naredil i pa so jih 

italijanski zidarji, ki so v času 

Avsi ro-Ogrske popravljali ce

sarsko cesto Dunaj - Trs t in so 
pri Župn ikov ih stanovali . 

Vida Topolovec 
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S L O V E N J E B I S T R I Š K A O B Č I N A V A B I 

Bogata naravna in kulturna detlišiina 
Sloven[ebistriška občina se lahko pohvali z mogočnim fondom z odlokom 
razglašenih zaščitenih spomenikov in znamenitost i narave ter ku l turn ih In 
zgodovinskih spomenikov. Vseh je več kot 500 . 

M e d s p o m e n i k e na rave 
sodijo na ravn i rezerva t na 
območ ju Boča z znač i lno 
floro in favno te r o b r o n k i 
z a h o d n e g a Pohor j a . M e d bo-
ško f loro j e na jznameni te j ša 
vel ikonočnica, k posebn im 
na ravn im s p o m e n i k o m na 
Pohor ju p a sodi Črno Jezero. 
Znač i ln i so tudi dubovl se
stoji v bližini C igonce , na
ravni s p o m e n i k je j a m a Be-
lojača pr i n e k d a n j e m rud
niku r javega p r e m o g a Šega. 
V z o r e c d e n d r o l o š k e g a spo
m e n i k a j e Maroitova jelka 
na Pohor ju , od spomen ikov 
ob l ikovane n a r a v e pa j e p o 
t r e b n o o m e n i t i znamen i t i 
gabrov drevored v b is t r i škem 
gra j skem p a r k u . 

Med kul turne spomenike s 
področja arheologije štejemo 
Ančnikovo gradišče pri Jurišni 
vasi na Pohorju, Velenik s ce
lotnim območjem gomil in 

rimsko cesto ter Brinjevo goro 
in žarna grobišča. Med spo
menike meščanske arhi tek
ture so uvrščene posamezne 
hiše, župnišča in drugo ne 
samo v mestu Slovenska Bis

trica, temveč po območju ce
lotne občine. K umetnos tn im 
spomenikom sodijo gradovi v 
Bistr ici , baročni dvorec Šta
tenberg pri Makolah , na Pol-
skavi ter v Oplotnici . Na ob-

Ingoličeva soba v slovenjebistriškem gradu s kr^jižnico, ki jo je pi
satelj v svoji oporoki zapustit Slovenski Bistrici. 

močju občine je še nekaj gra
dov v razvalinah; eden takih 
je Gromberg nad Polskavo. 

Med sakralnimi spomeniki 
je zaščitenih kar 38 cerkva. 
Mnoge med njimi v zadnjem 
času obnavljajo in jih ponovno 
vračajo v življenje. Lep pr imer 
je cerkev sv. Miklavža v Ko-
ri tnem nad Oplotnico, sedaj 
pa obnavljajo Urhovo cerkev 
na Pohorju. 

Med kul turne spomenike 
sodijo tudi razne sponzorske 
knjižnice. Ena takšnih je In-
gličeva, ki je razstavljena v 
bistriškem gradu. Tudi domo
vi znamenit ih ljudi, ki jih je v 
bistriški občini kar nekaj, so
dijo med kul turne spomenike . 

Znači lno sliko slovenske 
krajine dajejo tudi znamenja, 
kapele in križi, ki jih na 
območju občine lepo število. 
Med posebno lepa znamenja 
lahko štejemo Mar i j in s teber 
na Trgu Alfonza Šarha v Slo
venski Bistrici, ki ga t r enu tno 
obnavljajo. 

Območje slovenjebistriške 
občine še vedno hrani pravo 

Velikonočnica (Pulsatilla gran-
dis) je v Sloveniji zelo redka, 
ogrožena in zato zaščitena 
rastlina. Njeno lepoto lahko 
občudujemo na majhnem rasti
šču na Boču med marcem in 
majem. 

bogastvo etnoloških spome
nikov. Veliko tega je že varno 
spravljenega v Arkovi etnolo
ški zbirki v bistriškem gradu. 
Med posebno lepe etnološke 
spomenike sodi Lorberjeva 

domačija z d imnico v Ošlju, 
na južnem pobočju Pohorja 
pa je ohranjenih še nekaj 
lepih zidanic. Žal so mlini, ki 
jih je bilo svoj čas veliko^ bolj 
redki. Eden takšnih je S tam-
poharjev mlin v bistriškem 
vintgarju, nato žage veneci-
j anke , ni pa več mlinov na 
veter, ki so bili nekoč značilni 
za svet pod Pohorjem. 

T u d i z n a m e n i t i h p o h o r 
sk ih riž za splavljanje lesa 
d a n e s ni več . D a pa bi za
namci kljub vsemu l ahko vi
deli , k ako j e v p re t ek los t i to 
de lo p o t e k a l o , n a m e r a v a j o 
obnovi t i de l ček riže n a k ra 
ju , kjer se p o t o k Črnava , ki 
p r i t eče iz Č r n e g a j e z e r a , 
izliva v L o b n i c o . 

Na območ ju bis t r i ške o b 
č ine j e tud i nekaj zgodovin
skih s p o m e n i k o v iz s tare jše 
in novejše zgodov ine . M e d 
najznači lnejše b rez d v o m a 
sodi s p o m e n i k p a d l e m u Po
h o r s k e m u b a t a l j o n u pr i 
T r e h žebljih n a Pohor ju . 

ViJa Topolovec 

T R I J E K R A L J I N A P O H O R J U 

Stuhčev dom ponovno odprt 
Skoraj do zadnjega ni bilo jasno, ali bosta mlada podjetnika Andrej Markovič in Miro Kriiman iz 

podjetja BIMM, d.o.o., iz Maribora, ki sta v decembru 1994 vzela v najem RTC Trije kralji na Po
horju, zmogla vsa finančna bremena obnove Štuhčevega doma in vlečnic. V zadnjem trenutku so se vsi 
zainteresirani nekako sporazumeli, da preprečijo nadaljnje propadanje tega zimskošportnega centra. 
Na pomoč je s posojilom priskočila Hmezad banka iz Žalca, pa tudi občinski svetniki so dali zeleno luč 
sofinanciranju obnove vlečnic. 

23. decembra , ko so k Trem 
kraljem povabili na svečano 
odprt je doma vse, ki so pri 
njegovi obnovi sodelovali in 
imajo zasluge, da Trije kralji 
ponovno funkcionirajo, je bil 
mrzel, meglen in deževen zim
ski dan . Zagnana podjetnika 
sta dobila dom v vse prej kot 
zavidljivem stanju. Za lansko 
zimsko sezono sta ga za silo 
usposobila in tako omogočila, 
da je sezona skoraj v celoti ne
moteno potekala. Ugotovila pa 
sta, da dom ne bo preživel še 
ene zimske sezone, zato sta se 
temeljito in resno lotila njegove 
obnove. Pričeli so oktobra; 
predvsem so morali sanirati 
veliko luknjo v prvem in 
drugem nadstropju zaradi lesne 
gobe, ki se je v dom 'naselila' 
zaradi malomarnosti in površ
nosti kdo ve katerih prejšnjih 
gospodarjev. Nabralo pa se je 
še veliko drugih podobnih 'gre
hov', potrebnih odprave. 

Andrej Markovič nas je pri
jazno povabil na ogled obnov
ljenega doma. Tako imajo sedaj 
v drugem nadstropju prostor za 
šole v naravi. Na novo so uredili 
recepcijo, vhod v dom in smu

čarsko restavracijo, velike načr
te pa imajo tudi s kletnimi pros
tori, ki jih bodo uredili do kon
ca marca in kjer bodo savna, fit-
nes center ter še nekateri pros
tori, namenjeni zabavi gostov. 
Iz pritličja so v nadstropja na
peljali vodovodno omrežje, po
skrbeli za obnovo celotnega 
centralnega ogrevanja, nove pa 
so tudi sanitarije v pritljičju. 
Mirno lahko rečemo, da se je 
Štuhčev dom od lanske jeseni 
do konca leta pomladil. 

Težava je v domu je še vedno 
nerešena lastnina sob, ki so kdo 
ve kako pred leti, ko je bilo pri
jateljevanje Slovenske Bistrice s 
Svetozarevim najbolj ljubeče, 
prešle v last Svetozareva. Sobe, 
ki sodijo med boljše v domu, 
najemnika sicer uporabljata, o 
bodoči lastnini pa se bodo mo
rali pogovoriti na drugih rav
neh. V Stuhčevem domu je pre
cej sob oziroma apartmajev v 
lasti posameznih podjetih, tudi 
ptujskih, nekaj pa jih je bilo v 
lasti podjetij, ki so že šla v 
stečaj in so jih nekaj že prodala. 
Najemnika sta jih za silo uredila 
in jih dala v najem gostom, saj 
kot se je pohvalil Andrej Mar
kovič, jc dom do 10. marca v ce-

I loti zaseden, šolo v naravi pa so 
pričeli takoj po novoletnih praz
nikih. 

Seveda ni šlo vse kot po mas
lu. Glavni problem je bil denar. 
Kot je povedal Andrej Marko
vič, so si najprej pridobili poso
jilo Hmezad banke iz Žalca, ki 
je pokazala dovolj razumevanja 
za ureditev doma, vesela pa sta 
bila tudi pomoči občinskega 
sveta. Finančni zalogaj za vso 
obnovo je kar 300.000 mark. 
Vendar imata Miro in Andrej še 
veliko načrtov, kako dodatno 
urediti ponudbo. Razmišljata 
tudi o zaprtem bazenu. Vse to 
počneta iz želje, da bi sezono 
raztegnila na vse leto, še pose
bej ker imajo Trije kralji zani
mivo zaledje s Črnima jezerom, 
Osankarico in drugimi kraji. Po
leti ciljata predvsem na enod
nevne izletnike, ki bi izlet pri 
njih povezali z ogledom gradu v 
Slovenski Bistrici. 

Težave so tudi z najemom 
zemljišč, kjer so vlečnice, saj 
morata lastniku, ki je dobil po 
denacionalizacijo zemljo, plače
vati zajetno najemnino. Sedaj 
čakata na razsodbo ustavnega 
sodišča, ki presoja o tem. 

Vida Topolovec 

Obnovljeni Trije kralji na Pohorju imajo letos bogato sezono. Foto: Samo Brbre. 

B I S T R I Š K A P R O M E T N A P R O B L E M A T I K A 

Izhod na Devini do julija '97 
Osrednja točka lanskoletne zadnje seje slovenjebistriškega občinskega 
sveta je bilo sprejetje predloga odloka o spremembah in dopolnitvah dol
goročnega plana za obdobje do leta 2000 . Uvodničarji Barbara Radovan, 
Marinka Konečnik-Kunst , Matod Di Batista in Vladimir Breščak so se v 
svojih predstavitvah tako dopolnjevali, da so sestavili skorajda popolno 
podobo za mesto Slovenska Bistrica tako težko pričakovanega priključka 
na Devini. 

Magistralna cesta A/1-3-
3 iz smeri Ptuja /n O r m o 
ž a /e b r e z dvoma pomem
bna povezava med po
mursko in podravsko re
gijo. Pri Slovenski Bistrici 
se navezuje na magis
tralno cesto M 10 in pre
ko nje južno od Slovenske 
Bistrice na avtomobilsko 
cesto A 10. Gradnja iz-
vennivojskega priključka 
bo omogočila priključe
vanje prometa s ceste M-
3-3 neposredno na avto
cesto brez obremenjeva
nja mesto, kar bo brez 
dvoma ugodno vplivalo 
na prometno varnost, zla
sti pa se bodo izboljšale 
bivalne in delovne razme
re prebivalcev občinskega 
središča. 

Izvennivojski priključek 
je predviden jugozahodno 
od magistralne ceste M-
3-3 in viadukta Devina no 
avtomobilski cesti, tako 
da pospeševalni in zavi
ralni pasovi ne posegajo 
v viadukt in ga zaradi te
ga ne bo potrebno širiti. 

Cestninske postaje no 
priključku Slovenska B i s 
trica — sever ne bo, saj 
bodo do junija 1997 ure
dili glavno cestninsko po
stajo Slovenske Konjice v 
smeri Arje vasi. Za ure
ditev priključka na Devini 
(delo bodo pričeli avgu
sta 1996, končali pa ju
lija 1997) bo potrebno 
zagotoviti odkup 1,59 ho 
kmetijskih zemljišč I. ob
močja in 1,63 ha gozda. 

Slovenjebistriški svetniki 
so imeli za strokovnjake 
številna vprašanja: ali bo 
Dars v celoti zagotovil 

Na zračnem posnetku se vidi bodoči priključek Devina. 

sredstva, kako bodo ure
jene makadamske lokalne 
ceste na zahodni strani 
avtoceste, ki so za tam-
kajnšnje ljudi pomembne, 
kaj bo s potokom pod 
nadvozom, kakšne so mo-
nosti za gradnjo obvoz
nice ob avtocesti, za koli
ko bo priključek razbre
menil tranzit skozi mesto 
in ali bi protihrupna za
ščita lahko zavrla dina
miko izgradnje. 

"Dars bo v celoti pokril 
vse stroške sam, ne glede 
na dinamiko gradnje," je 
odgovoril Metod Di Ba
tista, v zvezi z odvodnja-
vanjem Devine pa sta 
Vladimir Breščak in Ma
rinka Konečnik - Kune 
odgovorila, da bo potok 
reguliran le v spodnjem 
delu struge na levi strani 
avtoceste, gledano iz 
smeri Maribora, medtem 
ko na desni strani niso 
predvideni nobeni ukrepi, 
saj strokovnjaki ocenuje-
jo, da bodo posegi na 
spodnjem delu struge za
dostovali za hitrejši pre

tok vode. Vlado Breščak 
je pri tem še dodal, do za 
obvoznico ob avtocesti ni 
nobene možnosti, ker je 
Jožefov hrib plazovit. Ma
rinka Konečnik - Kune je 
še dodala, da bodo zago
tovili protihrupno zaščito 
ter zaščito na oknih in 
fasadah. Severno od ma
gistralne ceste zaščite za
radi preglednosti ni mo
goče postaviti, za stano
valce ob bodočem prik
ljučku pa je pomemben 
podatek, da bodo pri 
ZUM Maribor tudi po 
končani gradnji nadalje
vali meritve hrupa z avto
ceste in s protihrupno za
ščito ustrezno ukrepali. 

Svetniki so odlok o iz
gradnji priključka na av
tocesto pri Devini soglas
no potrdili, menili pa so 
mnenja, da je to kljub 
vsemu velik korak k temu, 
da se mesto Slovenska 
Bistrica reši tranzita, pa 
tudi njegovi prebivalci 
bodo potem lažje živeli. 

Vida Topolovec 
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P T U J / V POSLOVNO-TRGOVSKEM CENTRU SUPER Ll NI MIRU ' 

»Prišla sva s poštenimi nameni« 
Muio Durakovič in Husein Hasibovič, družbenika firme Unagradnja, d.e.o., Ljubliana 
sta v nedelio v prisotnosti pooblaščenca - odvetnika Branka Resnika - prvic spregovo-
rila tudi za Tednik. Želilo namreč, da javnost spozna tudi njihovo plat zgodbe. 

Vznemirilo ju j e pisanje z nas
lovom Gre v resnici za pranje denar

ja? Kategorično zavračata, da bi 
šlo za pranje denarja. Takšno pi
sanje po nepotrebnem vznemirja 
tudi lastnike lokalov v centru 
Ornega, kot se po novem imenuje 
poslovno-trgovski center Super 
Li. Dokument o izvoru denarja, 
ki dokazuje, da sije Husein Hasi
bovič denar za gradnjo izposodil 
pri švicarski nacionalni banki, 
imajo tudi kriminalisti, zato se 
čudita, od kod takšni podatki in 
namigovanja. 'V Sloveniji bi radi 
tuja vlaganja', vabite tujce, potem 
pa takšen odnos ..." 

V Slovenijo sta prišla s pošteni
mi nameni, zatrjujeta, želela sta le 
delati in ustvarjati. Naključje j e 
hotelo, da se je Mujo Durakovič 
na priporočilo sarajevskega znan
ca, ki živi v Ptuju, naselil v hotelu 
Super Li, kjer se j e spoznal z 
bodočim družbenikom Marti
n o m Lisjakom. Ta m u je ponudil 
sodelovanje in ustanovitev firme. 
Bogat in izkušen slovenski pos
lovnež je bil po meri tudi Husei-
nu Hasiboviču, tako da je poz
nanstvo kmalu rodilo sadove, naj
prej firmo Unagradnjo v Zagre
bu, katere direktor je že od 
začetka bil Mujo Durakovič, nato 
pa istoimensko firmo v Ljubljani, 
za katero je po navedbah obeh 
družbenikov direktorjevanje z 
lažno navedbo, da v mešani firmi 
ne sme biti direktor tujec, prevzel 
Martin Lisjak. Družba je bila us
tanovljena s tretjinskimi deleži, 
njen osnovni kapital paje bil mili
j o n petsto tisoč tolarjev. 

Investitor gradnje je Una -
gradnja, d.o.o, sredstva za gradnjo 
p a j e s pogodbo o kreditiranju 7. 
marca 1994. leta zagotovil Husein 
Hasibovič, dipl. ing. arh. Kredit 
m u j e odobrila švicarska banka iz 
Ziiricha. Martin Lisjak in njegova" 
žena nista v gradnjo objekta 
vložila niti tolarja, iz sredstev 
družbe so celo poplačali nekatere 
obveznosti v korist njunega hote
la v Trstenjakovi ulici. Lisjakova 
sta le imetnika pravice uporabe 
nepremičnine, knjižene kot 
družbena lastnina, na kateri stojita 
poslovna stavba in parkirišče, z 
vknjiženo pravico uporabe parcel 
za vsakokratnega lastnika stavbe. 
Za odstopljeno zemljišče sta si iz
govorila 10 odstotkov vrednosti 
zgrajenega objekta. S pogodbo o 

inženiringu sta se z družbo U n a -
gradnja, ki jo j e zastopal Husein 
Hasibovič, dogovorila o distribu
ciji in prodaji poslovnih prosto
rov, ki bodo zgrajeni na 
zemljišču, izključno preko 
družbe Unagradnja. V tej pogod
bi (napisana je v hrvaškem jeziku) 
je v šestem členu tudi določeno, 
da j e prvenstveno potrebno prili
ve od poslovnih prostorov najprej 
uporabiti za vračilo kredita, ki ga 
je najel Hasibovič. V sedmem 
členu te pogodbe pa j e zapisano 
poslovno pooblastilo Huseinu 
Hasiboviču o izključni pravici 
prodaje in razpolaganja s prostori 
in z objektom v imenu Una-
gradnje. 

V G R A D N J O O K R O G 400 
MILIJONOV TOLARJEV 

Družbenika Durakovič in Hasi
bovič sta kot izkušena podjetnika 
na področju gradbeništva sklenila 
gradbeno pogodbo s podjetjem 
Gradiš Gradnje Ptuj in tudi fi
nancirala gradnjo, v katero j e bilo 
angažiranih okrog 400 milijonov 
tolarjev. Husein Hasibovič j e di
plomirani arhitekt in lastnik veli
ke projektantske firme v Sarajevu, 
Mujo Durakovič pa diplomirani 
ekonomist in direktor gradbene 
firme v Sarajevu. 

Ker so bile prvotno postavljene 
cene za m prostora, ki j ih je nas-, 
tavil Mardn Lisjak, previsoke, so 
j ih po sporazumu vseh družbeni
kov znižali na raven, ki je še za
gotavljala pokritje vseh stroškov 
in soliden dobiček. V tem trenut
ku je v poslovno-trgovskem cen
tru Omega neprodanega tretjina 
objekta ali okoli 1000 m^ prosto
ra, za katerega bi po oceni morali 
iztržiti še okrog 1,5 milijona 
mark; doslej so s prodajo prosto
rov iztržili 3,5 milijona mark. 
Tudi neprodani prostori so bili že 
skoraj prodani, a naj bi prodajo 
preprečil Martin Lisjak. Sedaj j ih 
je zaradi okoliščin še težje proda
jati. 

Odvetnik Branko Resnik j e po 
vedal, da parcela, na kateri stoji 
objekt, še ni bila odmerjena, zato 
tudi še ni bilo mogoče skleniti po
godb, ki bi bde "sposobne" za v^pis 
v zemljiško knjigo. Zato so bile 
zapisane lisdne kot predpogodbe 
s pojasnilom, da bodo 
zemljiškoknjižne listine izstavlje
ne, ko bo urejen kataster. Vse po

godbe sta podpisala zakonca Li
sjak kot zemljiškoknjižna imetni
ka pravice uporabe in Husein Ha
sibovič kot edini pooblaščenec za 
prodajo prostorov v imenu lastni
ka stavbe - družbe Unagradnja, 
d.o.o. 
K U P N I N E I Z K L J U Č N O Z A 
POKRIVANJE S T R O Š K O V 
G R A D N J E 

Najbolj v tem trenutku bodejo 
kupnine. Mujo Durakovič in 
Husein Hasibovič pravita, da so 
šle kupnine od vseh navedenih 
pogodb izključno za pokritje 
stroškov gradnje, komunalnih 
priključkov in urejanja okolja, del 
pa za vračilo kredita kreditodajal-
cu Huseinu Hasiboviču. Res je 
tudi, da so del kupnin nakazovali 
tudi na zasebni račun Hasiboviča, 
ker j e tja prihajal tudi švicarski 
kredit za gradnjo objekta, ki gaje 
bilo treba vračati, saj gaje ta najel 
kot fizična oseba. Kdaj se je torej 
začelo zapletad med družbeniki? 

Vse dokler je teklo financiranje 
in ko j e Martin Lisjak dobil, kar 
m u je po pogodbi o inženiringu 
pripadalo, je šlo, potem pa se je, 
kot pravita družbenika, začelo za
pletati, ko je bilo treba začed 
vračad kredit. "Martin Lisjakje bil 
pripravljen sodelovati, dokler je 
bilo potrebno plačevati račune in 
zagotavljati kredit. Ko pa je bilo 
potrebno kredit začeti vračati, sije 
na vse načina prizadeval, da bi kot 
direktor družbe dosegel, da bi on 
razpolagal s kupninami za lastne 
potrebe in ne za vračilo kredita, 
kot je bilo dogovorjeno v pogodbi 
z dne 7. 3. 1994." In začele so se 
tožbe; ptujski odvetniki so j ih na
pisali nič koliko, sedaj j ih pišejo 
ljubljanski. Do začetka februarja 
leta 1995 so družbeniki skupno 
poslovali v hotelu Super Li, zatem 
sta se Hasibovič in Durakovič 
preselila v L nadstropje nove pos
lovne stavbe, v njen neprodani 
del, od koder pa sta bila nasilno 
"pregnana". O tej zadevi teče pos
topek pred Okrajnim sodiščem v 
Ptuju. Sodišče je že izdalo 
začasno odredbo, po kateri bi j ima 
M. Lisjak moral vrnid pisarno in 
vse stvari v posest, vendar tega 
doslej ni storil. 

D I R E K T O R U N A G R A D N J E 
JE MUJO D U R A K O V I Č 

Iz notarske listine notarke Mari
j e Škovrlj iz Ptuja j e razvidno, da 

je skupščina družbe 5. 6. 1995. 
leta razrešila Martina Lisjaka kot 
direktorja družbe Unagradnja in 
za direktorja imenovala Muja 
Durakoviča. Pred to skupščino je 
bila 19. maja istega leta opravljena 
tudi začasna skupščina, ki je 
začasno zamenjala direktorja 
Martina Lisjaka. Oba citirana 
sklepa sta bila predlagana za vpis v 
sodni register: prvi dne 22. maja 
1995, drugi 5. 6. 1995. Pravne 
posledice zamenjave veljajo od 
22. maja 1995. leta dalje. Notar
ska listina je javna listina, zato vel
ja za resnično dejstvo, daje direk
tor družbe Unagradnja, d.o.o., 
Mujo Durakovič. 

P O R A Z N O REVIZIJSKO 
P O R O Č I L O 

Ker družba ni imela vzpostavlje
nega knjigovodstva, je skupščina 
sklenila angažirati revizijsko 
družbo Auditor, da bi pregledala 
njeno poslovanja. T o isto izhaja 
tudi iz sklepa Agencije za plačilni 
promet, nadziranje in informi
ranje, ki je 16. novembra lani 
družbi naložila, da mora vzposta
viti potrebno knjigovodstvo. Re
vizijska družba je poročilo pripra
vila v sodelovanju z vsemi tremi 
družbeniki, od vsakega je prejela 
listine in pripombe. Pri reviziji 
poslovanja j e bila ugotovljena 
vrsta kršitev finančne zakonodaje. 
Poročilo revizije je bilo družbeni
kom predstavljeno na skupščini 
14. novembra lani; ta je bila skli
cana skladno z aktom o ustanovit
vi družbe. Za nezakonitosti pos
lovanja družbe, ki so navedene v 
poročilu revizijske družbe, je po 
ugotovitvah skupščine odgovoren 
bivši direktor, zato gaje izključda 
iz družbe. 

Mujo Durakovič in Husein Ha
sibovič pravita, da bosta še naprej 
živela in delala v Sloveniji, saj j e 
malo možnosti, da bi se lahko 
kmalu vrnila v Bosno. Mujo D u 
rakovič ima delovno vizo, Husein 
Hasibovič poslovno. Tudi pri pri
dobivanju viz sta imela precej 
težav, a so te v primerjavi z drugi
mi nevšečnostmi, kijih doživljata, 
zanemarljive. V tem tednu bo, kot 
pravi Mujo Durakovič, z njegov 
pomočjo v Bosno odšlo za nekaj 
milijonov mark slovenskih izdel
kov. 

M. Goznik 

P T U J / S E O 13. SEJI MESTNEGA 
SVETA 

O b č i n a s e b o z a d o l ž i l a 
Ptu jsk i mestn i sve tn ik i in svetn ice so n a 1 3 . s e j i 

na jveč r a z p r a v l j a l i o osnutku o d l o k a o p r o 

računu mes tne obč ine Ptuj v letu 1 9 9 6 , k i p r e d v i 

d e v a 2,8 m i l i j a r d e to lar jev p r ihodkov in o k r o g 

1 3 9 mi l i jonov to la r jev z a d o l ž e v a n j a . 

Boris Gornik in Franc Štrucl 
z liste KS sta predlagala, da se 
sredstva za financiranje zaposle
nih v mestnih krajevnih skup
nostih ter na Hajdini , v Markov
cih, Rogoznici in Grajeni 
povečajo za skoraj šest milijonov 
- z devetih na petnajst, ker bodo 
te službe delovale tudi za bodoče 
primestne in mestne če tn i . 
Župan dr. Miroslav Luci in 
pravnica mestne občine Metka 
Korošec sta odgovorila, da je 
potrebno počakati na volitve, 
ker bo šele takrat jasno, kakšne 
bodo potrebe po zaposlenih. 

V Ptuju naj bi zgradili krizni 
center - materinski dom, ki ga 
sicer v zdajšnji mreži še ni. Če pa 
bodo Ptujčani pr imaknil i sredst
va, kot je predlogal Miran Kerin 
iz L D S , bo tak center zagotovo 
tudi v Ptuju. Zanj bodo v pro
računu zagotovili štiri milijone 
tolarjev. 

S predlogom za denar je prišel 
tudi Srednješolski center, ki bi 
za nakup opreme potreboval več 
deset milijonov tolarjev. Svetni
ki so predlog podprli , s tem da 
bo potrebno določiti prioritetni 
vrstni red nakupa opreme, in
vesticije v center pa ne smejo 
okrnit i investicij v osnovno 
šolstvo, kjer se pripravljajo na 
devetletno šolanje, sicer do leta 
2000 na širšem območju Ptuja ne 
bo nobene šole, ki bi izpolnjeva
la pogoje za to. 

Po mnenju Janka Bedrača iz 
SDSS bi se morali bolj kot za 
povišanje nekaterih komunaln ih 
taks odločati za samoprispevke. 
S tem bi občane manj obremen-
jevaU, ker je samoprispevek 
uvrščen med davčne olajšave. 

Veliko so svetniki razpravljali 
tudi o prireditvi Dobrote sloven
skih kmetij, ki bi morala biti pri
reditev GIZ-a Poetovio vivat, ne 
pa mestne občine Ptuj , ki zanjo 
zbira sponzorske prispevke in 
jih tudi prikazuje v proračunu. 
Če že podpirajo obstoj in zagot
avljajo denar za njegovo delo

vanje, bi mu morali zaupati tudi 
organizacijo in izvedbo te v bist
vu državne prireditve, ki jo ne
kateri želijo odpeljati iz Ptuja -
najglasnejši so v Mozirju in Cel
ju. 

Dr . Rajko Brglez, Zeleni P tu
ja, se je zavzel za več sredstev za 
ptujski zdravstveni dom, ki si 
prizadeva uredit i prostore 
splošnih ambulant v traktu A in 
preseliti reševalno postajo. Ure
ditev prostorov reševalne postaje 
podpira tudi poslanska skupina 
SDSS. T o m a ž N e u d a u e r je 
svetnikom povedal, da ta dela v 
resnično nemogočih razmerah 
in da je potrebno problem čim 
prej rešiti. 

Vlado Čuš , Zeleni Ptuja, je 
predlagal ustanovitev komisije 
za šport, ki naj bi delovala kot 
pododbor odbora za družbene 
dejavnosti, da bi se zadeve s tega 
področja v bodoče bolje reševale. 
Takih komisij bo verjetno po
trebnih še več. 

Po večurni razpravi so ptujski 
mestni svetniki osnutek odloka 
o proračunu mestne občine v 
letu '96 s pr ipombami iz razpra
ve sprejeli. Do oblikovanja pred
loga odloka pa bo nekatera 
vprašanja oziroma predloge še 
potrebno doreči, na pr imer kaj 
konkretno pomeni podpora na
kupu opreme v Srednješolskem 
centru oziroma kakšne so 
možnosti , da se vsaj deloma rea
lizira v tem letu. V nadaljevanju 
so sprejeli tudi predlog sklepa o 
začasnem financiranju pro
računa mestne občine v tem letu 
in informacijo o kategorizaciii 
slovenskih bolnišnic s podporo 
prizadevanjem ptujske bol
nišnice za status regijske bol
nišnice. 

O drugih napovedanih točkah 
13. seje so razpravljali v torek, ko 
so nadaljevali 23. januarja pre
kinjeno sejo. Tega dne je bila 
tudi 14. seja sveta mestne 
občine. 

MG: 

P T U J / NADALJEVANJE 13. IN 14. SEJA MESTNEGA SVETA 

V e l i k a o l j e n k a z a M i r a n a Z u p a n i č a 

Preosta le točke prejšnj i teden prek in jene 13 . se je so svetniki spreje l i brez večj ih razprav . Tako tudi pro

gram in f inančni načrt s k l a d a stcnrfonih zemljišč v tem letu, k i je v r e d e n skora j 8 3 0 mili jonov tolar jev. 

V okviru dnevnega reda 14. seje, 
ki so ga razširili s prijavo projek
tov javnih del za leto 1996, so 
ptujski svetniki potrdili sklep o 
podelitvi velike oljenke ptujske
m u režiserju M i r a n u Z u p a n i č u 
za izredno izrazno moč in izvir
nost njegovih filmov ter za pos
redno in neposredno promocijo 
Ptuja in okolice v slovenskem in 
evropskem prostoru. Komisija za 
priznanja in odlikovanja, ki j o 
vodi S tan i s lav Kosi, je izbrala 
skladno z določili odloka o priz
nanjih mestne občine. V prejšnjih 
letih so namreč velike oljenke po
deljevali za življenjsko delo 
(France Mihelič, dr. Štefka C o -
belj), režiser Miran Zupanič paje 
šele za začetku bogate ustvarjalne 
poti. O b tem je v javnost tudij 

pricurljalo, da za predlog, kije bil 
predložen komisiji za priznanja in 
odlikovanja kot predlog Pokrajin
skega muzeja, da bi veliko oljenko 
dobila dva njihova mlada ustvar
jalca, niso vedeli niti delavci niti 
vodstvo Pokrajinskega muzeja. 
Ptujska kulturna javnost ima 
novo kost za glodanje - poleg tis
te, da se j e tudi zvedelo (pa se ne 
bi smelo), da je Samo Strelec, 
vršilec dolžnosti direktorja ptuj
skega gledališča, po treh tednih 
dela podal odstop kot menedžer, 
ker m u niso zagotovili niti osnov
nih pogojev za delo. Umetniško 
sodelovanje pa bo ostalo. 

L E T O S V J A V N I H D E L I H 
111 B R E Z P O S E L N I H 

V letu 1995 so v ptujski občini 
izvajali 12 projektov javnih del in 

sofinancirali nagrade za 100 brez
poselnih, ki so bili vključeni v ta 
dela. V letu 1996 je bilo prijavlje
nih 14 programov javnih del, v 
katere bo vključenih 111 brezpo
selnih. Mestna občina bo izvajan
je teh projektov sofinancirala z 12 
milijoni tolarjev. Ptujski svetniki 
so sprejeli sklep, da bodo od prve
ga januarja do 29. februarja letos 
sofinancirali projekte ustih javnih 
del, ki se nadaljujejo iz leta 1995. 
O programu za letos pa bodo raz
pravljali na naslednji seji sveta. 

N a predlog župana dr. Mirosla
va Lucija pa so z dnevnega reda 
14. seje umakndi točko o razvelja
vitvi pogodbe o neodplačnem 
prenosu nepremičnih kulturnih 
spomenikov, ker se želijo s Kme
tijskim kombinatom še pogovar-? 

jati o tem vprašanju. Kot je znano, 
je ta na mestno občino v 
prejšnjem letu neodplačno prene
sel nekatere objekte, ki so kultur
ni spomeniki in v katerih so zna
ne ptujske gostilne: kavarna Evro
pa, Bakliosov hram, Rozika in 
gosdšče "Pri Tonetu". 

D O P R O M E T N E G A R E D A 
V D V E H D O T R E H L E T I H 

Osnutek odloka o ureditvi cest
nega prometa v mestni občini 
Ptuj je napisan tako, da ureja 
splošne zadeve pri urejanju p ro 
meta v samem mestu Ptuj in na 
celotnem območju mestne 
občine. Vse konkretne zadeve s 
tega področja se bodo urejale s 
sklepi in uredbami, ki j ih bo za 
posamezna vprašanja sprejel 
mestni svet. Javnomnenjska razi-; 

skava je pokazala, da si 70 odstot
kov prebivalcev na območju sta
rega mestnega jedra želi, da se 
prometne zagate Ptuja zadovolji
vo rešijo. 

V starem mestnem jedru je po
trebno prednostno rešiti parki
ranje stanovalcev, bolnikov in in
validov. V tem trenutku naj bi bi 
za rešitev tega problema potrebo
vali okrog 60 parkirnih mest, ki 
naj bi j ih že kmalu dobili s prese
litvijo Dinosa v Dravski ulici, kjer 
naj bi pridobili od 60 do 90 novih 
parkirnih mest. 

V Ptuju je brez parkirišč ob blo
kih že čez tisoč parkirnih mest na 
javnih parkiriščih. V kratkem času 
pa bi lahko pridobili nova parki
rišča ob Potrčevi cesd, na 
Ormoški , v neposredni bhžini 
poslovne stavbe Domino v 
Trstenjakovi ulici in na Bregu ter 
s postavitvijo parkirne hiše, ki pa 
je že težji zalogaj, saj bi njena pos
tavitev po prvih ocenah veljala 
štiri milijone mark. Z ureditvijo 
novih parkirišč ob vpadnicah v 
mesto bi se zdajšnje prometne za
gate Ptuja precej omilile. Parki
rišča za tovorna vozila in avtobuse 
naj bi uredili v industrijski coni. 

kjer je za te namene na voljo pre- j 
cej občinske zemlje. I 

Prve razprave o novem osnutku \ 
odloka o ureditvi cestnega p ro - i 
meta v mestni občini Ptuj so po - ^ 
kazale, da se svetniki zavedajo' 
prometnih problemov v svoji 
občini, a j ih čez noč ne bo 
mogoče rešiti; prav tako ne bo ; 
mogoče čez noč urediti novih; 
parkirišč, potrebna bo postop- i 
nost. Prometne razmere v Ptuju i 
bodo po najbolj opdmistični na
povedi urejene šele čez dve do tri^ 
leta. ' 

Dejstvo paje , da se bo z novimi 
odlokom le uvedel učinkovitejši j 
nadzor z vzpostavitvijo redarskei 
službe, strogo se bo omejilo u s - ' 
tavljanje in parkiranje, uvajajo se . 
posebne dovolilnice za stanovalce j 
in druge uporabnike oziroma za? 
vsa interventna vozila, prav tako; 
se zaostruje čas za dostavo in od- \ 
voz odpadkov. Ena od novosti j e • 
tudi modra cona za plačano parki-; 
ranje. i 

9 M \ 
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Kako prodajejo pridelke italijanski kmetje 
Nadaljevanje 
iz prejšnje številke 

Z a d r u g e , ki so v e d n o us
t anov l j ene z n a m e n o m , da bi 
bili s t roški čim manjš i , so or
gan i z i r ane v dveh s topn jah : 

— z a d r u g e p rve s topn je , 
kjer so ob jek t i , np r . s t ruk
tu r a hlajenja (h lad i ln ice za 
sadje in ze l en javo) , d a p r o 
daja l a h k o p o t e k a vse l e to 
(raje p r o d a j a t i t a k r a t , ko so 
cene višje — npr . p o z i m i ) , in 

— z a d r u g e d r u g e s topn je , 
kjer g re za p o v e z a v o z a d r u g 
prve s topn je ( p o celi državi 
in tud i zunaj n je) v višjo 
s t r u k t u r o , v ka t e r i se izvaja 
sode lovan je oz . . skupni na s 
top n a t rgu . N a p r i m e r če j e 
s laba l e t ina (v n e k i z a d r u g i ) , 
sode lovan je kor is t i , d a ni p o 
t r e b n o o d p u š č a t i de lavcev, 
ker se j ih l a h k o p r ezapos l i . 
L a h k o se izvajajo skupn i 
t r a n s p o r t i i td. 

K m e t j e (č lani oz . las tn ik i ) 
odda jo p r i d e l e k zad rug i in s 
t e m j e zanje p r o d a j a konča 
na . T a k o j p r e j m e j o a k o n t a 
cijo v z n e s k u 6 0 % , d r u g o p a 

p o uspešn i p roda j i ko t p o 
račun . 

O B I S K PRI 
ZASEBNIK IH FERESIN 

N a š drug i ob isk j e bil pr i 
za sebn ik ih F e r e s i n , kjer de lo 
oprav i jo dva b r a t a , štirje 
č lani n junih d ruž in , en s talni 
de lavec t e r 5 d o 6 sezonsk ih 
ljudi. Pr ide lu je jo sadje , ze le 
njavo in rože . Pr ide lu je jo in 
p roda ja jo vse sami , n e d a bi 
sode lova l i z z a d r u g o . Č e s a r 
n a p r o d a j o na dvor išču ( tu 
so na jmanjš i s t rošk i ) , pel je jo 
n a t r žn ico v m e s t o (Trs t , 
V i d e m ) . E d e n od b r a t o v j e 
p r e d s e d n i k z a d r u g e , ki zd ru 
žuje proizvaja lce b re skev — 
breskve g r e d o t a k o v p r o m e t 
p r e k o z a d r u g e . 

Kmet i j a ima skupaj 10 ha 
zeml je (od tega so tr i je h a 
odda l j en i in j ih uporab l j a jo 
ko t nj ive) . P r e d 20 d o 25 leti 
so bili pOvsem nespec ia l iz i -
ran i ( imel i so vsega p o m a l o 
ko t k las ične kme t i j e ) , že tak
ra t p a so imeli b r e skve , s 
k a t e r i m i so začel i n a večje . 

N a t o .so preš l i na j a g o d e v 
p o k r i t e m p r o s t o r u , p o t e m p a 
n a p a r a d i ž n i k . Vse to so v 
z a č e t k u vozili n a t r žn ico v 
T r s t . Sedaj p a p roda ja jo tud i 
d o m a , ke r j e kmet i j a o b p r e 
cej p r o m e t n i cest i , in se pr i 
lagajajo p r e d v s e m p o t r e b a m 
kupcev , ki kupuje jo na d o 
m u . Pre j so vse sad ike k u p o 
vali , sedaj imajo zgra jen p o 
kri t p r o s t o r , ki ga l a h k o tud i 
og reva jo , in j ih pr ide lu je jo 
sami (saj j e n e k a t e r e so r t e 
sad ik včas ih n e m o g o č e d o 
bi t i , t a k o da j ih l ahko tud i 
p r o d a j a j o ) . Z a r a d i p o t r e b 
kupcev p a so zgradi l i s o d o 
b e n cvet l ičnjak, ki j im daje 
glavni d o h o d e k . Po leg t ega 
imajo še n a p r e j b re skve , ja
b o l k a in ze len javo . P rak t i č 
n o imajo vse l e to n e k a j , ka r 
l a h k o p r o d a j o , in imajo stal
n o k u p c e . Kmet i j a se s t a lno 
razvija in spec ia l iz i ra g l ede 
n a p o t r e b e kupcev . 

P r e d d o b r i m l e t o m so v 
deže l i us tanovi l i zd ružen je 
sadjarjev Ecofru i t , ki ima 
cilj , d a bi č im bolj zmanjša l i 
u p o r a b o pes t ic idov; b i lo j e 

n a m r e č v e d n o več škodljiv
cev in s t rupov — pes t i c idov , 
ki so j ih p r e t i r a n o u p o r a b 
ljali. T o zd ružen je ima z a p o 
s lene s t rokovn jake , ki t e d e n 
sko p reg l eda jo s adovn jake in 
p r i p o r o č a j o na jp r imerne j š i 
p r i p r avek ( t a k o d a j e u p o 
r a b a s t rupov z rac iona l i z i ra -
na in e k o l o š k a ) . V zd ružen ju 
j e 20 kme t i j , ki s ledi jo p r o 
g r a m u e l iminac i je pes t ic i 
dov. Pri p a r a d i ž n i k u np r . so 
včasih ze lo škropi l i p ro t i b o 
lezn im, sedaj p a dos t i m a n j . 
P ro t i škodl j ivcem p o g o s t o 
in te rven i ra jo z b io lošk imi 
s i s temi , t . j . da gojijo n a r a v n e 
sovražn ike (na k a r t o n č k i h so 
ja jčeca n a r a v n e g a sovražn ika 
in dajo j ih v ras t l in jak , da se 
tu r a z m n o ž i — p r i m e r j e E n -
cars ia f o r m o s a ) . K r i z a n t e -
m e , ki j ih imajo ve l iko kol i 
č ino , so v zače tku t ežko p r o 
dajal i , sedaj p a p re sk rbu je jo 
50 do 60 cvet l ičarn v Itali j i . 

N a kmet i j i j e najvišja izo
b r a z b a sednja kmet i j ska šo
la, j e p a res , d a l a s tn ika 
( b r a t a ) ob i sku je ta š tevi lne 
teča je , d a bi obv lada l i t ehn i 
ko p r ide lovan ja p o s a m e z n i h 
ku l tu r t e r citata s t r o k o v n e 
revije in zb i r a t a in formaci je 
r azn ih s lužb in z d r u ž e n j , d a 
bi lažje našl i k u p c e — sedaj 
ti n iso več n o b e n p r o b l e m . 

O B I S K HLADILNICE 
ZA KROMPIR 

N a š zadnj i ob isk j e bil v 
spec ia l iz i ran i zad rug i za p r o 

izvodnjo in p r o d a j o k r o m 
pirja p o d i m e n o m Č O - P R O -
P A ( z a d r u g a k o o p e r a t i v n a -
p r o d u k t i v n a - p a t a t e ) v vasi 
Z a v o l e d o v obč in i Z a p p o l l a . 
L e t a 1988 je z a d r u g a š te la 
40 č lanov, d a n e s p a j ih j e 99, 
saj n a m e r a v a j o z a e n k r a t in v 
n a s l e d n j e m o b d o b j u po leg 
k rompi r j a p r ide lova t i in p r o 
dajat i t ud i ko ren j e , r d e č o 
p e s o , č e b u l o , č e sen in špa rg-
Ije. Prej je bila n a t e m m e s t u 
m l e k a r s k a z a d r u g a , od le ta 
1988 do 90 p a j e z a d r u g a za 
k r o m p i r . V z a č e t k u so bili 
č lani le vaščani , p o t e m p a se 
j e razš i r i la še n a sosedn je 
vas i . 

V zače tku 1. 1991 so imel i 
1500 ton k rompi r j a , p o t e m 
2500 ton , l e tos p a ga je bi lo 
kl jub slabši le t in i že 3500 
t o n . L e t a 1994 so začel i s 
č e b u l o (1500 t o n ) , l e ta 1995 
p a še s k o r e n j e m in r d e č o 
pes i . T o j e e d i n a z a d r u g a , ki 
se ukvar ja le z v r t n a r s k o 
p ro i zvodn jo v deže l i Fu r l a -
niji — Juli jski kraj ini . K a p a 
c i t e ta h lad i ln ikov je za 5500 
ton p r i d e l k a (6 manjš ih h la
d i ln ih s i s temov p o 800 do 
1000 t o n ) . 

Svoj p r i d e l e k č lani z ad ru 
g e odda jo v l e sen ih zaboj ih 
p o o k r o g 400 kg, ki j ih j e 
m o ž n o t r a n s p o r t i r a t i le z 
viličarji. T e zabo je v o m e j e 
n e m številu (g lede n a m o ž 
nos t i p r o d a j e ) z a d r u g a pre j 
r a z d e l i č l a n o m . N a b a v i se
m e n a in n u d i s t r o k o v n o p o 

m o č p r i p r ide lovan ju . Z a d 
ruga , kjer s ta s t a l no z a p o 
s lena le dva de lavca (d i rek
to r in t a jn ica) , o d k u p i ves 
dogovor jen i p r ide l ek , s t e m 
da p lača k m e t u že z n a n i prvi 
del akon tac i j e , v nas ledn j ih 
mesec ih oz. o b k o n c u p o s 
lovnega le ta p a še d rug i de l . 
Kmet j e - č lani oprav i jo vsa 
p o t r e b n a de la pr i p r ip rav i 
b laga za p r o d a j o in imajo v 
n a p r e j dogovo r j eno š tevi lo 
ur in kdaj j ih b o d o opravi l i , 
p lačajo p a j ih s p o v e č a n j e m 
c e n e za njihov p r i d e l e k . Z a 
t o imajo p o t r e b n o o p r e m o 
( i ta l i janske f i rme F B B o -
taz i ) . K r o m p i r j e n p r . p o t r e 
b n o p r e d h o d n o p r e b r a t i , ka -
l ibr i ra t i , o p r a t i m p a k i r a t i 
po 0,5 d o 25 kg. Šele p o t e m 
l ahko gre do raz l ičn ih od je 
malcev ( m a r k e t o v , r e 
s tavraci j , zavodov , vo jašn ic , 
boln išn ic ... — prece j k r o m 
pirja pošl jejo tud i v Slove
nijo, še p r e d e n ga i m a m o pr i 
nas ; l e tos ga j e Slovenija 
uvozi la iz d rug ih d ržav kar 6 
t isoč ton , kljub t e m u da ga 
ni r avno p r i m a n j k o v a l o ) . T o 
d e l o opravi jo kme t j e s ami . 
K r o m p i r v h ladi ln ic i h ran i jo 
pr i t e m p e r a t u r i 5-TC ( čebu
lo p a n p r . p r i 0-2°C). S e z o n a 
p r o d a j e t raja od jul i ja do 
ma ja nas ledn je l e t o . K o n e c 
pos lovnega le ta j e t a k o 30. 
j un i j , t ak ra t n a r e d i j o b i l anco 
in nada l jn ja izplači la . 

Konec prdiodnjič 

Janko Muzek, dipl. Ing. agr. 

A D O L F Z I Z E K 

Teorija o sistemih 
in psihiiatrija 
Nadaljevanje 
iz prejšnje številke 

Kot zgled katastrofe opišimo 
vedenje in polom sistema, ki ga 
tvorita prst in gozd na strmem 
pobočju v bližini industrijskih ob
jektov, ki onesnažujejo okolje. Če 
se poveča količina strupenih snovi 
v zraku, predstavlja to za rastline 
zaostajanje v rasti in zmanjševanje 
njih gostote na pobočju. Ker rast
line s svojimi koreninami vežejo 
prst, se zaradi rahljanja teh vezi 
veča razdiralni učinek dežja, vetra 
in temperaturnih sprememb. Po 
nekem času lahko pripelje takšna 
razglasitev sistema do zemelj
skega plazu, ki predstavlja kata
strofo sistema. 

V človeških okoljih so takšne 
katastrofe izbruhi vojn, pa tudi 
samomori in izbruhi duševnih 
bolezni. 

RAZVOJ V ČLOVEŠKEM 
OKOUU 

Ta razdelek vsebuje le kratek 
povzetek moje teorije o siste
mih, ki je podrobno razčlenjena 
v mojem članku "O končnih ses
tavih" (sistemih), objavljenem v 
Elektrotehniškem vestniku štev. 
3 (1987). 

Pod vedenjem sistema razu
memo urejen par 1. spominske 
preslikave in 2. prehodne presli
kave. 

1. Spominska preslikava je 
preslikava, ki priredi vsakemu 
vhodu, izhodu in notranjemu 
stanju novo notranje stanje. 

2. Prehodna preslikava je 
preslikava, ki priredi vsakemu 
vhodu in notranjemu stanju na
tanko en izhod. 

Če se vedenje sistema s ča
som spreminja, je to razvoj ve
denja sistema. Pri človeku se od 
rojstva naprej njegovo vedenje 
spreminja, te spremembe so po
navadi posledice učenja. 

To, kako se neka oseba odzi
va na vhode, ki prihajajo od 
drugih oseb v istem človeškem 
okolju, je odvisno od njegovega 
vedenja, v daljšem času pa tudi 
od njegovega razvoja. Seveda 
ima vsaka oseba v nekem 
človeškem okolju svoje vedenje 
in svoj razvoj, tako da se v od
visnosti od časa vedenja v 
človeškem okolju spreminja, 
tudi zaradi vpliva oseb zunaj 
tega okolja. 

MODEL NASTANKA 
DUŠEVNIH BOLEZNI 

Omejili se bomo na tako ime
novani "stress — strength" 
(obremenitev — odpornost) 
model zanesljivosti sistemov. V 
skladu s tem modelom človek 
duševno zboli, če njegove psi
hične obremenitve (stresi) pos
tanejo večje od njegovih pripa
dajočih odpornosti. 

Vzemimo neko človeško ok
olje (družino, delovno organiza
cijo, sosedsko okolje, družbeno 
okolje), ki ga za začetek obrav
navamo kot izoliranega. V ta
kem izoliranem človeškem okol
ju je množica posameznikov, ki 
so med seboj povezani z odnosi, 
to je s prenosi snovi, energije in^ 
informacije med posamezniki.I 
Če obravnavamo v sistemui 
samo informacije, govorimo o ' 
komunikacijskem sistemu, s 
katerim se bomo predvsem 
ukvarjali. Odnosi (relacije) v 
komunikacijskem sistemu so 
simetrični in refleksivni. To po
meni: Če je oseba A v komuni
kaciji z osebo B, je tudi oseba B 
v komunikaciji z osebo A; vsaka 
oseba je v komunikaciji s samo 
seboj. 

Če izberemo v okolju posa
meznika A, tvorijo relacije med 
A in vsemi drugimi člani okolja 
množico vseh izhodov osebe A, 
obratne relacije pa množico 
vseh vhodov osebe A. 

V dinamičnem sistemu, kot 
je človeško okolje, se intenziv
nost odnosov spreminja s ča
som, pri čemer lahko predstavl
jajo vhodi obremenitev (stres) 
za posameznika A. V odvisnosti 
od dolgotrajnosti stresa lahko 
pada človekova psihična odpor
nost. Pri tem se lahko posamez
nik odziva tako, da dobi kot 
povratek (feedback) povečan 
stres. To pa je odvisno tudi od 
odzivanja vseh preostalih članov 
človeškega okolja na vhode, ki 
so istočasno izhodi osebe A. Če 
imamo t.i. pozitivno povratno 
vezavo (feedback) pri osebi A 
in pri vseh drugih članih okolja, 
imamo opraviti z nestabilnim 
sistemom, v katerem se obreme
nitve osebe vedno bolj večajo, 
in če presežejo njegovo duševno 
odpornost, posameznik duševno 
zboli. 

Iz povedanega izhaja, da bi v, 
primeru, ko bi bili v okolju ljud
je s t.i. negativno povratno ve-? 
zavo, do katastrofalnega pove-' 
čanja stresa ne bi prišlo. S temj 
ne želim poudarjati, da je okol-j 
je osebe A krivo za njenoj 
duševno bolezen, saj bi tudi v 
primeru, da bi se A odzival 
obratno, kot se je, ne prišlo do 
povečanja njegovih obremeni
tev. Trdimo pa lahko, da je do 
duševne bolezni prišlo zaradi 
neusklajenosti vedenja osebe A 
in preostalih oseb iz izoliranega 
človeškega okolja. 

V primeru, da človeško okol
je ni izolirano, imajo vpliv na 
vedenje okolja tudi ljudje zunaj 
okolja. Ti lahko vplivajo tako, 
da preprečijo t.i. pozitivni feed
back. Žal je mogoče tudi, da 
ljudje od zunaj še pospešujejo 
katastrofalni "pozitivni" feed
back, ki vodi v nestabilnost sis
tema in s tem povezano kata
strofo (duševno bolezen). 

PSIHIATRIČNO ZDRAVNENJE* 
Potem ko je neka oseba v ne

kem okolju zbolela, se ji s tem 
spremeni vedenje in v okolju se 
vzpostavi novo stanje, ki je lahko 
zelo neugodno za to osebo. Vlo
ga psihiatričnega zdravljenja naj 
bi bila tudi vplivati od zunaj na 
določeno človeško okolje 
(družino, delovno organizacijo, 
sosede, družbeno okolje), da se 
tudi vedenje drugih članov tega 
okolja toliko spremeni, da bo 
novo stanje v okolju stabilno in 
da ne bo prihajalo do ponovitev 
bolezni, do katerih sicer rado 
pride, če se vedenje nobenega 
člana okolja ne spremeni. Me
nim, da je v tem funcija zdrav
ljenja: ne le zdravljenje posa
meznika, pač pa pozitivno učin
kovanje na vsa okolja, katerih 
del je ta posameznik. V ta na
men ponekod prirejajo razširjene 
psihiatrijske sestanke, na katere 
vabijo poleg članov pacientove 
družine tudi predstavnike delov
ne organizacije, v kateri pacient 
dela, njegove sosede in predstav
nike širšega družbenega okolja. 
To ja za psihiatrijo dokaj na
porno početje, zlasti na začetku, 
dokler se ne vzpostavi ustrezna 
družbena klima. Verjamem pa, 
da ima takšno ravnanje pozitivne 
učinke na vsa okolja, v katerih 
pacient živi. 
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Pomoč z dobrimi deli 
in prijazno besedo 

Na Destrniku so že pred več kot 30 leti ustanovili krajevno organizacijo 
Rdečega kr i ža , ki danes šteje več kot 200 članov. Letno se krvodajalskih 
akcij udeleži 40 krvodajalcev, poleg rednih srečanj pa so si v kraju 
zadali nalogo pomagati revnim in osamljenim. V minulem letu so po
magali trem krajanom, saj so v njihove domove napeljali električno en
ergijo, letos pa bodo podobne akcije nadaljevali. 

Že sedmo leto je pred
sednica organizacije RK na 
Des t rn iku Marija Stumber-
ger, ki je ob našem obisku 
dejala, da bi jim prav prišla 
tudi pomoč sedanje občine. 
Obljubljenih imajo sicer 60 
tisoč tolarjev, kar je seveda 
premalo za uresničevanje 
nekater ih nalog, zato bodo 
morali ponovno izpeljati 
kakšno h u m a n o akcijo. La
ni so zbrali 144 tisoč tolar
jev s prispevki, 205 tisoč to
larjev so dodali z akcijo ko
ledarjev, nekaj pomoči pa 
vsako leto pr ide še iz ptuj
skega centra RK. Kljub do
bremu delu in številnemu 
članstvu pa v kraju organi
zacija nima svojih pros
torov. Štumbergerjeva pra
vi, da bi lahko kakšen ma
jhen prostor le dobili v novi 
občinski stavbi, o tem so se 
že pogovarjali. 

"V naši organizaciji smo 
skupaj tudi zato, da poma
gamo tistim, ki so naše po
moči zares po t rebni . Takš
nih imamo v naši KS veliko 
in mnogi se na nas obra
čajo s prošnjo po pomoči . 
D e n a r je še zmeraj pri 
vsem največja težava, ven
dar smo lansko akcijo, ko 
smo v tri stanovanjske hiše 
v KS napeljali e lektr ično 
energijo, le uspeli izpeljati 
do konca. Pomagali smo 

Marija Štumberger 

Angeli in Francu Firštu na 
Ločkem Vrhu, Ani Lovrenčič v 
Vintarovcih te r v jesenskih 
mesecih še Hildi Zaje iz Jlr-
šovcev. Zajčeva je nekaj de
narja prispevala tudi sama iz 
pokojnine , skupaj pa je akcija 
stala okrog 520 tisoč tolarjev. 
Poleg tega se dvakrat na leto 
spomnimo še naših najsta
rejših krajanov ter jih obišče
mo na domu, kot nekakšno 
manjšo pozornost pa naj 
omenim praznična darila, ki 
smo jih razdelili med starejše 
in učence naše šole. R e d n o 
nekater i člani iz naše organi
zacije obiskujemo tečaje za 
nego bolnika in ob vsem tem 

ne pozabimo na družabna 
srečanja ter izlete po Slo
veniji," je povedala Marija 
Štumberger. 

POMOČ TUDI 
V PRIHODNJE 

Tako kot v drugih ok
oliških organizacijah R K si 
tudi na Dest rn iku želijo, da 
bi v prihodnje razvili nov 
prapor , precej večja želja 
pa je stalni pros tor . 

"Pomoč za revne in sta
rejše ostaja naša velika na
loga tudi vnapre j , razmiš
ljali pa smo še o nudenju 
pomoči nekater im na do
mu. V organizaciji imamo 
že sedaj nekaj predstav
nikov iz drugih društev, pri
dobiti jih nameravamo še 
več in ostaja nam sodelo
vanje z OS. Morali bomo 
najti rešitve za revne, ki ni
majo urejenega vodovod
nega priključka, elektrike, 
mnogo je takšnih, ki imajo 
zelo dotrajane hiše, spet 
drugi pa so bolni in osam
ljeni. Tem bi lahko v občini 
pomagali ter j im našli 
primerne prostore v domo
vih za ostarele," je svoje 
pripovedovanje o delu in 
prihodnjih načrtih v destr-
niški organizaciji RK skle
nila Marija Štumberger. 

Tatjana Aloliorko 



Ib-UU l U U IIN lAM 1. i^i^iiKUAK ivvo- T E D N I K 
S i l v e s t e r V o g r i n e c : MOJSTRI MODROSTI - 4 

Jakob lorber 
Bil je najpomembnejši slovenski pisec preroškega slovstva. 
Prešernov sodobnik in nekaj časa celo učenec Nicola Paga-
ninija. Leta 1840 je v predelu srca zaslišal glas, ki mu je de
jal: "Vstanir vzemi svoje pero in piši!" Tako je nastalo 25 de
belih zvezkov pod skupnim imenom "Novo razodetje". 

L O R B E R J E V O Ž I V L J E N J E 

Rodil seje 22. julija 1800 v vasi
ci Kaniža na Štajerskem, v fari Ja-
renina pri Mariboru. Bilje najsta
rejši izmed šdrih otrok. Starši so 
bili viničarji, oče pa si je včasih 
služil kruh z muziciranjem. Že v 
otroštvu je opozoril na svojo iz
jemno glasbeno nadarjenost in se 
naučil igrari na klavir, violino, 
harfo in orgle. 

Ko je v Jarenini končal osnovno 
šolo, se je v Mariboru vpisal v 
učiteljski tečaj. Potem je krajši čas 
poučeval kot učiteljski pornočnik. 
Neki duhovnik je opazil Jakobo
vo nadarjenost in ga poskušal 
usmeriti v duhovniški poklici. 
Zato je znova šel v Maribor, kjer 
j e opravil pet letnikov gimnazije. 
Ker mu je primanjkovalo fi
nančnih sredstev, seje preživljal s 
poučevanjem violine in igranjem 
na orgle pri mašah. Ko pa tudi to 
ni več zaleglo, seje nadaljnjih pet 
let preživljal kot domači učitelj. 

Leta 1829 je opravil višji peda
goški tečaj za učitelja na višjih raz-
rednicah. Ker kljub odličnemu 
spričevalu ni dobil službe, se je 
posvedl glasbi ter poučeval petje, 
klavir in violino. Pogosto je tudi 
skladal za zbor ali orkester. Ko se 
je preselil v Gradec, je imel tam 
včasih koncerte kot solist, pisal pa 
je tudi poročila o glasbenih do
godkih za lokalne časopise. Spo-
prijateljd seje z direktorjem Šta
jerskega glasbenega društva Anzel-
mom Hiittenbrennerjem, kije bil 
prijatelj Franza Schuberta. V tis
tem času seje seznanil tudi z N i -
colom Paganinijem, ki mu je bil 
takoj pripravljen dajati glasbene 
inštrukcije, kar nedvoumno priča 
o Lorberjevem izjemnem talentu. 
Na Paganinijevo priporočilo je 
Jakob celo igral na koncertih v 
milanski Scali. 

Poznanstvo z graških županom 
in glasbeni ugled, ki ga je užival, 
sta m u omogočila, da so m u po

nudili zavidljiv položaj drugega 
kapelnika v tržaškem gledališču. 
Dne 15. marca 1840 je Lorber po 
jutranji molitvi nameraval poslan 
v Trst sporočilo, da bo sprejel po
nudbo. Tedaj pa je v predelu srca 
zaslišal jasen glas, ki ga je pozval k 
duhovnemu nareku. Od tega dne 
pa vse do smrti leta 1864je Lorber 
pisal po notranjem nareku, ki ga 
je prepoznal kot Kristusov glas. K 
pisanju je ponavadi sedel že zgo
daj zjutraj in pogosto se zajtrka ni 
niti dotaknil. Pisal je popolnoma 
zbrano, mirno in tekoče, brez po
pravkov. N e da bi pogledal, kje je 
končal, je lahko tudi po večdnev
nem premoru nadaljeval beseedi-
lo. N i bil pišoči medij, saj se niko
li ni nahajal niti v transu niti v 
ekstazi. Notranji glas se mu je 
zdel bolj jasen od kateregakoli 
drugega fizičnega glasu. Njegov 
slog pisanja je bil značilen za tisti 
čas, vendar je pogosto slišal tudi 
kakšno besedo, kije ni razumel, a 

jo je vseeno zapisal. Tisto, kar je 
pisal, je vedno tudi videl. Včasih 
je narekoval tudi svojim prijatel
jem, da se je lažje posvetil doga
janju, ki se mu je kazalo pred du
hovnimi očmi. 

Po 1. 1840 je živel precej od
maknjeno in revno. Imel je samo 
eno sobico. Preživljal seje z glas
benimi inštrukcijami, veliko pa so 
mu pomagali prijatelji, ki so se 
začeli zavedati pomembnosti nje
govega dela. Nikoli se ni poročil 
in še tisto malo, kar je imel, je de
lil z berači in reveži. V času njego
vega življenja ni izšlo skoraj nobe
no njegovo delo, še posebej ne v 
Avstriji, kjer je živel. V rokopisih 
so bila njegova dela dolgo časa v 
ozkem krogu poznavalcev. Danes 
je središče založniške dejavnosti 
Lorberjevih del v Bietgheimu na 
WiirtenberŠkem. 

L O R B E R J E V N A U K 

Sporočilo del "božjega pisarja", 
kot se je rad imenoval, je 
predvsem duhovne narave in na
menjeno iskalcem resnice. Glav
no Lorberjevo delo je "Veliki Jane
zov evangelij", ki pomeni dopolni
tev, razširitev, pogosto pa tudi po
pravek bibličnega sporočila. Pri
poveduje, kako je Jezus učencem 
in drugim poslušalcem skrajno 
zavzeto pojasnjeval naravo mate
rialnega, duševnega in duhovnega 
sveta. Dejal je: "Duh in duša nista 
isto! Človekova duša je duhovni 
proizvod iz materije, v kateri obsojeno 

duhovno čaka svoje rešitve. Čisti duh 
pa nikoli ni bil obsojen. In vsak čbvek 
ima svojega, od Boga dodeljenega 
duha" Govoril j im je o tem, kako 
je zgrajen fizični in Jcako duhovni 
kozmos; o tem, kako poteka raz
voj bitij od mineralnega sveta pre
ko reinkarnacije (izmeničnega 
pojavljanja duše in duha v gro
bem fizičnem svetu in subtil-
nejšem duhovnem svetu) do po
polnoma razsvetljenega človeka. 
Razlagal je, da se ljudje ne inkar-
nirajo zmeraj le na Zemljo, tem
več tudi na druge planete in 
zvezdne sisteme. Podrobno je po
jasnil, kako deluje organizem pri 
posvetnem človeku in kako pri 
duhovno prebujajočem se iskalcu 
resnice. 

O cerkvi j e Kristusov glas Lor-
berju sporočil: "Povej mojim otro
kom in vsem drugim, najsi bodo kate
rekoli veroizpovedi - rimske aliprotes-
tantje, Judje ali Turki, brahmani ali 
pogani - skratka vsem naj bo rečeno: 
Na Zemlji je samo ena prava cerkev, 
in ta je ljubezen do mene in mojih si
nov." O božjih hramih je rekel: 
"M mi treba postavljati templjev iz 
lesa, kamna, zlata in srebra in me tam 
častiti ... Pravi tempelj, v katerem 
naj bi me počastili, je vašeijubeče srce 
... Če pa že hočete sezidati tako ime
novano 'hišo božjo', potem zidajte bol
nišnice in zavetišča za svoje uboge bra
te in sestre." O duhovništvu: "Vsak 
človek, ki Boga pozna in ga nadvse 
ljubi ter spolnjuje njegovo voljo, je pra
vi in resnični duhovnik, ki svojim 

bližjim (z besedo in zgledi) prenaša 
nauk, sprejet od Boga". 

Velik del Lorberjevih spisov je 
namenjen opisom narave, 
predvsem pa interakciji med ma
terialnim in duhovnim svetom. V 
njegovih delih je marsikaj takega, 
kar do danes še ni potrjeno in se 
nam mogoče zdi naravnost never
jetno. Na primer, da so vsi planeti 
s Soncem vred naseljeni. Toda 
marsikaj, o čemer je pisal, se je 
kasneje pokazalo za resnično. 
Tako je npr. pisal o zgradbi mate
rije, o dvojni naravi svetlobe, o 
elektronski komunikaciji, o elek
trični procesih v organizmu, o de
lovanju možgan ipd. Napovedal 
je mnoga tehnična odkritja, kot 
npr. letala, električno luč, radiote-
leskope. O čolveškem razvoju je v 
Darwinovem času pisal stvari, ki 
j ih je paleontologija odkrila šele 
sto let kasneje. Prav tako j e marsi
kaj napisal o planetu Saturnu, kar 
je potrdil šele nedavni let Voyager-
>• 

Predstavitev tega izjemnega Slo
venca naj sklenem z njegovimi 
zadnjimi besedami: 

"Ko ne bo več noben človek iskal re
snice, bo vse na tej Zemlji propadb in 
se razsulo." 

P T U J S K I P O D V O Z 

V Tedniku je 14. decembra 
1995 gospod Napast pojasnjeval 
svoje poglede na to temo. Prav 
ima, ko ugotavlja, da slabo 
ločujem pojme, kot so ureditveni 
načrt, lokacijski načrt, saj se pri 
delu, ki ga opravljam, z njimi res 
redko srečujem. Strokovnjaki mi 
zagotavljajo, da se tudi med njimi 
zgodi, da te pojme kdo zamenja. 
Trditev, ki jo gospod Napast iz 
tega izpeljuje, da ne spremljam 
dogajanja na področju planiranja 
in urbanizma, paje seveda cvetka, 
ki si jo lahko privošči samo nek
do, ki se s tem področjem ukvarja 
že tako dolgo, da postane povsem 
nesamokritičen in podcenjuje 
mnenja drugih. 

Zadnji takšen primer sem 
doživel ob razpravi o ptujski ob
voznici ter cestni povezavi med 
Slovensko Bistrico in Ormožem. 
Zelo avtoritativno je bil sprejet 
dogovor, da naj bi potekala ob
voznica mimo Vidma in preko 
mostu čez Dravo v Markovcih, in 
nihče ni niti hotel razpravljati o 
varianti, ki jo zagovarjam, to je, da 
bi bil most spreljan preko Drave 
čim bližje Ptuju, saj bi bil tako 
uporaben tudi za lokalni, ptujski 
promet, pa tudi negativni vplivi 
na okolje bi bili manjši (krajinski 
park Sturmovci). Magistralni 
promet bo v prihodnje tako ali 
tako speljan na avtoceste in s 
pomočjo oprtnih vlakov, ta cesta 
pa bo služila za medmestno pove
zavo. 

Da ne bo pomote! Tudi o želez
niškem podvozu na Ptuju imam 
svoje mnenje, vendar je ta projekt 
potrdila takratna ptujska občinska 
skupščina in povsem brez potrebe 
bi bilo sedaj pogrevati to temo, 
bolje je združiti vse sile, da pride 
do realizacije. 

Mislim, da dokaj dobro poznam 
tudi zgodbo o zahodnem mostu, 
in vem tudi, da bi ga bilo mesto 
sposobno celo samo financirati, 
če bi bil o tem sklenjen dogovor. 
Svoje mnenje imam tudi o ure
ditvi prometa ... Žal me kot pos
lanca navadno seznanijo s proble
mi šele takrat, ko je potrebno pos
redovanje. Poslanec D Z pač ni v 
poziciji, da bi lahko v večji meri 

vplival na dogajanje v občini, kjer 
živi, pa naj bo to na področju ure
janja prostora ali pa kje drugje 
(npr. problemi mladih). Trudi se 
lahko predvsem pri pozicioniran-
ju svojega' kraja v okviru države, 
pri nacionalnih programih itd. 

Pri ptujskem podvozu sem rea
giral predvsem zato, ker menim, 
da Ptuj s tem, ko se z izgradnjo 
podvoza odlaša, dosti izgublja, saj 
je zelo težko v tako majhni državi, 
kot je naša, pričakovati, da bo 
država v nekem kraju izvajala več 
investicij hkrati. Jezi me to tudi 
zato, ker sem tudi sam vložil pre
cej truda, da je bilo v proračunu 
za leto 1995 več sredstev za ta 
podvoz, kot j ih je bilo v planu. 
Podobno sem uspel tudi letos. Za 
podvoz je bilo predvidenih 280 
milijonov SIT, v koaliciji smo se 
dogovorili za povečanje za 120 
mil. SIT, z vladnim amandmajem 
paje bilo to kasneje znižano na 80 
mil. SIT. Tako je v letošnjem 
proračunu za podvoz namenjenih 
360 mil. SIT. In še nekaj - podpi
san je bil tudi koalicijski protokol, 
s katerim se ministrstvo za pro
met in zveze zavezuje, da bo tudi 
fizično izvedlo predvidena dela. V 
ta namen pa za ptujski podvoz za
gotavljajo v letošnjem letu še do
datnih 270 mil. SIT. Z zav
lačevanjem gradnje seveda tega 
denarja ne bo možno porabiti. 
Tako je bilo tudi lani, ko je bilo 60 
mil. SIT denarja, namenjenega za 
podvoz, porabljenega za obnovo 
ceste M-1 v Krškem. 

KRONOLOGIJA PROJEKTA 
O b uvrstitvi tega projekta v pro

tokol pogodbe z EBRD, ki je bil 
obojestransko potrjen v letu 1992, 
je bila za to investicijo izdelana 
študija upravičenosti ter sprejet 
lokacijski načrt. V nadaljevanju pa 
je sledilo: 

- 22. 7.1993 - pridobitev lokacij
skega dovoljenja (podaljšano i. 9. 
1994) 

- H. 6. 1994 - podpis kreditne 
pogodbe z EBRD 

- izveden postopek predkvalifi-
kacije z veljavnostjo do 25. 5. 
1995 

- 27. 7. 1994 - izdelani in revidi
rani P G D 

- 2. 12. 1994 - pridobljeno grad
beno dovoljenje 

-31. 12. 1994 - izvedena rušitev 
BS Petrol 

-15.2. 1995 - podpisana pogod
ba o sofinanciranju med Mi
nistrstvom za promet in zveze 
Občine Ptuj 

- 5. 7. 1995 - sprejet investicijski 
program 

- 10.7. 1995 - končano usklaje
vanje tenderske dokumentacije 
med DARS, DRSC in EBRD 

- 4. 8. 1995 - izveden enosto
penjski mednarodni razpis z od
piranjem ponudb, kije bilo dne 9. 
10. 1995 

- 6. 9. 1995 - pričetek pripravl
jalnih del s strani Mestne občine 
Ptuj 

-28. 11.1995 - izdelana analiza 
prispelih ponudb in poročilo s 
predlogom, poslano EBRD v 
potrditev 

- 8. 12. 1995 - zaključna pri
pravljalna dela na prestavitvah ka
nalizacije. 

V razpisu za oddajo del so bile 
poiskane ponudbe po osnovni va
rianti tehnologije iz projektne do
kumentacije, dana pa je bila tudi 
možnost ponudnikom, da ponu
dijo drugačne tehnološke rešitve, 
vendar morajo v tem primeru po
nuditi izvedbo po sistemu "ključ v 
roke". 

Izmed štirih prispelih sta bili kot 
popolni oddani ponudbi dveh po
nudnikov: SCT - GRADIŠ 
(joint-venture) iz Slovenije in 
C O O P S E T T E iz Italije. Oba sta 
ponudila izvedbo tako osnovne 
kot tudi alternativne tehnološke 
rešitve. Nobena od alternativnih 
rešitev ni v celoti zadostila zahte
vam naročnika, kot je bilo 
izraženo v tenderski dokumenta
ciji: 

- ponudba COOPERSETTE 
ne upošteva pogojev, ki j ih nare
kuje železnica, in pogojev, ki j ih 
za delo v podtalnici zahteva geo
loško poročilo, in ne bi bilo 
možno pridobiti potrebnih sogla
sij in gradbenega dovoljenja; 

- ponudba SCT - GRADIŠ vse 
pogoje upošteva in bi bilo za tako 
zasnovan projekt možno pridobiti 
gradbeno dovoljenje, vsebuje pa 
dodatno rešitev podhoda za pešce 
in kolesarje in je zato cenovno 
neugodnejša. 

Strokovnjaki so prišli do ugoto
vitve, da nobena od ponudb ne 
more zadovoljiti naročnika v vseh 
zanj pomembnih elementih, in 
predlagajo, da se razpis razveljavi. 

Zavedati se moramo, da v ozad
ju vseh takšnih in podobnih raz
pisov poteka trda borba za to, kdo 
bo na razpisu zmagal in s tem do
bil delo in denar. V ptujskem pri
meru je očitno, da EBRD preferi-
ra italijanskega, Slovenci pa slo
venskega izvajalca. Iz obeh smeri 
se pojavljajo pritiski na naročnika, 
svoje kodičke želijo pristaviti tudi 
razni (možni) podizvajalci itd. 

Dodaten problem je tudi v tem, 
da v navodilih ponudnikom za iz
delavo ponudbe v tč. 32 na strani 
15 piše: 'Domači ponudniki ni
majo prednosti pred tujimi pri 
oddaji del po tem razpisu.' 

Kaj lahko pričakujemo? Glede 
na to, da bo potrebno projekt do
polniti (brez variant) in razpis po
noviti, pričakujem, da bodo 
gradnjo podvoza pričeli šele maja 
ali junija tega leta in v tem prime
ru ponovno ne bo možno izkoris
titi vseh sredstev, ki so na voljo. 

In če se vrnem na začetek: ali je 
poznavanje pojmov, kot so ure
ditveni načrt, lokacijski načrt itd., 
v tem. primeru pomembno? Mis
lim, da ne. Za lobiranje, ki teče v 
ozadju tega razpisa, bi lahko post
regel celo z nekaj konkretnimi 
imeni. Tujimi in našimi. Pa ne 
bom. Za nas je važno, da bo pod
voz čim hitreje zgrajen. Pri sode
lovanju za napredek Ptuja pa po
nujam roko tudi g. Napastu! 

P o s l a n e c v D Z 

G a b r i f e l B e r i U 

O D P R T O P I S M O Ž U P A 

N U M E S T N E O B Č I N E 

P T U J 

Kot parlamentarna stranka, ki 
deluje v ptujskem mestnem sve
tu, se čutimo soodgovorne pri 
kreiranju politike, zato se počuti
mo dolžne, da se javno oglasimo 
in Vam zastavimo nekatera 
vprašanja. Po našem mnenju Ptuj 
kot mesto izgublja status širšega 
regionalnega pomena, s tem pa 
tudi pripadajoče institucije. 

Vzrok omenjene situacije je 
mlačna politika (4+4), ki se izvaja 
v mestni občini Ptuj. Zato javno 
pozivamo župana, da nam odgo
vori, ali sploh ima zastavljeno 
strategijo politike in vseh drugih 
panog razvoja za ohranitev statusa 

mestne občine, ne nazadnje mesta 
in širše okolice. O O SNS Ptuj je 
predložil M O Ptuj že marsikatero 
pobudo ali stališče, do katere se 
politika, katere sooblikovalci smo 
tudi mi, ni opredelila. Zato 
opažamo, da izgubljamo statusne 
institucije, na katere smo opozar
jali pred Vami in so v medijih pre-
zentirane pod drugim imenom. 

Prvenstveno nas zanima: 
Ali res menite, da nam bodo tuj

ci gradili ceste? Sprašujemo, 
kakšno stališče zavzemata župan 
in Mestni svet do trase cest. V 
prejšnjem mandatu je bila praksa, 
daje predsednik IS občine sklical 
vse predstavnike strank in s kon
senzom poenotil strategijo nasto
pa političnih dejavnikov do 
državnih institucij. Kje smo pa 
zdaj? 

Kaj Vam pomeni več, ali mladi 
(prostori za dejavnsoti mladih, ki 
bodo v bodočnosti potencial slo
venske kulture) ali kapital, ki bi ga 
morebiti lahko prenesel tujec v 
Ptuj? 

Kot stranka O O SNS Ptuj Vas 
še vedno samo opozarjamo in 
upamo, da se razvoj mestne 
občine Ptuj ne bo končal tako 
klavrno kot primera neuspešne 
sanacije mostu in prelaganje 
gradnje ptujskega podvoza. 

P r e d s e d n i k O O S N S P t u | t 
M i r o s l c n r L e t o n i a 

O N O V I H V S E B I N A H 

B A R O Č N E G A B R A D U V 

D O R N A V I 

Starše varovancev Zavoda dr. 
Marijana Borštnarja v Dornavi ter 
strokovno javnost je vznemirila 
izjava državne sekretarke na Mi
nistrstvu za delo, družino in soci
alne zadeve o razselitvi odraslih 
duševno prizadetih oseb iz dorn-
avskega gradu v posebne socialne 
ustanove, (beri: psihiatrične bol
nišnice, domove za ostarele 
občane). Večina varovancev je v 
omenjenem zavodu preživljala 
svoje otroštvo in mladostniško 
odraščanje, se usposabljala za pri
merno delo, praznovala, se 
udejstvovala v športu in se veseUla 
v trenutkih sreče in zadovoljstva, 
za katerega niso bili prikrajšani. 
Njihovo življenje se kljub dru
gačnim potrebam ni razlikovalo 
od t. i. "normalnih". 

O b listanju kronologije po
membnejših dogodkov in priza
devanj v pripravah za ureditev ha

bilitacijskih pogojev pri skrbi za 
odrasle osebe v Zavodu se ne mo
remo izogniti razmišljanju, kaj 
vodi Ministrstvo za delo, družino 
in socialne zadeve, da poseže v us
tavna načela in zakonska določila 
zaščite pravic otrok (52. člen U s 
tave), ki so po starosti odrasle ose
be, vendar ostajajo za zmeraj 
otroci. 

Govorjenja o "novih vsebinah" v 
baročnem gradu, seveda v zasebni 
iniciativi, je mnogo. Morda se 
bodo megalomanske sanje tudi 
uresničile, saj privatni kapitalček 
oz. ideja hitro najde sogovornika 
v skritih kotičkih državnega pro
računa. Starši in delavci Zavoda se 
v to ne bodo poglabljali, odgovor
no pa se bodo uprli nestrokovnim 
rešitvam za preseljevanje varo
vancev, vsem travmam in pri-
krajšanosti strokovne obravnave 
ter humanega bivanja. , 

Dograditev novega zavoda za 
odrasle je možna na lokaciji ob 
zavodu, kjer že obstaja komunal
no urejeno gradbišče, leta 1988 
rezervirano z ureditvenim 
načrtom. Prebivalci Dornave se 
vprašujejo, zakaj so se morali od
povedati 6,5 ha zemlje, ki se ne bo 
namensko izkoristila. 

Zanimivo je, da je Ministrstvo 
za delo, družino in socialne zade
ve že v letu 1994/95 financiralo 
prenovo stavbe, v kateri so zapos
leni odrasli varovanci, daje sode
lovalo v pripravah za določitev ka
pacitete bodočega novega zavoda 
za odrasle, ZANIMIV in NERA
ZUMLJIV paje nenadni preobrat 
na tem istem ministrstvu. 

Sestanki in razgovori potekajo 
mimo vodstva zavoda. Svet 
staršev in vodstvo zavoda se 
spromo in argumentirano odziva 
in seznanja pristojne organe o do
godkih v zvezi z razseljevanjem 
varovancev, vendar bi se prej ure
dila avdienca na angleškem dvoru 
kot pa sprejem na Ministrstvu za 
delo, družino in socialne zadeve. 
Prevelika upanja so spremljala 
starše, varovance in delavce zavo
da v moč civilne družbe in ne na
zadnje tudi v državne institucije, 
preveliko je bilo zaupanje vseh, ki 
iskreno verjamemo v geslo 'VSI 
DRUGAČNI I N E N A K O 
PRAVNI", VENDAR T O N E 
POMENI , DA TEGA N E 
B O M O DOSEGLI. 

H l l d a S l e k o v e c , 

M e t k a J u r i š U 



l&iliarski nosveli 
Kokos 

Kokosov oreh je navadno 
večji in bolj mesnat od dru
gih oreščkov. Zrele, skoraj 
kot nogometna žoga velike 
lupinaste plodove obdaja 
tanka usnjata koža. Pod njo 
je 4 do 6 centimetrov debela 
vlaknasta plast, ki jo odstra
nijo že doma in predelajo v 
metle in vrvi, tako da pridejo 
orehi k nam le še v lupini. 

Kokosovi orehi so znotraj votli 
in polni tekočine, ki jo imenujemo 
kokosova voda ali kokosovo mle
ko. Tega ne smemo zamenjati s ko
kosovim mlekom, ki ga naredimo 
sami iz kokosovih kosmičev in 
mleka ali mleko zamenjamo z 
vodo. Za 175 mililitrov napitka 
potrebujemo 250 mililitrov mleka 
ali vode ter 10 dekagramov koko
sovih kosmičev. Pripravimo ga 
tako, da kokosove kosmiče stresa
mo v manjšo posodo, prilijemo 
mleko in pokrito kuhamo pri šib
kem ognju 30 minut. Mešanico 
precedimo skozi čisto krpo; krpo 
močno stiskamo, da ožmemo kar 
največ mleka. Kokosovo mleko 
uporabljamo za odišavljanje raz
ličnih krem in kot osvežilni napi
tek. 

Plodove tropskih območij 
povečini na morskih obalah goje
nih kokosovih palm večinoma 
oberejo nadzorele. Tedaj je meso 
še mehko in žalatinasto in je koko
sova voda še sladka in bistra. Pri 
nas dobimo kokosove orehe že po
polnoma zrele, z rjavo lupino, raz
meroma trdim mesom in mlečno 
motno vodo. Med medenjem plo
da se količina vode zmanjša in pos
tane plehkega okusa. Meso oziro
ma notranji del najpogosteje nari-
bamo in uporabimo za posip ali 
sestavino testa. V azijski kuhinji z 
njim izboljšajo pikantne jedi in iz 
pomešanega še z drugimi sestavi
nami pripravljajo osvežujoč na
maz. Posušeni kosmiči so pri nas 
zelo priljubljen posip. Če jih 
pomešamo z masleno ali katero 
kuhano kremo, dobimo namaz za 

torte, peciva ali obliv za peciva. S 
svežo kokosovo vodo pa najpogos
teje dišavimo osvežilne pijače in 
koktajle. 

Da bi dobili sladko jedro, mora
mo najprej odpreti trdo lupino in 
odcediti kokosovo vodo. To nare
dimo tako, da s šilom ali manjšim 
izvijačem navrtamo tri očesa, ki so 
pod brado. Izlijemo kokosovo 
vodo in jo pred uporabo precedi

mo skozi kavni fdter. Nato koko
sov oreh položimo na prtič in s 
kladivom udarjamo tik na očesi. 
Ko zaslišimo rahlo škrtanje, smo 
zadeli lomno črto ploda. Zdaj 
udarjamo še toliko časa, da se oreh 
prelomi na pol; to včasih traja zelo 
dolgo. Potem oreh zdrobimo s kla
divom, meso izrežemo iz lupine in 
rjavo kožo odstranimo. Sveže ko
kosovo meso vedno naribamo ali 
nastrgamo in takšno dodamo slad
kim ali pikantnim jedem. 

Iz kokosa si lahko naredimo oku
sno kokosovo torto, palačinke, ki 
jih nadevamo s kokosovim nade
vom, kokosove rezine ali kokosov 
narastek z bananami. 

Kokosove rezine pripravimo 
tako, da najprej spečemo biskvit in 
ga narežemo na štiri tanke plasti. 
Testo pripravimo tako, da rumen
jake ločimo od beljakov, jim doda
mo polovico sladkorja in temeljito 
penasto umešamo, dodamo moko s 
pecilnim praškom in malo kakava, 
da dobimo rjavo testo. Na koncu 
primešamo trd sneg beljakov z 
drugo polovico sladkorja. Pečemo 
pri temperaturi 180C dvajset do 
trideset minut. Med tem časom 

pripravimo kremo: pristavimo 
mleko, dodamo sladkor in maslo 
ali margarino, posebej v lončku pa 
razmešamo v mleku, ki smo ga 
vzeli od celotne količine, vaniljev 
puding in rumenjak. Ko mleko 
zavre, zakuhamo vanj puding in 
rumenjake. Kuhamo tako dolgo, 
da se zgosti. Odstavimo, dodamo 
kokos in želatino. Kremo ohladi
mo. Ohlajeni dodamo še tolčeno 

sladko smetano. Plasti pečenega 
testa narahlo navlažimo s sladkano 
vodo, premažemo s kremo, po 
vrhu pa dekoriramo s sladko sme
tano. Damo v hladilnik, da sladica 
počiva vsaj dve uri, in nato ponu
dimo. 

KOKOSOVE REZINE 

Potrebujemo: 
-3 jajca 

- 6 dag kristalnega sladkorja 

- 4 dag gladke moke 

- 2 dag kakava 

- za noževo konico pecilnega 

praška 

Krema: 
- 2 lista ali 1 dekagram želatine 

-1/41 mJekal dekagram 

- 5 dag kokosa 

- 3/4 vaniljevega pudinga 

- 4 dag kristalnega sladkorja 

-1 rumenjak 

- 2 dag margarine ali masla 

-1/81 sladke smetane 

Smetana za krašenje ni zapisana. 
•> Nada Pignar, 

učitelfica kuharstva 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. KLIN. PSIH./ KAKO OBVARUJEMO DUŠEVNO ZDRAVJE 

Duševno zdhivje ̂  
otrok in mladostnikov 
P o m e n o t r o k o v e g a b e s e d n e g a z a k l a d a 

Med otroki so velike razli
ke glede tega, kdaj spregovo
rijo in s kakšnim besednim 
zakladom v neki starosti raz
polagajo. Nekateri otroci 
začnejo "klepetati" že zelo 
zgodaj, kmalu po prvem 
rojstnem dnevu, na druge pa 
je še treba nekaj časa čakati. 
Zato so tudi podatki o številu 
besed, ki jih otroci oblvadajo 
v neki starosti, lahko le pri
bližni. 

Neka raziskava je pokazala, da 
obvladajo otroci pri desetih me
secih v povprečju eno besedo, 
pri dvanajstih mesecih tri, pri 
osemnjastih dvaindvajset, ob 
končanem drugem letu dvesto 
sedemdeset, v tretjem letu devet
sto, v četrtem tisoč petsto, v pe
tem dva tisoč in ob vstopu v šolo 
približno tri tisoč različnih be
sed. 

Zaskrbljenost, da z otrokom 
nekaj ni v redu, je upravičena 
šele, če otrok ne spregovori do 
drugega leta starosti. Pri tem je 
potrebno upoštevati še nekaj 

dejstev. Tako je znano, da dekli
ce spregovorijo nekaj prej kot 
dečki in imajo tudi nekoliko 
večji besedni zaklad. Znano je 
tudi, da v času, ko se otrok uči 
hoditi in porabi v ta namen veli
ko telesne in duševne moči, 
začasno zastane v govoru. 

Seveda je besedni zaklad zlasti 
v poznejših predšolskih letih 
močno odvisen tudi od tega, ko
liko se starši in drugi odrasli z 
njim ukvarjajo. Pri neki drugi 
raziskavi so ugotovili, da so 
vzgojno zanemarjeni otroci, stari 
dve leti in pol, obvladali v pov
prečju le dvaindevetdeset besed, 
medtem ko so otroci iste starosti 
iz druge skupine ob skrbni in 
ljubeči negi obvladali od sto 
enainsedemdeset do tisoč petsto 
besed. Posebno važno je torej, da 
se z otrokom čim več pogovarja
mo, da se mu odzivamo in seve
da odgovarjamo na njegova 
vprašanja. Zanimiv je podatek, 
da so našteli iz ust triinpolletne 
deklice kar ena)st tisoč šeststo 
triindvajset besed, kar pomeni 
devetsto petdeset (seveda ne raz

ličnih) besed na uro. 
Čist jezikovni trening pa na

vadno ni dovolj. Opazovanja 
kažejo podobno kot pri inteli
gentnosti, da so imeli najboljši 
"besedni količnik" otroci, kate
rih vzgojitelji so bili do njih pri
jazni in ljubeči, ki so odgovarjali 
na njihova vprašaja, bili mirnega 
vedenja, ki so krepili otrokovo 
samostojnost, mu niso ukazovali 
in ga niso omejevali. 

Govor poteka navadno na dveh 
nivojih: besednem in telesnem 
(kretnje in mimika), izredno 
važno pa je, da je oboje usklaje
no, da besede staršev v nobenem 
primeru niso v nasprotju z izra
zom njihovega obraza. V takem 
primeru otrok mnogo težje razu
me sporočilo. Potruditi se mora
mo, da razumemo in primerno 
reagiramo tudi na otrokova ne-
besedna sporočila. 

Pomen besed in pojmov za 
duševno zdravje je izreden, saj 
predstavljajo besede in pojmi 
orodje mišljenja. Kdor nima ja
snih pojmov in besed, ta tudi ne 
more dojeti in razumeti svojih 

problemov in želja ali sveta okoli 
sebe in nanj ustrezno reagirati. 
Popačenje jezika skozi razne mi
selne prepovedi in tabuje se zato 
šteje za enega temeljnih virov 
človekove odtujenosti sploh. 
Eden najbolj grobih eksperi
mentov o pomenu človeškega 
kontakta za dojenčke je bil nare
jen v 13. stoletju. Takrat je cesar 
Friedrich II. hotel vedeti, ali pri
de govor od "zunaj" ali od "zno
traj". Pestunjam je prepovedal 
govoriti z dojenčki, ki so jih 
oskrbovale. Vsi dojenčki so v 
kratkem času umrli! 

Naslednjič bomo govorili o po
menu vrstnega reda in starost
nih razlik med otroki v družini. 

mag. Bolan Sinke 

KRVODAJALCI 
16. JANUAR - Andrej 

Belšak, Podlehnik 2/d; Franc 
Podgoršek, Zakl 19/b, Podleh
nik; Zlatko Gajšek, Podlehnik 
66/a; Konrad Vaupotič, Sedlašek 
71, Podlehnik; Vinko Cvetko, 
Hlaponci 53, Polenšak; Anton 
Butolen, Žetale 42; Franc Čuš, 
Finžgarjeva 23, Ptuj; Franc Ca-
futa, Kraigherjeva 14, Ki
dričevo; Slavica Kokol, Hlapon
ci 49, Polenšak; Vin cene Cvetko, 
Hlaponci 53, Polenšak; Jože Ko
ren, Sedlašek 119, Podlehnik; 
Marija Drobnič, Jablovec 10, 
Podlehnik; Franc Rižnar, 
Strmec 3, Polenšak; Jože Golob, 
Ul. 5. prekomorske 21, Ptuj; 
Franc Kozel, Zakl 37/a, Podleh
nik; Stanko Topolovec, Jablovec 
39, Podlehnik; Berta Pernat, 
Kozminci 19, Podlehnik; Miha
el Jerebic, Moravci 136, Mala 
Nedelja; Jože Mergeduš, Zg. 
Gruškovje 12/a, Podlehnik; Tan
ja Trunk, Breg 6, Majšperk. 

18. JANUAR - Bojan Fras, 
Potrčeva 22, Ptuj; Branko Vogri
nec, Strezetina 1, Ivanjkovci; 
Franc Krajnc, Podvinci 112/b; 
Rozalija Marin, Polenci 31, Po
lenšak; Igor Serdinšek, Nova vas 
56, Ptuj; Branko Kirbiš, Sle-
kovčeva 8, Ptuj; Ivan Črnila, Zg. 
Hajdina 199; Branko Leh, Pod
vinci 123/b, Ptuj; Daniel Bec, 
Sakušak 24, Juršinci; Franjo Go-
lenko. Dravska 6, Ptuj; Katica 
Smolinger, Lovrenc na Drav
skem polju 8; Marjeta Kaisers-
berger, Gorišnica 56/b; Slavko 
Tašner, Grajena 20, Ptuj; Milan 
Kirbiš, Gerečja vas 40/f, Hajdi
na; Milan Žižek, Gerečja vas 
40/f, Hajdina; Danilo Bela, 
Spuhlja 92, Ptuj; Andrej Forst
nerič, Pobrežje 132, Videm pri 
Ptuju; Marjan Žalar, Volkmerje-
va 7, Pmj; Alojz Kelc, Bukovci 
82/a, Markovci; Miran Lešnik, 
Ul. Vide Alič 17, Ptuj; Branko 
Čeh, Spuhlja 92/a, Ptuj; Jože Ke-
kec, Polenšak 15/b; Zvonko 
Purg, Mestni Vrh 22, Ptuj; Mir
ko Zaje, Sela 31, Lovrenc na 
Dravskem polju; Ljubo Lajh, 
Zabovci 91/a, Markovci; Milan 
Sladč, Meškova 8, Ptuj; Miran 
Trdin, Kopališka 7, Slovenska 
Bistrica; Bojan Kajtna, Prvomaj
ski trg 25, Poljčane; Slavko Je-
sih, Prvomajski trg 15, Poljčane; 
Matija Murat, Lackova 13, Ptuj; 
Janez Bohi, Grajenščak 45, Ptuj; 
Cvetko Mohorko, Ul. Sercerjeve 
brigade, Maribor; Franc Pišek, 
Stari Log 56, Pragersko; Martin 
Šlamberger, Skorba 2/c, Hajdi
na; Franc Zupanič, Slovenja vas 
35/c, Hajdina; Alfonz Strnad, 
Hajdoše 43/a, Hajdina; Dušan 
Grimšič, Krčevina 131, Ptuj; 
Daniel Tašner, Kraigherjeva 30, 
Ptuj; Srečko Brodnjak, Zg. Haj
dina 80/a, Hajdina; Jožef Vrtič, 
Zabovci 74, Markovci; Ivan 
Breg, Starše 82; Željko Tarodi, 
Arbajterjeva 8, Ptuj; Miran 
Babic, Tomšičeva 46, Slovenska 
Bistrica; Vlado Perhač, Mestni 
Vrh 7, Ptuj. 

19. JANUAR - Vlado 
Rozman, Markovci 9; Zvonko 
Žibrat, Volkmerjeva 5, Ptuj; 
Franc Majcen, Podlože 40, Ptuj
ska Gora; Roman Petrovič, Pod
vinci 126/a, Ptuj. 

Na "Fabijana in Boštjana dan • 
(godovala sta 20. prosinca) solt; 
v drevje je pognan," je pregovor,; 
ki sadjarje izzove, da 
S A D N E M V R T U lahko 
prično rez sadnega drevja. 

Obrezovanje sadnega drevja' 
in oblikovanje drevesne] 
krošnje je strokovno naj-j 
zahtevnejše opravilo, kar pa še, 
ne pomeni, da je tako težko in' 
za nestrokovnjaka na-; 
obvladljivo, da se ga ljubitelji 
sadjarjenja ne bi z veseljem lo-1 
nli. Opazovati je potrebno! 
rast in razvoj drevesa in kako' 
se odziva na opravljeno delo I 
pri negi in vzgoji. Če smo pri] 
katerem koh opravilu storili ^ 
napako, je narava poskrbela za | 
to, da se bo rastlina na to j 
odzvala. j 

Drevesna krošnja je razvejan^ 
del debla, sestavljen iz ogrod-1 
nih in rodnih vej. Že ta prva' 
delitev oziroma naštevanje' 
nas pouči, da si moramo ne] 
glede na obliko drevesne! 
krošnje, za katero smo se! 
odločili že ob sajenju, pred- \ 
hodno vzgojiti dobre ogrodnei 
veje, na njih pa vzgajamo rod-^ 
ni les. Ogrodne veje naj bodo: 
v drevesni krošnji tako razpo-! 
rejene, da se bodo lahko po | 
vsej svoji dolžini neovirano' 
obrastle z rodnim lesom. Nav- \ 
pične mladike, ki rastejo poj 
hrbtu ogrodne veje, so; 
običajno bohotivke, ki močno; 
rastejo in ne rodijo. Te in po-; 
ganjke, zrastle na trebušni] 
strani ogrodne veje, ki soj 
običajno zaradi zasenečenosti ] 
zakrneli, že ob zimski rezi i 
odrežemo. 

Po položaju vej v drevesni 1 
krošnji ločimo pokončne, kij 
zaradi naglega in neoviranega' 
pretoka rastlinskih sokov j 
močno rastejo, a slabo rodijo,! 
poševne, ki zaradi j 
počasnejšega pretoka rastlin-i 
skih sokov rastejo in rodijo,] 
ter vodoravne ali upognjene, j 
v katerih je pretok rastlinskih | 
sokov upočasnjen, zato se v^ 
njihovih vejah tvori več cvet- ^ 
nih kot lesnih brstov, torej sol 
pretežno rodne. Dobro opazo-J 
vanje in poznavanje vej v dre-, 
vesni krošnji glede na vrsteč 
lesa in njegov položaj nami 
daje odgovor na vprašanje, ^ 
kako pristopiti k obrezovanju; 
in oblikovanju sadnega dreve- i 
sa. : 

Ker letošnja razvlečena zima j 
zaenkrat še onemogoča, da bi 
V OKRASNEM VRTU; 
lahko postorili nekatera opra- • 
vila, ki sodijo v ta čas, se še ne-; 
koliko pomudimo pri negi-
okrasnih lončnic v stanovan- • 
ju. ; 

Svetloba je ob vlagi, toploti \ 
in zraku osnovni pogoj za rast • 
in razvoj rastlin, za okrasne! 
rastline v zaprtih prostorih pa ' 
je še posebej pomembna, ker i 
so ti pogoji običajno omejeni j 
in v celoti odvisni od gojitelja.; 
Lončnice potrebujejo za tvor- j 
bo cveta in ob času cvetenja! 
veliko svetlobe. Če je v no-! 
tranjosti prostora, kjer gojimo j 
lončnice, svetlobe premalo, > 
jih namestimo čim bližje j 
oknu. Tega pa nikoli ne stori-' 
mo šele ob času cvetenja, ker j 
se v takšnem cvetu, ki je nena-' 
doma izpostavljen močnejši < 
svetlobi, ne morejo razviti do-, 
volj intenzivne barve, ^ 
značilne za posamezno vrsto, i 
in taki cvetovi ostanejo bledi-^ 
kavi. I 

Lončnice, ki jih ne gojimo i 
zaradi cvetja, temveč bolj za-' 
radi njihovih okrasnih listov,; 
kot so na primer razne aspi- j 
distre, kalateje, sobne palme, 
difenbahije, fikusi, monsterei 
in druge, preživijo tudi ob | 
umetni svetlobi luči. Ta mora | 
biti po svoji moči podobna na- \ 
ravni dnevni svetlobi, pravi 
tako pa mora biti njen ritem | 
naravnan na dan in noč in sej 

ne sme razlikovati od narav- j 
nega. i 

Če lončnice prično odmeta- j 
vati liste, je cesto vzrok za to 
prepogosto premeščanje in | 
obračanje k svetlobi. Tegai 
rastlina ne prenaša, še posebej 
pa ne takrat, ko se pripravlja I 
na cvetenje. \ 

V ZELENJ AVNEM VRTU j 
se ob izteku najdaljšega zim- • 
skega meseca polagoma pri- i 
pravljamo na prva spomladan- .\ 
ska opravila. Čeprav je sadike [ 
najenostavneje kupiti, saj nam ' 
bodo poklicni pridelovalci I 
spomladi znova nudili velik • 
izbor, pa je vendarle za mnoge j 
vrtičkarje posebno zadovoljst-1 
vo pridelati oziroma vzgojiti ^ 
sadike vrtnin za svoje potrebe ; 
in za prijatelje kar doma v za- ' 
bojčku ali cvetličnem lončku ' 
v stanovanju. Za to ni potreb- i 
no neko posebno znanje ali • 
izkušnje, imeti moramo le! 
voljo za vzgojo sadik in se pri j 
posameznih vrstah vrtnin rav- ' 
nati po navodilih o setvi i n , 
negi sejališča. ; 

Ker sta kalilna doba in vzgo- • 
ja sadik pri različnih vrstah '. 
vrtnin različna, pa tudi čas ; 
presajanja pod folijo ali na ; 
prosto na gredice je različen, \ 
se bomo tokrat zadržali p r i ; 
vzgoji paradižnikovih sadik. ' 

Kateri je pravi čas setve pa-1 
radižnikovega semena, da 
bodo vzgojene sadike, ko bo j 
za to čas, sposobne za presa-1 
Janje? ] 

Čas pridelave sadik para- j 
dižnika od setve do presajanja; 
je zelo širok, od 40 do 75 dni. h 
V optimalnih rastnih razme- : 
rab z naravno toploto, vlago*! 
in svetlobe, kar je mogoče v^ 
rastlinjakih, sadike pridelamo 
že v poldrugem mesecu, v ne- ; 
koliko slabših in nenadzoro- i 
vanih setvenih razmerah, zlas- i 
ti toplotnih, pa za pridelavo • 
sadike potrebujemo dva in pol , 
meseca. Treba je namreč ve-j 
deti, da je paradižnik vrtnina, i 
ki je toplotno zahtevnejša in I 
seme dolgo kali. Najprimer- ; 
nejši čas za setev si torej i 
določimo na osnovi razpo- : 
ložljivih razmer, ki jih lahko . 
zagotovimo za vzgojo sadik, \ 
ob upoštevanju sonne značil- ; 
nosti za kalitev in namena \ 
presajanja, torej ali bomo sa- • 
dike sadili v zaprto gredo,. 
steklenjak, plastenjak ali na ; 
prosto. Paradižnik v naših tal- j 
nih in vremenskih razmerah • 
presajamo na prosto šele p o ' 
15. maju, ko mine nevarnosti 
zadnje spomladanske slane in ; 
ko se vrtna tla segrejejo vsaj i 
na 15C. ; 

Seme sejemo v presejano • 
kompostovko, ki smo ji pri- ' 
mešali nekoliko bioposta. i 
Globina setve naj bo 1 do 2 ^ 
cm, prst pa ob seme rahlo sti- i 
snemo. Po setvi naj bo do 
vznika toplota zraka od 20 do 
22C. 10 do 12 dni po setvi se- ] 
jančke izpulimo in pikiramo v \ 
šotne lončke s premerom 8 : 
cm. Pikirancera toploto pos- ^ 
topoma zmanjšujemo do 12C, I 
zalivamo pa jih le s postano ' 
vodo, ogreto na zračno toploto j 
prostora, kjer sadike vzgaja- j 
mo. Zalivki občasno dodaja- i 
mo tekoča gnojila v količini, i 
kot je za gnojilni pripravek J 
priporočeno. Z bakterijskimi j 
in glivičnimi rastlinskimi bo- I 
leznimi pri vzgoji sadik ne bo j 
večjih težav, če sejemo raz-, 
kuženo seme. ' 

Po biokoledarju je pripo- ' 
ročljivo sejati in saditi rastli- \ 
ne, ki jih pridelujemo zaradi!; 
lista, 3. in 4. ter od 11. do 13. | 
februarja, zaradi plodov od 4. , 
do 7., 15. in 16. februarja, za- i 
radi korenike od 8. do 11. fe- ' 
bruarja ter zaradi cveta in ! 
vrtna zelišča od 1. do 3. ter 12. j 
februarja. i 
Miran Glušič, ing. agr. i 



1 8 — P O N A Š I H K R A J I H 1. F E B R U A R 1 9 9 6 T E D N I K 
D I P L O E C . FRANC K O D E L A / P T U J Č A N , D I R E K T O R V L J U B L J A N I 

Ptujsko znanje la ce/b Slavenij& 
v mestu ob Dravi živi in dela veliico sposobnih 
l judi , l<i se šele v zadnjem času prebijajo iz an
onimnosti manjšega okolja. Dipl . ekonomist 
Franc Kodela je že eden takšn ih . 

P r e d 20 let i j e v t a k r a t n e m 
t r g o v s k e m podje t ju M e r c a -
to r P a n o n i j a pr iče l de la t i kot 
p r i p r a v n i k v koma j nas ta 
j a j o č e m r a č u n a l n i š k e m cen
t ru , ki se j e p o z n e j e razvil v 
s e k t o r za e l e k t r o n s k o o b d e 
lavo p o d a t k o v o z i r o m a da
našnj i P C e l e k t r o n s k a o b d e 
lava p o d a t k o v . Z a č e l j e p io 
n i r s k o de lo n a t e m p o d r o č j u , 
ki se j e v dvajse t ih le t ih t a k o 
razvi lo , d a j e d a n e s sposob
n o p revze t i in informaci j sko 
p o v e z a t i t a k o vel ik s i s tem, 
ko t j e k o n c e m M e r c a t o r . 
R a č u n a l n i š k i c e n t e r M e r c a -
tor ja M i p a j e bil vsa t a le ta 
t ud i svojevrs ten po l igon za 
p r e n o s r a č u n a l n i š k e g a zna
nja in povezav v š tevi lna p tu 
j ska podje t ja . 

Merca to r se povezuje v celi 
Sloveniji. Cilj mu je postati 
veliko enovito trgovsko pod
jet je . Z a uspešno obvladova
nje s is tema pa potrebuje po
vezan informacijski sistem v 
okviru celotnega poslovnega 
s is tema. Znanje , dolgoletne 
izkušnje in uspešno delo v 
cent ru v Ptuju, kjer se je v 
dvajsetih letih oblikovala zavi
danja v redna ekipa računalni
karjev različnih znanj in strok 
(24 zaposlenih , med njimi 
enajst z visoko- in pet z višje
šolsko izobrazbo) , so bili od
ločilni dejavniki, da mu je vrh 
podjetja ponudi l mesto direk
torja za informat iko v ob-
vladajoči družbi v Ljubljani. S 

tem je prevzel nalogo, ki ni la
hka: vzpostavitev povezanega 
informacijskega sistema, kar 
pomeni , da vsa dosedanja 
podjetja dobijo računalniško 
podporo z enega mesta . Gre 
za projekt, ki je sicer star že 
dvajset, a ga v ce lotnem siste
mu niso uspeli uvesti , le Ptuj 
in severovzhodna Slovenija 
sta v tem uspela. Z a obvlado
vanje takšnega kolosa, kot je 
danes Mercatorjeva trgovina, 
je eno ten informacijski sistem 
nujen. F ranc Kodela napove
duje, da bo vzpostavitev tega 
sistema trajala od tri do pet 
let, odvisno od prior i te t . 

F inančno-računovodski si
stem za obvladujočo družbo v 
Ljubljani je stekel že 1. ja
nuarja in ga je prevzela ekipa 
Mercator ja SVS. D a gre v tem 
pr imeru za veliko delo , pove 
poda tek , da sta od odločitve 
do začetka dela pre tekla ko
maj dva meseca in pol . Tega 
dela ne bi mogli opravit i , če 
ne bi imeli sposobne ekipe . Ta 
je bila tudi v največji meri 
odlučujoč dejavnik oz i roma 
motiv pri odločitvi Franca Ko-
dele za delo v Ljubljani. Ve
del j e , da ima opravek s spo
sobnimi ljudmi, ki jih je mo
goče maksimalno obremeni t i , 
da se doseže želeni cilj in da 
se informatika glede na ob
stoječe stanje in po t rebe po
razdeli med Ptujem in Ljub
ljano. D o prvega julija letos 
pa naj bi se oblikoval eno ten 
sektor za informatiko v Ljub-

franc Kodela, dipl. oec. Fofo: 
Kos/ 

Ijani. Zunaj sistema bo sicer 
os ta lo še nekaj oddelkov v 
samostojnih družbah, na dolgi 
rok pa naj bi tudi te povezali . 
Vseh pet trgovskih podjeti j , ki 
je združenih v Merca to r SVS, 
d.d., je povezanih v mrežo in 
razpolaga z eno tno o p r e m o , z 
računalniško p o d p o r o so po
vezane tudi maloprodajne tr
govine. Sledila bo nadgradnja 
v smislu pridobivanja in ure
janja poda tkov za odločanje. 
To pa je tudi glavni cilj vzpo
stavitve eno tnega informaci
jskega sistema v ce lotnem si
s temu Merca to r . 

TRI DNI V U U B U A N I , 
DVA PNI V PTUJU 

Osnovni dogovor je bil, da 
bo F r a n c Kodela po prevzemu 
nove odgovorne dolžnosti v 
obvladujoči družbi Mercator ja 
v Ljubljani tri dni delal v 
Ljubljani, dva dni v Ptuju. 
Neka j t edensko delo na dveh 

lokacijah pa že kaže, da bo v 
centrali oddela l 3/4 delovnika, 
v Ptuju pa če t r t ino . 

Na vprašanje o svojem še-
fovstvu je odgovoril skopo: 
"To bi morali povedat i moji 
sodelavci. Sam o sebi ne bi 
rad govoril. Če pa že moram 
nekaj povedat i , bi rekel , da mi 
včasih drugi povedo, da sem 
preveč demokra t ičen di rektor , 
ker bojda preveč zagovarjam 
dobre delavce. D o b r o vzdušje 
v kolektivu je zelo p o m e m 
bno, če želi neko okolje us
pešno delat i . Trudim se, da bi 
bili vsi, ki delajo v P C E O P , 
kolikor toliko e n a k o m e r n o 
obremenjeni . Včasih mi to us
pe , včasih ne, odvisno od ob
sega dela. Če je dela preveč, 
se lahko pod težo dela skrhajo 
tudi medsebojni odnosi med 
sodelavci. Ž e od nekdaj je 
naše vodilo, tako bo tudi v 
bodoče , da bodo uporabniki 
od nas dobili vse, kar po t rebu
jejo za svoje delo, če bodo 
spoštovali s t roko, čas izvedbe 
in s t roške. 

Z a d n j e tr i le ta j e na ša eki
p a d o b e s e d n o ga ra la , z a t o 
s m o m a l o z a n e m a r i l i d o 
d a t n o i zobraževan je in izpo
poln jevanje . U p a m , da b o v 
k r a t k e m d r u g a č e . M o r a l i p a 
se b o m o k a d r o v s k o o k r e p i t i . 
S a m o v Ljubl jani m a n j k a na
jman j de se t de lavcev z vi
sokošo l sko i z o b r a z b o . Ž e v 
k r a t k e m b o m o objavil i 
p o t r e b e p o sode lovanju ." 

F r a n c K o d e l a s svojimi 
sodelavci dokazu je , da l a h k o 
tud i m a j h n o okol je r a z p o 
laga z z n a n j e m , ki ga p o t r e 
bujejo vel iki . ^Q 

G O R I S N I C A / O V I N S K O T U R I S T I C N I H C E S T A H V H A L O Z A H 

Vinogradi potrebni obnove 
Po zadnjem sestanku članov projektnega sveta 
vinskoturističnih cest v Halozah — pripravil i so ga 
v majšperški občini — so se minuli ponedeljek 
srečali tudi v Gorišnici. Predstavili so načrt dela 
republiškega projektnega sveta vinskoturističnih 
cest ter se dogovorili, kako bodo na tem projektu 
delali v Halozah, predvsem pa opozorili na se
danjo problematiko v haloških goricah. 

P o m o č iz r e p u b l i š k e g a 
p r o j e k t n e g a sveta V T C je 
p o t r e b n a , j e m e n i l Stanis lav 
Gole , p r e d s e d n i k p ro jek t 
n e g a sveta V T C v H a l o z a h . 
O b l j u b l j e n e imajo že p i sne 
in fo rmac i j e o de lu r epub l i 
š k e g a sve ta , z njimi so se us
pel i dogovor i t i za skupn i se
s t a n e k vseh p r o j e k t n i h sve
tov V T C v Slovenij i , ki naj bi 
ga pr iprav i l i v prvih d n e h 
m a r c a . G o l e j e m e d d r u g i m 
p o u d a r i l , d a b o d o mora l i biti 
v p r o j e k t n e m u svetu p o z o r n i 
n a p o s a m e z n e razp i se te r se 
nan je p r a v o č a s n o pri javit i , 
saj b o d o le t a k o l ahko dobi l i 
s r eds tva za u resn ičevan je se
d a n j e g a p r o g r a m a de la . 

Predstavniki iz občin Z a 
vre, Gor išnica , V i d e m in Maj-
šperk, kjer po teka jo haloške 
vinskotur is t ične ceste številka 
11, naj bi bili po mnenju 
Golca zraven tudi pri spreje
manju občinskih p roračunov . 
Pripravili naj bi tudi p o d r o b 
nejše informacije o haloških 
vinskih cestah za skupni 
slovenski ka ta log V T C . Se
danji ka ta log j e n a m r e č p o 
mnen ju mnog ih preveč suho
p a r e n in le m a l o k d o lahko iz 
njega izve bistvo. 

Kot s m o slišali na zadnjem 
s e s t a n k u , naj bi d o apr i la 
konča l i dopo ln j evan je vin

skih ka r t z v inskimi p o t m i , 
pri t e m p a r ačuna jo tud i n a 
p o m o č V i n o g r a d n i š k e g a 
d ruš tva H a l o z e . G o l e j e m e 
nil, da bi j im prav pr iše l tud i 
k a k š e n p r e d l o g d o m a č i n o v , 
kajti v p r i hodn j e želijo izde
lati c e lo s tno p o d o b u V T C z 
vsemi na r avn imi d a n o s t m i . 

Jani Gdnc j e kot s t rokovn i 
sode lavec p r o j e t n e g a sveta 
men i l , da j e ve l iko v inogra 
dov p o t r e b n i h o b n o v e , kajti 
čez nekaj let bo m o r d a že 
p r e p o z n o , p a naj b o to n a 
d r u ž b e n i h ali z a sebn ih povr
š inah . Z a v insko tu r i s t i čne 
ces te bi p o njegovih b e s e d a h 
mora l i p r idob i t i več s red
stev; s a m o lani so zanje v 
m a r i b o r s k e m okol i šu n a m e 
nili 100 mil i jonov tolar jev. 

Zvonko Arnejčič iz V i n o 
g r a d n i š k e g a d ruš tva H a l o z e 
j e p o u d a r i l , da pr i na s še ni
m a m o z a k o n a o dopo ln i l n ih 
de javos t ih , kot tud i ne p ra 
vih kr i ter i jev za odp r t j e vi-
no točev . V druš tvu si n a m 
reč želijo pes t ros t i o b vin
skih ces t ah , v e n d a r j e t o za 
zdaj skora j n e m o g o č e . P o 
Arne jč ičev ih b e s e d a h se 
b o d o v p r i h o d n j e lotili p r o 
j e k t a v inskega h r a m a z vi-
n o t e k o , ki bi ga l a h k o doda l i 
p r o j e k t u V T C v H a l o z a h . 

T u d i Janez Cafuta iz 
o b č i n e V i d e m je men i l , d a j e 
p o t r e b n o izdela t i c e lo s tno 
p o d o b o V T C , p r i dob i t i s red
stva iz d r ž a v n e b laga jne , šlo 
p a n e b o t ud i b rez dena r j a iz 
obč insk ih p r o r a č u n o v . Po 
b e s e d a h Cafu te bi m o r a l i 
k a r na jh i t re je u red i t i vse vin
ske ces t e ; v v idemski občin i 
j ih j e n a m r e č še d o b r i h 84 

k i l ome t rov od skupaj 124,9 
neas fa l t i r an ih . 

O p o m e b n o s t i v in sko tu r 
is t ičnih cest v H a l o z a h j e go 
vori l še gor išniški ž u p a n 
Slavko Visenjak in m e d d ru 
gim dejal , d a b o d o v p o n u d 
b o vinskih cest vključili t ud i 
g rad Bor i z n jegovo o k o l i c o . 

Tatjana Mohorlio 

Športne nouice 
ATLETIKA # V soboto seminar z a sodn ike 

At le t sk i k lub Ptuj j e o r g a n i z a t o r tečaja za a t l e t ske 
.sodnike, ki b o v s o b o t o , 3. februar ja , od 9. do 17. u r e v 
p r o s t o r i h U r a d a za de lo . P r edava t e l j a b o s t a p r e d s e d n i k 
Zveze a t le t sk ih sodn ikov Sloveni je M a r k o Rač i č in 
J o ž e H l a d n i k . N a s e m i n a r vabi jo š p o r t n e p e d a g o g e iz 
o snovn ih in s rednj ih šol t e r vse , ki vas z a n i m a to p o 
droč je š p o r t a o z i r o m a a t l e t ike . j j^ 

MALI NOGOMET # V soboto z Marmor iem 

T a k o n e c t e d n a b o d o v prvi d ržavni ligi m a l e g a n o 
g o m e t a t e k m e o s m e g a k roga . E k i p a P o e t o v i o T o k T o k 
bo p o d o m a č i zmagi p ro t i S a n p i e r u H l a p o m znova nas 
top i la v špo r tn i dvo ran i C e n t e r . T a k o se b o v .soboto s 
p r i č e t k o m ob 19. uri p o m e r i l a z e k i p o M a r m o r j a iz H o -
tavel j , ki ima na lestvici štiri t očke več od P tu jčanov . 

I.L. 

JURŠINCI # V soboto ponovno smuk 

J u r š i n s k o š p o r t n o d ruš tvo S lovenske gor ice b o v 
s o b o t o , 3 . februar ja , p o n o v n o pr ip rav i lo s m u k a š k o tek
movan je . P r i če t ek t e k m e bo o b 10. ur i . Pr i J o ž e t u 
Krampl ju v Ju r š inc ih že sedaj p a zbira jo pr i jave . T o b o 
že d r u g a s m u k a š k a t e k m a v l e tošn jem z imskem času . 
T e k m o v a l c i b o d o razde l jen i v tri ka t egor i j e : d o 15, d o 
30 in n a d 30 le t . yM 

Od tod in tam 
PTUJ • 
Študentska skupščina 

Klub ptujskih študentov skli
cuje to soboto, 3. februarja, letno 
skupščino vseh ptujskih študen
tov, torej za mariborski in 
ljubljanski del. Skupščina bo v 
prostorih CID-a v Dravski ulici v 
Ptuju, pričela pa se bo ob 20.30. 

Vabljeni na pogovor o štu
dentskih težavah, lažje vam bo. 
Tudi zaradi žura, ki bo zatem. 

-OM 

KIDRIČEVO # 
Svetniki o plačah 

Prvič v letošnjem letu in pr
vič v prenovljenih prostorih 
nekdanje krajevne skupnosti so 
svetniki občine Kidričevo na 
torkovi seji med drugim raz
pravljali o potrditvi poročil o 
opravljenih inventurah in o 
zaključnih računih v bivših KS. 
Imenovali so inventurne komi
sije, razpravljali o predlogih od
bora za gospodarsko infrastruk
turo ter nekaterih krajevnih od
borov, sklepali o začasnem fi
nanciranju proračunskih potreb 
za leto 96 ter odločali o pove
čanju najemnin za poslovne 
prostore. Razpravljali so tudi o 
osnutku odloka o obliki in vse
bini pečata ter o grbu in zastavi 
občine Kidričevo, dali so svoje 
stališče k predlogom o kategori
zaciji bolnišnic, vse skupaj pa so 
začinili z mesečnim poročilom 
izplačanih plač občinskih funk
cionarjev v letu 1995, kar sicer 
že do sedaj ni bila nobena skriv-
nost. -OM 

PTUJ • Kino pred 
lastninskim preoblikovanjem 

Med podjetji, ki pripravljajo 
akte za lastninsko preoblikova
nje, je tudi Kino Ptuj. Otvorit
vena bilanca podjetja znaša 
47,764.000 tolarjev. Čeprav mo
del lastninskega preoblikovanja 
še pripravljajo, je podjetje z 
občino že doseglo poravnavo o 
tem, da je občina 34-odstotna 
lastnica, tako da naj bi za preo
blikovanje ostalo približno 31 
milijonov tolarjev. 40 odstotkov 
te vrednosti tako ali tako pripa
da državnim skladom, pre
ostanek pa bodo lastninili za
posleni, bivši zaposleni in upo
kojenci. MZ 

GORIŠNICA • 
V petek okrogla miza 

Komisija za kmetijstvo v ob
čini Gorišnica je sklicatelj pet
kove okrogle mize na temo Per
spektive razvoja kemtijstva v 
občini. Pripravili jo bodo v tam
kajšnji kulturni dvorani ob 17. 
uri. Nanjo so povabili držav
nega sekretarja za kmetijstvo, 
nekatere strokovnjake sz po
dročja svetovalnih služb in pris-
tojneh za namakalne sisteme v 
Sloveniji, ptujske kmetijske šo
le, zadruge in MlP-a. 

Kot smo izvedeli, bodo na 
petkovi okrogli mizi govorili 
predvsem o razvoju kmetijstva v 
občini, tržnih presežkih, ki so v 
zadnjem času osrednja proble
matika v gorišniški občini, ter o 
usodi namakalnih zadrug v Ga-
jevcih in Forminu. TM 

ZAVRČ • 
Ob prazniku kulture 

To nedeljo bo v Zavrču pravi 
praznik kulture, saj se bodo 
predstavili domači ustvarjalci in 
gostje. Celo tako znani igralec 
(in politik), kot je Polde Bibič, 
je obljubil, da bo nastopil v 
završkem kulturnem domu, po
vabili pa so še igralca Bojana 
Maroševiča, študenta Glasbene 
akademije v Ljubljani Mojco 
Menoni in Matevža Bajdeta, di
jakinjo Srednje glasbene šole v 
Mariboru Klavdijo Feguš ter 
učence Glasbene šole Ptuj in 
osnovnih šol iz Zavrča in Cirku-
lan. Na prireditvi, ki je posve
čena slovenskemu kulturnemu 
prazniku, bo svojo prvo pesni
ško zbirko V miru rasti žitni 
klas predstavil domačin Peter 
Vesenjak. Prireditev se bo pri
čela ob 15. uri, ko bo zapel 
moški kvintet iz Podlehnika. 

MZ 

VITOMARCI • Pobuda 
za dodelitev lovišča 

v sredo, 24. januarja, so se 
sestali člani LD Vitomarci s 
predstavniki LD Juršinci. Govo
rili so o problematiki Lovskega 
društva Vitomarci in njihovi 
zahtevi za dodelitev lovišča. Lo
višče na območju KS Vitomarci 
sedaj spada v LD Juršinci. 

Lovsko društvo Vitomarci je 
bilo ustanovljeno 24. novembra 
1994, če pa hočejo postati lov
ska družina, potrebujejo lovi
šče. Vendar se v LD Juršinci s 
tem ne strinjajo. Vitomarčani 
imajo podporo občinskega sveta 
občine Destrnik - Trnovska vas, 
ki je 3. avgusta lani sprejel 
ustrezno izhodišče za začetek 
postopka dodelitve lovišča. 

Na sestanku, na katerega so 
povabili tudi župana občine 
Destrnik-Trnovska vas Franca 
Pukšiča in župana občine Jur
šinci Alojza Kavčiča, so bili vsi 
prisotni enotnega mnenja, da je 
potrebno nastalo situacijo rešiti 
po mirni poti. Dogovorili so se, 
da LD Juršinci skliče izredno 
sejo izvršilnega odbora. Ta bo 
nocoj (1 . februarja) ob 19. uri 
na sedežu občine Juršinci. Na 
sejo bodo povabili predstavnike 
Vitomarcev in se poskušali do
govoriti o nastalem problemu. 
Sklepe izvršilnega odbora lahko 
lovci LD Juršinci potrdijo na 
občnem zboru, ki bo v nedeljp, 
11. februarja. Z. S. 

KS BORISA ZIHERLA # 
Srečanje starejših krajanov 

v krajevni skupnosti Borisa Zi-
herla v Ptuju je komisija za social
na vprašanja skupaj s svetom KS 
pripravila že osmo srečanje vseh, 
ki so v letu 1995 dopolnili 70 let 
ter starejše. Na seznamu jih je kar 
190. Najstarejši med njimi je Ivan 
Toplak, rojen leta 1903, leto mlaj
ši pa sta Marija Arnuš in Amalija 
Hudina (omenjene tri krajane 
bodo v naslednjih dneh obiskali 
na domu, saj jim njihova spošt
ljiva starost ni dopustila skupnega 
srečanja). Udeležba na takratnem 
srečanju je potrdila pravilnost 
odločitve v vodstvu KS, saj se ga 
je kljub slabemu, sneženemu vre
menu udeležilo več kot 60 "upra
vičencev". Tudi tokrat je svojo 
gostoljubnost pokazalo osebje 
Doma upokojencev Ptuj. S prisrč
nim kulturnim programom so 
srečanje popestrili gojenci VVO 
iz Potrčeve ulice pod vodstvom 
vzgojiteljice Vlaste. S . Razlag 

PTUJ # Nekdanji Slon 
z novo vsebino 

Stavba v Vošnjakovi ulici 6, 
kjer je bil nazadnje sedež pod
jetja Olga Meglic, ki je žal mo
ralo v stečaj, je bila v denacio-
nalizacijskem postopku vrnjena 
družini Krajnik. Kot je povedal 
Milan Krajnik, je sestra svoj 
del stavbe prodala podjetju za 
stanovanjske storitve Ptuj, sam 
pa se je odločil, da svojega 
deleža ne bo prodal. Skupaj z 
najemnikom Mihom Vido-
vičem, kjer je sedaj novi center 
za zdravje, lepoto in rekreacijo, 
je del objekta že obnovil. Cen
ter je zavzel 120 m^ prostora v 
pritličju stavbe na dvorišču, 120 
m2 v nadstropju pa je namenje
nih za pisarne. 

Na rešitev denacionalizacij-
skega objekta so Krajnikovi ča
kali skoraj dve leti, vrnjen jim je 
bil lani maja. Zahtevek je reše
valo ministrstvo za kulturo, ker 
je zgradba pod spomeniškim 
varstvom in je bilo zato mi
nistrstvo tudi pristojno za vrni
tev. 

Do spomladi bo novo podo
bo dobil tudi bivši gostinski lô ^ 
kal Slon, kjer bodo uredili spe
cializirano trgovino z vsem po
trebnim za opremo kopalnic. 

Spodbudno je, da se v objek
tih, vrnjenih v denacionalizacij-
skih postopkih, razvijajo nove 
dejavnosti in da se s tem bogati 
ponudba mestnega jedra, ki si 
želi postati tudi območje brez 
prometa. V zadnjem času smo 
namreč vse pogosteje priča, da 
se lokali v mestnem jedru praz
nijo in tudi ostajajo prazni. S ta
ko podobo pa jedro ne bo pri
vlačno ne za stanovalce ne za 
obiskovalce. MG 



ŠPORTNE NOVICE 
KOŠARKA - SKUPINA D 

# P t u j - Vipava 95:45 
V skupini D SKL, kjer igrajo 

za uvrstitev od 1. do 8. mesta in 
napredovanje v skupino C, so 
Ptujčani na prvem mestu. Vse 
kaže, da se bodo za uvrstitev na 
prvi dve mesti, ki direktno vodi
ta v višji rang tekmovanja, poleg 
Ptujčanov borile še ekipe Savinj
ske Žalec, Dupleka in Gorenje 
vasi. 

V prvem krogu so ptujski 
košarkarji brez večjih težav pre
magali goste iz Vipave z rezulta
tom 95:45. Srečanje dveh neena
kopravnih nasprotnikov je 
odločeno že na polovici prvega 
polčasa, ko je peterka domačinov 
Rozman, Kostanjevec, Bojnec, 
Kotnik in Arnuš s hitro, kombi-
natorno in ofenzivno igro poved-
la Ptujčane v vodstvo z več kot 20 
točkami razlike. 

Strelci za domačo ekipo: Kot
nik 21, Kostanjevec 18, Majal 14, 
Arnuš 9, Rozman 7, Damiš 6, Ja-
garinec 8, Bojnec 4, Rojko 4, 
Hodnik 2, Orozovič 2. 

MG 

ODBOJKA • Rekreacij
ski turnir 

V soboto, 20. januarja, je bil v 
športni dvorani Center tradicio
nalni rekreacijski turnir v odboj
ki, ki sta ga letos organizirala 
Športni zavod Ptuj in Odbojkar
ski klub Kurent. Prijavilo se je 
kar 10 ekip - v kar sedmih so nas

topali igralci, mlajši od 19 let, v 
dveh ekipah tudi osnovnošolci. 
Tisa, ki ptujsko odbojko 
spremljamo že dalj časa, smo si 
edini, da je bila kvaliteta igre le
tos najboljša doslej v zgodovini 
teh turnirjev. 

Tekmovanje je potekalo v dveh 
krogih: najprej v treh predtek-
movalnih skupinah, nato prvo-, 
drugo- in tretjeuvrščeni iz pred-
tekmovanja. V 2. krogu so bile 
tekme izjemno zanimive, saj so 
bile ekipe zelo izenačene in v 
večini tekem smo zmagovalca 
dobili šele v tie-breaku. 

Rezultati: 1. Dream team, 2. 
Kungota, 3. Rogeci, 4. Ptujski 
grofje, 5. Džordevičevskaya 
tim, 6. TES 1,7. Lenuhi, 8 . Ku-
rentice, 9. TES 2 in 10. Zvezde. 

Ker se je na tem turnirju izka
zalo, da vlada med šolsko mladi
no za odbojko precejšnje zani
manje, se s Športnim zavodom 
Ptuj že dogovarjamo za organiza
cijo turnirja juniorjev v aprilu, 
na katerem se bo lahko srečal naš 
odbojkarski podmladek. Za ta 
turnir se precej zanimajo tudi 
osnovnošolske ekipe; nekatere 
bodo verjetno dokaj enakovre
den nasprotnik srednješolskim, 
saj si v osnovnih šolah zadnji dve 
leti načrtno prizadevajo za dvig 
kvalitete tega športa. 

10. februarja ob 8.30 bo v 
šponni dvorani Center me
dobčinsko prvenstvo v odbojki 
za osnovne šole, na katerem se 

bodo srečale ekipe iz bivše ptuj
ske občine. Turnir bo potekal v 
kategorijah dečkov in deklic, 
zmagovalca pa se bosta uvrstila 
na regijsko prvenstvo. 

B O K S # Z a v e c v Beograd 
Boksar Dejan Zavec, član 

Tehcentra Ptuj, se bo od 1. do 5. 
februarja udeležil močnega bok
sarskega turnirja v Beogradu. V 
njegovi kategoriji (polvelter) bo 
nastopilo 40 boksajrev iz 19 ev
ropskih reprezentanc. Pozivnico 
za turnir je Dejan dobil v 
zadnjem trenutku. V Beogradu 
bodo zbrani skoraj vsi, ki v bok
su nekaj pomenijo. Sicer pa je to 
predzadnji turnir pred odhodom 
na EP, ki bo 28. marca na Dan
skem. 

Sredi februarja čaka Dejana 
Zavca še turnir v Evropi, verjet
no na Moravskem, v začetku 
marca pa državno prvenstvo. 

D.K. 

O D B O J K A • Kajuh 
Šoštanj - Marsel Ptuj 0:3 (9:15, 
5:15,11:15) 

Odbojkarice ptujskega Marsela 
so v 2. državni ligi na gostovanju 
pri zelo dobri ekipi Kajuh 
Šoštanj zaigrale zelo dobro in 
domačinkam oddale samo 25 
točk. S to zmago so še naprej 
vodeče moštvo v drugi državni 
odbojkarski ligi. 

Marsel Ptuj: Gojkošek, Mer-
har, Klajderič, Zenunovič, Marta 
Emerišič, Marjeta Emerišič , 
Vindiš, Intihar in Godec. 

V soboto, 3. feburarja, ob 17. 
uri bodo ptujske odbojkarice v 

šponni dvorani Mladika gostile 
ekipo Mehal Branik, ki jih je v 
prvem delu prvenstva premagala. 

D.K. 

NOGOMET ©Železničar 
Maribor - Aluminij 0:1 (0:1) 

Nogometaši Aurainija iz Ki
dričevega so v okviru priprav na 
začetek tekmovanja v tretji slo
venski nogometni ligi - vzhod 
odigrali prvo prijateljsko 
srečanje. Na gostovanju pri mari
borskem drugoligašu so ves čas 
srečanja imeli terensko pobudo 
in si ustvarili nekaj zelo lepih 
priložnosti. Z zadetkom Jožeta 
Šmigoca v 30. minuti so uspeli 
premagati ekipo mariborskega 
Železničarja, ki mu je to bilo že 
tretje srečanje, med drugim pa so 
ugnali tudi ekipo Maribora. 

D.K. 

ROKOMET # P t u j č a n k e 
in Gorišničani 

Zmagovalca rokometnega fina
la občinskega pn^enstva osnov
nošolcev sta ekipi deklet iz OŠ 
Ljudski vrt in dečkov iz OŠ 
Gorišnica. Turnirja, ki ju je 
skrbno pripravil Športni zavod 
Ptuj, sta minila v znamenju bolj 
ali manj kakovostnih srečanj in 
dobro obiskovane Športne dvo
rane Center. 

Rezultati - učenke: za 3. mesto 
O. Meglic - Mladika 10:7; za 1 
mesto Ljudski vrt - Cirkovce 
15:10; 5. Dornava, 6. Gorišnica. 

Učenci: 1. Gorišnica, 2. O. Me
glic, 3. Mladika, 4. Podlehnik. 

Ivo Kornik 

ŠPORTNI POGOVOR / TOMAŽ EMERSIC, NK DRAVA 
w 

Se pol sezone pri Dravi 
Kazalo je, da bo po jesenskem 

delu prvenstva v drugi slovenski 
nogometni ligi Tomaž Emeršič za
pustil ptujsko Dravo in odšel k Pu-
blikumu. Po Mariboru in Muri bi 
to bil tretji klub v slovenski ligi, za 
katerega bi Tomaž nastopil. Žal pa 
do realizacije ni prišlo. Najverjet
neje bo ostal še vsaj polovico leta 
pri ptujskih "plavih". 

# Kdaj si pričel trenirati z 
igralci celjskega prvoligaša? 

"Začel sem že v decembru s tre
ningi v dvorani, nato je bilo nekaj 
odmora. 4. januarja se je nato 
pričela vadba. Vse skupaj sem 
opravil pri Publikumu 12 trenin
gov, vključno s turnirji v Švici." 

# Prišlo je do ponudbe, da zai
graš, do realizacije pa ni prišlo. 
Zakaj? 

"Zakaj ni prišlo do podpisa za 
Publikum, točno ne bi mogel reči. 
Verjetno so se v klubu odločili na 
podlagi večjega fonda igralcev, da 
z mano ne sklenejo pogodbe." 

# Kako bi ocenil svoje bivanje 
v Celju? 

"Vzdušje je bilo dobro. Publi
kum je zelo dobro organiziran 
klub, to se je opazilo na vsakem 
koraku. Tudi na turnirju v Švici je 
bilo dobro, saj smo osvojili prvo in 
tretje mesto na dvoranskih turnirj
ih. Nimam pripomb, vse je bilo v 
najlepšem redu." 

# Ali si bil razočaran, ko si 
zvedel, da ne bodo podpisali po
godbe s tabo? 

"Vsekakor sem bil razočaran. 
Povedali so mi, da v nadaljevanju 
ne bomo skupaj, in sem šel do
mov." 

# P o rahli poškodbi bo verjetno 
nekaj dni odmora. Kaj pa potem? 

"Poškodba ni nič hujšega. Po 
vsej verjetnosti bom ostal še pom
ladanski del sezone pri ptujski 
Dravi. Imam majhen odmor, po
tem pa zopet na trening." 

0 Drava v jesenskem delu ni 
igrala prepričljivo, še posebej na 

domačem igrišču. Kaj napovedu
ješ za drugi del prvenstva? 

"Osvojili smo premalo število 
točk, bilo je preveč kiksov, 
predvsem na domačem igrišču. 
Stanje v klubu je bilo dokaj slabo. 
Upam, da se bodo razmere z 
našimi boljšimi igrami popravile. 
Moramo višje na prvenstveni raz
predelnici, vsaj do sedmega mesta, 
ki je realno dosegljivo." 

9 Drava edina ni posegla po 
okrepitvah, ostalo je jedro ekipe, 
priključili so se mlajši igralci... 

"Za prave okrepitve v Ptuju seve
da ni denarja. Klub si enostavno 
ne more privoščiti pravih okrepi
tev. S trdim delom vseh, predvsem 
z mlajšimi se da daleč priti v tek
movanju. Pride do poškodb, karto
nov itd. Upam, da bomo sezono iz
peljali tako, da bi bili v sredini raz
predelnice." 

9 Kaj bi bilo potrebno v Ptuju 
narediti za kvaliteten premik 
navzgor? 

"Drava bi predvsem potrebovala 
sponzorje. Do sedaj je delo kluba 
slonelo na dveh, treh ljudeh v klu
bu. To je seveda absolutno prema
lo, to so velike obremenitve za lju
di, ki delajo v upravi kluba. Prišlo 
je do stanja, da se ne ve, kako iz 
tega preiti na boljše. Trudijo se na 
vso moč. Ne vidim razloga, zakaj 
ljudje ne pridejo v klub, nočejo po
magati, vsem v klubu je težko. 
Upam, da se bo stanje slej ko prej 
to uredilo. Ne vem, kaj se bo v pri
hodnje dogajalo s ptujskim nogo
metom, če ne bo pomoči vplivnih 
ljudi." 

# Tvoje nogometne ambicije? 

"Želja po prvi državni ligi vseka
kor obstaja. Trenutno je tako, da 
bom še pol sezone odigral za Dra
vo. Po končanem prvenstvu se bo 
videlo, do takrat pa ostaja še vse 
odprto." 

Danilo Kiafnšek 

mu 
NOGOMET 

P E T O V l O T O K T O K -
Š A N P T E R H L A P I 4:1 (3:0) 

Stelci: 1:0 Leben, 2:0 Jurišič, 
3:0 Leben, 3:1 Žbogar, 4:1 
Jurišič. 

Petovio Tok Tok: Kornik, 
Šemrl, Celinger, J. Bezjak, 
Jurišič, Vrbanec, B. Bezjak, Le
ben in Čeleš. 

V petem kolu slovenske ma-
lonogometne lige so igralci 
ptujskega Poetovia zasluženo 
slavili drugo zmago v prvenst
vu. Bili so absolutno boljši na
sprotnik, še posebej v prvem 
polčasu, ko so z lahkoto dosegli 
tudi zadetke. Rezultat bi lahko 
bil višji, če ne bi bili domačini 
nespretni pred vrati gostov iz 
Nove Gorice, še posebej Vrba
nec, saj je v treh minutah za
mudil kar tri izredne pri
ložnosti. 

D.K. 

I . LIGA MNZ PTUJ 

Razpored tekem 8. kroga -
športna dvorna Center v Ptuju: 
sobota, 3. februarja: 14.00 Bi
stro Špic - Gumanno, 14.55 
Krona Zagi - Sara, 15.50 Gos
tišče pri Tonetu - Slonček a.l. 

Kac, 16.45 Majolka - Butik Iva
na, 17.40 Tomaž - Vitomarci 
Petlja. 

9. krog - športna dvorana 
Center v Ptuju: nedelja, 4. fe
bruarja: 9.00 Slonček a.l. Kac -
Tomaž, 9.55 Sara - Gostišče pri 
Tonetu, 10.50 Gumanno - Kro
na Zagi, 11.45 Butik Ivana - Bi
stro Špic, 12.40 Vitomarci 
Petlja - Majolka. 

2. UGA MHZ PTUJ 
Rezultati tekem 6. kroga: 

Podlehnik - Copy Canon Am-
biente 6:1, Juršinci - Bistro Mi
lena 5:5, Gastro Žetale - DAB 
Team 2:7, Zavod 93 - Cirkula-
ne 8:4, Podlehnik - Bistro Mi
lena (4. krog) 1:4. 
l.DABTEAM 6 5 O 1 33:17 15 
2. PODLEHNIK 6 4 O 2 24:16 12 
3. ZAVOD 93 6 3 1 2 24:19 10 
4. BISTRO MILENA 6 3 1 2 26:24 10 
5.C0PYCAN0NAM 6 3 O 3 19:25 9 
6.JURŠINCI 6 1 2 3 18:18 5 
7, GASTRO ŽETALE-1 6 2 O 4 12:23 5 
8.CIRKULANE 6 1 O 5 17:31 3 

Razpored tekem 7, kroga -
športna dvorana Mladika v 
Ptuju: nedelja, 4. februarja: 
17.10 Cirkulane - Podlehnik, 
18.05 DAB Team - Zavod 93, 
19.00 Bistro Milena - Gastro 
Žetale, 19.55 Copy Canon Am-
biente - Juršinci. 

Branko Lešnik 

NOGOMET 

Drava - Maribor 1:1 (1:0) 
P t u j - s t a d i o n D r a v e v P t u j u , g l e d a l c e v 1 5 0 , s o d n i k 

G r a b a r i z P t u j a 

Strelca: 1:0 Gojkošek v 37. minuti, 
1:1 Zidan v 52. minuti 

Drava: Klinger, Koren, Hotko, 
Janžekovič, Ramšak, Šoštarič, Čeh, 
Volk, Gojkošek, M. Emeršič, Vogri
nec. Igrali so še Golob, Kralj, Bratec 
in Bezjak. 

Maribor: Lalič, Binkovski, Lukič, 
Milinovič, Križan, Šterbal, Zidan, 
Galič, Poznič, Fricelj in Šimundža. 
Nastopili so še Sraga, Snofl, Prednik, 
Nabemik, Peklič, Barun, Fridl in 
Pejovič. 

Na otvoritvi pomladanske polse-
zone pravi nasprotnik. Žal pa je 
bilo vreme nenaklonjeno igralcem 
in gledalcem. Obe ekipi sta nasto
pili brez nekaterih igralcev. To je v 
pripravljalnem obdobju skorajda 
že praksa. 

Igralca mariborskega prvoligaša 
so od vsega začetka imeli rahlo te
rensko iniciativo, toda Ptujčani se 
niso dali. Zelo dobro so se branili 
in poskušali iz protinapadov 
ogrožati vrata Mariborčanov. V 

dvajseti minuti se je rahlo poško
doval Galič in moral iz igre. Mari
borčani so imeli nekaj lepih pri
ložnosti, predvsem Poznič in 
Šimundža, žal pa so bili nena
tančni, pri strelih iz razdalje in 
predložkih pa je bil vedno na pra
vem mestu domači vratar Klinger. 
V 37. minuti je Milan Emeršič 
lepo podal do mladega Gojkoška, 
ki je poslal žogo v mrežo maribor
skega vratarja. V drugem polčasu 
so gostje preko Zidana izenačili, 
Igor Poznič pa enostavno ni mel 
sreče, da bi spravil žogo na hrbet 
ptujskega vratarja. Tudi v tem 
delu so imeli Mariborčani teren
sko premoč, le priložnost niso bile 
tako izrazite. 

Po tem srečanju bodo igralci 
Maribora odpotovali na priprave 
na Lošinj, kjer bodo igrali prija
teljska srečanja z Rijeko, Zadrom, 
Osjekom, Metalcem iz Siska in 
Mladostjo 127. 

D.K. 

ROKOIVIET 
DRAVA - RADEČE PAPIR 19:20 (8:11) 
Drava: Valetiko, Kramberger 3, Osterc, Pucko, Pšajd, 

Belšak 4, Vrtarič 2, Potočnjak 2, Pisar 2, Hmjadovič 6, 
Margušič in Mlakar. 

V derbiju druge slovenske rokometne lige - vzhod 
smo bili priča dobremu rokometu in enkratnemu 
vzdušju v športni dvorani. 

Bolje so pričeli gostje, ki so v 8. minuti povedli s 
3:1, v petnajsti minuti so jih domačini ujeli pri rezul
tatu 4:4 in potem je bil rezultat izenačen do 27. minu
te. Gostje iz Radeč so izkoristili brazglavo igro 
domačih v teh trenutkih in povedli za tri zadetke. 

V drugem polčasu so gostje prednost povečali na 
štiri zadetke. Drava se jim je približala na dva zadetka 
v 37. minut. Petnajst minut pred koncem srečanja so 
pri rezultatu 14:15 domači zastreliali sedemmetrov-
ko. To je bil ključni trenutek srečanja. Domači trener 
ie v vrata postavil mladega Valenka, ki je ubranil štiri 
težke strele in omogočil soigralcem, da bi se približali 
gostom. V zadnji minuti so domači dosegli dva zadet
ka. Gostje so slabo končali napad, Dravi je ostalo na 
voljo 14 sekund, da bi rezultat izenačila, a so bili igral
ci v zadnjem napadu nespretni. Na semafonu je ostala 
še sekunda do konca srečanja, sodnika in delegat pa so 
trdili, da ura ni bila pravilno ustavljena. Domači v 
zadnjih treh sekundah niso uspeli premagati zelo do
brega gostujočega vratarja in točke so odpotovale v 
Radeče, ki tako še naprej ostajajo vodeče moštvo v 2. 

SRL - vzhod. 
Kljub enkratnemu vzdušju v dvorani so navijači 

Radeč - radeški ostrovrliarji naredili škodo na mon
tažnih tribunah v ptujski športni dvorani. 

Sicer pa bo priložnosti za zmage ptujskih rokome-
tašev še dovolj. 

D.K. 
ORMOŽ - KROG 22:22 (10:9) 
Ormož: Šulek, Šandor M., Potočnjak 4, Javemik 1, 

Fridrih, Miličič, Prapotnik 7, Grabovac 3, Rajh 3, Kirič 
4, F. Šandor, Štumberger. 

Tekma je bila zelo trda, ker sta obe ekipi predvsem 
v obrambi igrali zelo odločno, na trenutke celo grobo. 
Napad je bil bolj prepuščen naključnim prebliskom 
posameznikov kot pa dobro izdelanim akcijam. 

Domači so večji del tekme vodili, na koncu pa so se 
morali zadovoljiti z neodločenim izidom. Tempo tek
me in napetost sta zadnjih pet minut nevarno rasla. 
Štiri sekunde pred koncem, pri rezultatu 22:21, sta 
sodnika Babic in Čelak iz Ljubljane piskala najprej 
devet- in nato še sedemmetrovko za goste. Srečanie se 
je končalo z veliko hude krvi, vendar brez posledic za 
omenjena sodnika, ki sta pokazala šest rumenih kar
tonov in v 28. minuti v slačilnico poslala igralca Kro
ga L. Hegeduša. 

Glavna negativna akterja sta v očeh navijačev 
Ormoža ljubljanska sodnika. V bolj uminenih krogih 
pa je bilo slišali tudi komentarje, da rezultat proti 
zadnji ekipi na tabeli na domačem terenu ne bi smel 
biti vprašljiv - ne glede na sodnike. 

vk 

STRELSTVO 
DRUGA DRŽAVNA LIGA 

# Petlja zmaguje 

SD Ptuj - Petlja Ptuj : SD Heroj 
Marok Sevnica 1598:1596 

Strelci SD Ptuj - Petlja so v sed
mem kolu druge državne lige v 
streljanju z zračno standardno 
pištolo gostili strelce Sevnice, ki so 
SI po šestem kolu s strelci Petlje 
delili četrto mesto. Domačini nas
topajo oslabljeni, saj ni najboljše 
tekmovalke - članice Majde Raušl, 
ker jo je trener prestavil v prvo eki
po za prvo državno ligo. 

Za Ptujčane so nastooili Milan 
Stražišar, Slavko Ivanovič in mla
dinka Alenka Peteršič. Po dveur-
nem streljanju so zmagali kar za 

"velik. : . 
Posamezno je zmagal Milan 

Stražišar s 549 krogi, drugo mesto 
sta si delila Sevničana Stane Mir-
telj in Anton Ajster s 544 krogi, 
mladika Alenka Peteršič je nastrel-
jala odličnih 530 krogov in bila za 
28 krogov boljša od mladinca Sev
nice Gorazda Cimperška. Član 
zmagovalne ekipe je bil tudi Iva
novič, posamezno pa je streljal Pa
vel Fabrici iz Ptuja ter nastreljal 
solidnih 526 krogov. 

Si 
T R E T J I T U R N I R M L A J Š I H 

M L A D I N C E V 

V soboto je bil tretji turnir Slo
venije za mlajše mladinke in mla
dince v Murski Soboti. Ptujčan 
Sašo Porok si )e pristrelial tretjo 
medaljo na turnirju, ki ga organi
zira republiška strelska zveza za 

najmlajše, in sicer je s 553 krogi 
dosegel bron. Pavel Fabrici pa je 
bil s 342 krogi četrti. Četrta je bila 
s 335 krogi tudi mladinka Alenka 
Peteršič. Z zračno puško je Šimen-
ko nastreljal 352 krogov in bil 20., 
Gril pa 37. 

Si 

I N V A L I D S K A S T R E L S K A L I G A 

V 5. krogu dopisne invalidske 
strelske lige z zračno serijsko 
puško, ki je bil 9. januarja na 
zračnem strelišču v Mladiki v Ptu
ju so Ptujčani ekipno nastreljali 
1006 krogov in se še močneje utr
dili na 1. mestu med 19 slovenski
mi ekipami. 23. januarja je bil 6. 
krog, ekipni rezultat pa 965 kro
gov, saj so zaradi vremenskih 
nevšečnosti nastopili nekoliko 
okrnjeni. 

Pred tekmovalci sta še dva kro
ga. Sedmo kolo bo šele 13. februar
ja. 

V Ptuju bo 2. marca državno in
validsko prvenstvo, na katerem 
bodo nastopile ekipe IŠD Maribor, 
IŠD Mruska Sobota, Gornja Rad
gona, Ljutomer, Ormož, Slov. Bi
strica in DI Ptuj. Prvenstvo je z 
zračno puško in pištolo, nastopajo 
pa le posam.ezniki, ki morajo 
doseči predpisano normo. 

Franc CetI 

Š P O R T N I Z A V O D P T U J 
o r g a n i z i r a p r i r e d i t e v " I Z B I R A N A J B O L J Š E G A Š P O R T 

N I K A 1 9 9 5 " , k i bo v p e t e k , 2 . f e b r u a r j a 1 9 9 6 , ob 1 9 . 3 0 u r i v 

a v l i S r e d n j e š o l s k e g a c e n t r a P t u j . P r i r e d i t e v b o d o p o p e s t r i 

l i : P t u j s k i h 5 , M o n i , p l e s n a s k u p i n a i n g o s t i . 

Vstop prost. 
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Info - glasbene novice 
Info ^ kvlz 

Ali veste, katera pevka je na 
sliki? Izrežite glasovnico, vpi
šite odgovor, in če vam bo sre
ča naklonjena, vam bodo v 

Krodajalni Tehnika Emone 
lerkurja Ptuj podarili zgo

ščenko — CD. 
Da je bil pred štirinajstimi 

dnevi na sliki Diether Bohlen, 
je med drugimi ugotovila San-
dra Travnikar, Meškova 3, 
Ptuj. Čestitamo! 

Odgovore na današnje vpra
šanje pošljite (ali prinesite) na: 
Uredništvo Tednika, Ptuj, Rai
čeva 6, p.p. 95. Rok: četrtek, 8. 
februarja. 

Dober prijatelj mi je pred 
leti povedal glasbeno zakoni
tost, ki trdi, da moraš od do
brih glasbenikov pričakovati 
boljšo glasbo, podprto s smi
selnim besedilom. Dobri izva
jalci se trudijo in delajo ali 
igrajo glasbo na svoj način, 
kot jo čutijo, žal pa je vse 
preveč izvajalcev, ki delajo 
glasbo zgolj zaradi denarja. 

Švicarski pevec D.J. B O B O 
dela v glavnem plesne koma
de z okrog 130 B P M (udarci v 
minut i ) in med boljše komade 
sodijo: Somebody Dance with 
me , Everybody, The re is a 
Party, F r e e d o m ... Preseneče
nje D.J. B O B A je gotovo po
pevka L O V E IS T H E PRIN
C E , ki je klasična moderna 
p o p ba lada z zanimivim ljube
zenskim besedi lom. ( ^ * * * ) 

2.2. —- torej jutr i bodo v T V 
oddaji Poglej in zadeni nasto
pili fantje skupine E A S T 17. 
Prvi uspeh beležijo E A S T 17 s 
k o m a d o m H o u s e of Love v 
letu 1992 in od takrat so pos
neli tri a lbume: Waltmstown, 
S team in U p ali Night. E A S T 
17 so izdali novi komad D O 
Y O U STILL, ki je mešanica 
rapa in petja, podpr ta z do
br im plesnim r i tmom. 
( * ^ * * ) 

Kenny D o p e , znani D.J. , je 
lani ustanovil svojo skupino 
T H E B U C K E T H E A D S in os
vojil Ev ropo s posebnim disko 
k o m a d o m The Bomb (These 
Sounds Fall into my Mind). . 
T H E B U C K E T H E A D S upajo 
na ponovni met s podobnim 
disko k o m a d o m G O T MY-
S E L F T O G E T H E R , vendar 
t emu manjka komercialni na-
pev in doda tek sodobne ples
ne glasbe! ( ^ * ) 

Italijanski rap junak J O V A -
N O T T I je dal lani največji 
peča t glasbi s posrečenim ko
madom Penso Positivo. J O -
V A N O T T I je ponovno posnel 
čuden komad L ' O M E L I C O 
D E L M O N D O in ga je zelo 
težko opredel i l , da bi lahko 
rekh: To je pa rap . ( * * * ) 

Nemčija slavi svojo rap sku
p ino D I E F A N T A S T I S C H E N 
V I E R , ki se lahko pohvalijo z 
dvema h i toma Die da in Sie 
ist weg. Štirje fantastični ali 
D I E FAJSTASTISCHEN VI

E R so naredili slab r a p komad 
P O P U L A R . ( * * ) 

21-letna A L A N I S M O R R I -
S E T T E je nominira la kar za 6 
gremijev, ki j ih bodo podelili 
28. februarja v Los Angelesu. 
6 nominacij ima tudi Mar iah 
Carey z a lbumom Daydream, 
5 jih je zbrala Joan Ozborn za 
soIo hit O n e of us , 4 pa Mi-
chael Jackson z a lbumom His-
tory in trio T L C s solo hi t rom 
Waterfalls . A L A N I S je dobila 
nominacije za odličen debi-
tanski a lbum Jagged Little 
Pili, s ka terega prihaja ročk 
pesem A L L I R E A L L V 
W A N T z besedi lom za razmiš
ljanje. ( * * * ) 

Preko velike luže, v Z D A , 
je izredno popu la ren band 
G O O G O O D O L L S z malo 
ploščo N a m e in a lbumom A 
Boy Name G o o . Ročk band 
G O O G O O D O L L S najavlja 
novi pohod z akust ično sklad
bo N A K E D . ( * * * * ) 

Vse reklame za kavbojke 
Levi's 501 so bile podpr te z 
odlično glasbo. Naj naštejem 
samo najuspešnejše: Ella Fitz-
gerald — With a Little He lp 
from my Fr iend, Stiltskin — 
Inside, Shaggy — Boombast ic . 
Nova reklama za omenjene 
kavbojke je podr ta s koma
dom S P A C E M A N , ki ga iz
vaja band B A B V L O N Z O O . 
Pesem pre ide iz vesoljskega 
plesnega začetka v d inamično 
ročk pesem! ( * * * ) 

Da vi J Breznik 

l . JesustoaChi ld -GEORGE 
MICHAEL 

2. Missing - EVERVTHING 
BUTTHEGIRL 

3. Eorth Song-MICHAEL 
JACKSON 

4. It's oh so Ouiet -BJORK 
5. Doh Woh D o d d y - F U N 

FACTORV 
6. Wonderwoll -OASIS 
7. CapitanJack-CAPITAN 

JACK 
8. Free a s o B i r d - T H E 

BEATLES 
9. We've Got it Going on -

BACKSTREET BOYS 
10. One Sweet D a y - M A R I A H 

CAREY&BOYZIIMEN 

P O P U L A R N I H 10 

Mladi dopisniki 
K A K O SEM S P R E J E L A 
S V O J O BOLEZEN 

V svetu je veliko bolnih ljudi. 
Nekateri ne morejo videti, ne
kateri slišati, drujo so priklen
jeni na posteljo. Ce pomislim na 
te ljudi, vidim, da sladkorna bo
lezen v primerjavi z vsem tem 
sploh ni bolezen. Toda ko sem 
jo dobila, sem se sama sebi zde
la najbolj bolan človek na svetu. 

Bilo mi je komaj deset let. 
Nikoli nisem rada hodila v bol
nišnico. Takrat pa sem morala 
tja za dolgo. Čeprav sem bila še 
manjša, sem dobro vedela, kaj 
se mi je zgodilo. Zakaj ravno 
jaz? Zakaj ne kdo drug? Se je to 
moralo zgoditi ravno meni? 
Tega nisem razumela. Prve dni 
v bolnišnici sem bila kot v san
jah. Vsega tega se zelo malo 
spominjam. Vem samo, da sem 
zelo pogrešala svoje domače. 
Ko sem po dolgem času prišla 
domov, se mi je vse zdelo dru
gače. Vse je bilo lepše. Toda ko 
sem se spomnila, da ne smem 
jesti sladkarij, se mi je porušil 
svet. Tudi doma sem prve dni 
hodila po hiši kot mesečna in 
tarnala nad svojo boleznijo. Po
časi sem se pričela privajati. 
Sladkorno bolezen sem začela 
gledati tudi iz druge strani. 
Ugotovila sem, da imam skoraj 
isto izbiro sladkarij kot drugi 
ljudje. Starejša ko sem postaja
la, .bolj sem razumela svojo 
težavo. Ugotovila sem, zakaj 
sem izbrana jaz in ne kdo drug. 
Začela sem razmišljati o ljudeh, 
ki so slepi ali gluhi. Nikoli ne 
bodo videli narave, ne slišali 
petja ptic ... Kaj mi sploh manj
ka? Prav nič. Imam celo več kot 
drugi ljudje. Imam veliko več 
izkušenj. 

Kmalu po tem, ko sem dobila 
sladkorno bolezen, sem zvedela, 
da se jo da z zdravniškimi po
segi ozdraviti. Vame se je nase
lilo novo upanje. Nekoč se bo 
uresničilo! 

Ljudje gledajo na bolne ljudi 
kot na nekaj posebnega. Toda 
zakaj? Vsi smo ljudje. V dru
gačnosti smo zanimivi. Odkar 
imam sladkorno bolezen, se ve
liko več družim z ljudmi. Pre
prosto povedano — spoznala 
sem življenje. 

Cecilija Emeršič, 7. c, 
OŠ Olge Meglic, Ptuj 

NA G O R I O U K I 
V soboto sem bil na planin

skem izletu na gori Oljki. Zgo
daj zjutraj sem se zbudil, naje
del, umil in oblekel. Mamica me 
je odpeljala v Ptuj na železniško 
postajo. Spremljala me je v 
čakalnico. Po zvočniku smo zas
lišali, da bo kmalu pripeljal vlak 
za Celje. Odšli smo na peron. 
Čez nekaj minut je pripeljal 
vlak in smo vstopili. Na vlaku je 
bila gneča. Našli smo si sedeže. 
Skozi okno sem opazoval nara
vo. 

Prispeli smo v Celje. Odšli 
smo v čakalnico, ker smo morali 
počakati na vlak za Velenje. 
Tam smo pomalicali. Videl sem 
tudi sošolca Jerneja. Odšli smo 
na drugi vlak in se odpeljali v 
Velenje. Tam smo izstopili in 
odšli na pot. Najprej smo hodili 
skozi gozd. Po gozdu je bilo po
drtih veliko dreves. Ko smo pri
šli skozi gozd, smo malo poči
vali in malicali. Nato smo odšli 
naprej. Hodili smo zelo dolgo. 
Prišli smo do lepe jase in spet 
malo počivali. Mimo je prišla 
neka gospa in smo jo vprašali, 
koliko minut je še do vrha. Po
vedala nam je, da je do vrha še 
petindvajset minut. Bili smo ve
seli in nadaljevali smo pot. 
Prišli smo na vrh in oddahnil 
sem si. Ogledali smo si cerkev 
in splezali v zvonik, kjer je bil 
velik zvon. Hoteli smo pozvo
niti, a je bil pretežek. 

Potem smo odšli nazaj v doli
no. Pot je bila ledena in smo se 
drsali. Večkrat sem tudi padel. 
Hodili smo že dolgo. Naenkrat 
smo prišli do planinske koče. 
Tam smo počivali, potem pa 
spet nadaljevali pot. Ko smo šli 
navzdol, sem začel teči. Imel 
sem veliko hitrost in sem padel, 
kot bi naredil preval. Prišli smo 

v Polzelo na železniško postajo. 
Pripeljal je vlak, vstopili smo in 
se odpeljali do Celja. Tam smo 
prestopili na vlak za Ptuj. V vla
ku smo se pogovarjali in igrali 
videoigrice. Na postaji v Ptuju 
sta me že čakala ati in mamica. 
Odpeljali smo se domov. Doma 
sem pripovedoval, kako je bilo 
na izletu, in utrujen zaspal. 
Čeprav je bil ta izlet naporen, si 
želim še več takšnih izletov. 

Peter Mertelj, 2. r. 
OŠ Hajdi na 

V E L I K O 
PRIČAKOVANJE 

Ko sem zvedel, da moja ma
mica pričakuje dojenčka, sem 
bil zelo vesel. Želel sem si sa
mo, da bi bil dojenček zdrav. V 
četrtek, 14. decembra, ko sem 
prišel iz šole, mamice ni bilo 
več doma. Doma smo bili vsi 
nestrpni, ali bo bratec ali sestri
ca. Končno je poklical ati in po
vedal, da sem dobil sestrico. 
Želel sem si, da bi mamica s se
strico bila pred božičem dom. 
Želja se mi je izpolnila. 

Davor Ules, 
2. razred, OS Hajdina 

S L O V E N S K A BESEDA 
PRIPOVEDUJE 

Prejšnji teden sem spoznala 
prijetno dekle. Vprašala sem jo 
po imenu. "Slovenska beseda 
sem," mi je rekla. Začudeno 
sem jo pogledala in vzklinila: 
•'Cool!" Ona pa je vzdihnila: 
"Prosim, ne že spet." Takoj sem 
se spomnila na svojo napako in 
se ji skušala opravičiti. Že sem 
skoraj rekla "sorry", ko sem se 
spomnila, da bi jo tako lahko 
znova užalila. "Oprosti!" sem 
končno našla pravo besedo. 
Opravičilo je sprejela. 

Rekla je, da mi bo povedala 
nekaj o sebi. Prisluhnite ji še vi, 
saj bodo morda njene besede 
spremenile vaš odnos do nje. 

"Včasih so me ljudje imeli ra
di in me spoštovali. Tudi borili 
so se zame. Počutila sem se zelo 
lepo. Mnogi so si prizadevali, 
da bi me vsi Slovenci pozabili, a 
sem te ljudi premagala. Zaved
nim Slovencem sem vlila zau
panje, ko sem jim rekla, da so 
Slovenci in me morajo spošto
vati. 

V teh letih pa sem zopet zelo 
ogrožena. Verjemite mi, da v 
vseh slengovskih, angleških in 
raznih drugih besednih popla
vah ni lepo živeti. Najstniki so 
še posebej nesramni in me kar 
naprej zamenjujejo s slengom, 
angleškimi, nemškimi in drugi
mi popačenkami. 

Nekateri starejši ljudje pa me 
zelo radi zamenjujejo z mojo 
staro mamo. Uporabljajo torej 
starinske besede. Toda tem lju
dem še nekoliko oprostim. Naj
raje me imajo majhni otroci, ka
terih prva beseda je navadno 
mama. 

Grdo pa ravnajo z menoj tudi 
po televiziji, radiu, časopisih in 
knjigah. Tam se pogosto znaj
dem med svojimi sovražnicami 
— tujkami, ker nekateri mislijo, 
da so lepše od mene." 

Upam, da vi niste mislili ta
ko, če pa ste, želim, da bi si ob 
tej zgodbi premislili. 

Polona Jiis, 8. a. 
OŠ Majšperk 

SMUČANJE 

Zapadlo je dosti snega. Ko 
sem prišel iz šole, sem se pre
oblekel, vzel smuči in odšel na 
sneg. S prijatelji smo iz snega 
naredili hribček, po katerem 
smo se smučali. Bilo je zelo za
bavno in smešno, če je kateri od 
nas padel v sneg. Hitro se je 
stemnilo in odšli smo domov. 
Ko sem prišel domov, sem bil 
zelo utrujen in moker. Zato sem 
se hitro preoblekel, pojedel ve
čerjo in odšel spat. S prijatelji 
smo se dogovorili, da se bomo 
naslednji dan spet smučali. 

Grega Rozman, 2. h, 
OS Kidričevo 
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J U R Š I N C I / V L A N S K E M L E T U U S T A N O V I L I D R U Š T V O G O S P O D I N J 

Gospodinje se zbirajo 
ob domačih ognjiščih 
Društvo gospodinj so v slovenskogorišici občini Juršinci ustanovil i lani de
cembra, ves januar pa so pripravl jale bogat spored kul inaričnih in drugih 
oblik izobraževanja. V svojem društvenem znaku so združ i le knj igo, 
kuhalnico in cvet, za praznični dan pa izbrale 2 9 . ju l i j , godovni dan sv. 
Marte — zaščitnice gospodinj. 

Nazadnje so bile gospodinje skupaj pri Slodnjakovih v Bodkovcih. Foto: JOS 

Izobraževanje po juršinskih 
kmeti jah je del druš tvenega 
p rog rama , j e med drugim po
vedala prva predsednica Dru
štva gospodinj Marta Toplak, 
kajti v zimskem času se na de
želi najde največ časa za dru
ženje in izobraževanje. "V 
društvu smo se odločile, da 
b o m o izobraževanje priprav
ljale po kmeti jah, tam, kjer so 
še gospodinje , ki znajo pr ipra
viti t rad ic ionalne jedi . V ve
liko p o m o č so nam predvsem 
starejše gospodinje in strokov
na služba. V minulem tednu 

smo bile pri Hrgovih v Drago-
viču, kjer smo pekle kruh, pri 
Slačkovih na Gomili smo pri
pravile dan potic, zadnjo so
boto pa smo pri Slodnjakovih, 
po domače Prelažjakovih, v 
Bodkovcih, lotile peke kvase-
nic, gibanic in krapcev. Naši 
tečaji so dobro obiskani, saj nas 
pride tudi do 40 gospodinj, pri
pravljale pa jih bomo do marca. 
Vmes bo še kakšna urica naši-
vavanja in izdelovanja prtičkov 
za naš julijski praznik. Takrat 
bomo pripravile posebno pri
reditev z bogato razstavo," je 

povedala Mar ta Toplak, ki je 
bila pobudnica za ustanovitev 
društva. 

Knjigo v druš tvenem znaku 
so si jurš inske gospodinje iz
brale kot simbol izobraževa
nja, kuhalnica je znak dobre 
in zdrave p r eh rane , cvet pa 
simbolizira skrb za zdravo in 
čisto okolje. Njihov razpo
znavni znak je predpasn ik s 
temi t remi simboli, Toplakova 
pa pravi, da bi bile gospodinje 
vesele, če bi se jim v društvu 
pridružil tudi kakšne gospo-
dinjec. Tatjana Mohorko 

G O R I Š N I C A / PRVA L E T O Š N J A S E J A S V E T A 

Zavrnili vloga f me Iz Dolan 
Svetniki v občini Goriš
nica so se minuli teden 
sestali na prvi letošnji 
redni seji sveta. V ob
ravnavo so fokrof uvr
stili kar nekaj predlo
gov in vprašanj, spre
jeli pa so tudi sklepa o 
uvedbi občinskega sa
moprispevka, ločeno v 
naseliih bivših kra/ev-
nih skupnosti Gorišnica 
in Cirkulane. 

Vsekakor je bilo nujno spre
jeti nov t.i. pokopališki odlok o 
redu in o posegih na pokopali
ške objekte s številnimi pravili 
ravnanja. Kakšna bo usoda sta
re Dominkove domačije v Go
rišnici 12, ki je med drugim et
nološki spomenik v evropskem 
merilu, tokrat svetniki niso od
ločili, slišati pa je bilo, da je 
hiša potrebna sprotnega vzdr
ževanja. Njen lastnik Alojz Ne
mec je sicer občini ponudil, da bi 
hišo zamenjal za dvosobno sta
novanje, vendar občina denarja 
za te potrebe nima na voljo. 
Zato je občinski svet imenoval 
tričlansko komisijo, ki bo 
poskrbela, da bo hiša kljub temu 
vzdrževana in obnovljena, pa 
čeprav Zavod za naravno in kul
turno dediščino, vanj je namreč 
vključena Dominkova domačija, 
ne prispeva nobenih sredstev. 

Svetniki so se strinjali s pred
logi sprememb pri obravnavi 
delitvene bilanec z bivšo občino 
Ptuj, saj so menili, da si od tega 
ne obetajo kaj dosti. Sprejet je 
bil še predlog komisije za man
datna vprašanja, volitve in ime

novanja, da se na novo delovno 
mesto zaposli računovodja, o 
prihodnjem odpiralnem času in 
dežurstvu prodajaln v občini pa 
naj bi predloge podali podjetni
ki in obrtniki sami. 

Precej nestrinjanja je bilo to
krat slišati pri vlogi firme Eme 
Dolane, ki se je na občino obr
nila s prošnjo, da bi le-ta finan
cirala izobraževanje svetoval

nega dela za pridobitev stan
darda ISO 9000. Omenjeno izo-
braževnaje naj bi stalo blizu 800 
tisoč tolarjev. Svetniki so ugoto
vili, da občina za te potrebe ni
ma denarja v proračunu, in vlo
go zavrnili. Sicer pa so sprejeli 
še odlok o nadomestilu za upor
abo stavbnega zemljišča v obči
ni Gorišnica. T. Mohorko 

PTUJ / P R V I - L O K A L B R E Z A L K O H O L A I N C I G A R E T 

Z a ž i v l j e n j e 

p r a v i h v r e d n o t 
v lokalu Raj Janje Jakopiček na Potrčevi cesti 60 v 

Ptuju so v petek odprli pros tor za drugačne , za vse, ki ne 
kadijo in ne uživajo alkohola. Gre za projekt šolske 
zdravnice dr. Zlate Ivetič, ki so ga podprl i v Območni or
ganizaciji Rdečega križa Ptuj , zasebnica Janja Jakopiček, 
ki je odstopi la prostor , različni strokovnjaki in drugi. V 
njem se bodo vsak dan od 12. do 22. ure zbirali vsi, ki so 
se odločili za življenje pravih vrednot . Uživali bodo ob 
pitju čaja, v vegetarijanski kuhinji in drugi ponudbi . O b 
četrtkih bodo v njem predvajali klasično glasbo. V krat
kem bo lokal dobil tudi zimski oz i roma letni vrt. 

Simbolično sta ga odprla podžupan mestne občine Ptuj 
Ervin Hojker in Dejan Štuhec, učenec ptujske glasbene 
šole Karola Pahorja, ki je tudi pripravila pri ložnostni kul
turni p rogram. Blagoslovil ga je pa te r Miha Sekolovnik, s 
slikami pa opremila Rozina Šebetič. Kul turo pitja čaja in 
njegovo zgodovino je predstavil znani ptujski zeliščar Ig
nac Janžekovič. 

Končni cilj projekta je , da bi mladi Ptuja dobili center z 
bogato dejavnostjo, ki jo bodo sami pripravljali in udejan
jali, a brez cigaret in alkohola. MG 

PTUJ / B T C S E U S P E Š N O R A Z V I J A 

PoŠta - ena 
zadnjih pridobitev 
Po dobrem letu poslovanja poslovne enote Blagovno-trgovinskega centra 
Ljubljana na Rogozniški cesti v Ptuju so vidni prvi rezultati. Na območ/u dela 
osem špedicii, zadružna kmetijska družba, carinska izpostava, republiški 
tržni in zdravstveni inšpektor ter dva samostoina podietnika. Vseh delavcev 
ie že 59, do polletia pa / i f i direktorica Danica Gaizer napoveduie že 70. 

Ena zadnjih pridobitev P E 
BTC v Ptuju je pošta z vsemi 
storitvami za območje in zu
naj njega. G r e za p o m e m b n o 
pridobitev tudi za Ptuj , saj 
ima svojo poš tno številko -
62249. Pros tore ima v pritličju 
glavne stavbe, njen odpiralni 
čas je t r enu tno še prilagojen 
po t rebam poslovne eno te : od
prta je vsak dan od 8. do 15. 
ure . Če bo pot reba , ga bodo 
podaljšali. Želja je , da bi se v 
to pošto preusmeri l i vsi pod
jetniki in obrtniki z območja 
industr i jsko-obrtne cone, pri
čakujejo pa tudi občane , saj 
opravljajo vse poštne stori tve. 
Na voljo so poštni predal i , ki 
jih tako kot na centralni pošti 
s pošto napolnijo do 8. ure . 

Danica Gajzer z zadovolj
stvom napoveduje tudi nove 
dejavnosti . Zemljišče so doku
pili že lani, t r enu tno priprav
ljajo dokumen te za predvi
deno gradnjo. Pr ipe l ja l i 'bodo 

dejavnosti , ki jih v Ptuju še ni. 
Med 500 poslovnimi partnerj i , 
s kolikor jih dela BTC 
Ljubljana in so prisotni v vseh 
poslovnih eno tah , ne bo težko 
izbrati pravih. 

V kratkem bodo za pravne 
osebe pričeli opravljati carin
ske pos topke za nove avtomo
bile. To bo prav tako pomem
bna pridobitev, na ka te ro se 
temelji to pripravljajo. ^q 

Pošta je odprta za vse občane. Foto: Kosi 

VITOMARCI / R A Z Š I R J E N A S E J A SVETA K S 

V nedeljo zbor krajanov i 
člani sveta K S Sv. Andraž v Vitomarcih v občini Des t rn ik -T rnovska vas so 
v minulem tednu pr ipravi l i razšir jeno sejo sveta, na pogovor pa povabilih 
župana Franca Pukšiča, predsednika občinskega sveta in podžupana,j 
ravnatel ja, domačega župnika ter predstavnike nekaterih krajevnih! 
društev. Osrednja tema poovora je bila problematika v šo ls tvu , poleg j 
tega pa še osnutek letošnjega proračuna občine, f inanciranje društev ter\ 
bližajoče se krajevne volitve. 

Predsednik sveta KS sv. An
draž Albin Druzovič je povedal, 
da na županovo delo sicer v 
Vitomarcih nimajo pripomb, saj 
so nekaj težav uspeli rešiti sku
paj z njim; po njegovem mnenju 
je problem treba iskati nekje 
drugje. 

"Šolstvo je naša osrednja te
žava, saj v kraju ne vemo, kako 
bo v prihodnje s šolskimi oko
liši. Na zadnjih zborih krajanov 
se je o teh težavah veliko govo
rilo in takrat so bili naši krajani 
nenaklonjeni temu, da bi se 
otroci iz naše KS vozili v šolo še 
kam drugam kot le na Ptuj. Smo 
za gradnjo prizidka na Destrni
ku, pri nas si želimo telovadni

co, kot smo si to zadali v krajev
nem programu, ter tako zagoto
viti šestletko. Imamo sredstva iz 
samoprispevka in s tem denar
jem bomo lažje izpeljali večja 
dela v KS, predvsem v infra
strukturi; urediti nameravamo 
še razsvetljavo v kraju. Lani 
smo iz proračuna dobili 12 mi
lijonov tolarjev; 8 smo jih name
nili za izgradnjo vodovodnega 
omrežja, sicer pa je pred nami 
že osnutek proračuna za letoš
nje leto," je še pred sejo sveta 
KS povedal Albin Druzovič. 

V Vitomarcih si želijo zapos
liti tajnika za poln delovni čas, 
saj je dela na sedežu KS po 
mnenju mnogih vsak dan veliko. 

Med najbolj dejavnimi društvi v 
KS so prav gotovo prosvetno, 
turistično in nogometno, težave 
pa se pojavljajo pri lovcih, kajti 
sosednji lovski društvi iz Vito-
marcev in Juršincev ne najdeta 
skupnega dogovora pri razdelit
vi lovišča, še več težav pa je nas
topilo z razdelitvijo na dve 
občini. (O lovskih težavah 
pišemo posebej.) 

V nedeljo bodo v Vitomarcih 
pripravili zbor občanov, kjer naj 
bi ponovno govorili o razvoju te 
KS, tečejo pa že priprave na 
bižajoče se krajevne volitve — 
pripravili naj bi jih v marcu. 

T. Mohorko 

PTUJ / O B N A V L J A N J E S T A V B E U P R A V N E E N O T E 

Sanacija temeljev 
V stavbi na Slomškovi ulici 10 v Ptuiu, kjer je sedež 
upravne enote Ptuj, že nekaj časa poteka sanaciia 
temeliev, ker ie v kletne prostore ob nalivih vdi
rala voda — fai7o ie /e tudi nekai centimetrov. 

V teh prostor ih opravljajo 
tudi teore t ične dele izpitov, 
za to je bila sanacija nujna. 

Gre za investicijo, ki jo finan
cira servis vlade, v višini 1,7 
milijona tolarjev in naj bi jo 

končali v tem mesecu. Dela iz
vaja podjetnik iz Radel j , ki je 
ponudi l najboljše pogoje. 

Stavba na Slomškovi 10 je 
last mestne občine, uporabl ja 
pa jo upravna enota , čeprav se 
vlada in občina še nista spo
razumeli o plačevanju najem
nine. 

Ker poteka sanacija v zim
skem času, imajo ljudje precej 
vprašanj . Načelnik upravne 
enote Ptuj Metod Grah je 
povedal, da gre za investicijo 
iz leta 1995, zato je bilo po t re 
bno z njo pohi tet i , letos servis 
vlade za te namene ne bo imel 
niti tolarja. Za sanacijo so si 
morali pridobiti soglasje mest
ne občine, za delo v delu stav
be v Raičevi ulici pa po t rebu
jejo soglasje ministrstva za 
p romet in zveze, ker bo oviran 
promet na magistralni cesti, ki 
sodi v njegovo pristojnost . 

MG Dela na Slomškovi 10. Foto: M. Ozmec 
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PODŽUPAN MALO 
DELA — V E L I K O P IŠE! 

Upoštevajoč sestavek, objav
ljen v Tedniku 25. 1. 1996 in 23. 
1. 1996 v zvezi z delovanjem ob
čine Destrnik-Trnovska vas da
jem naslednjo izjavo za javnost. 

V statutu občine Destrnik-
Trnovska vas so zapisane v 52. 
členu teme, o katerih se raz
pravlja na zboru občanov (o delu 
občinskega sveta, župana in dru
gih občinskih organov itd.), in to 
prav zato, da ga ne bi kdo izko
riščal za svojo volilno komisijo. 
V 53. členu našega statuta piše, 
da zbor občanov skliče župan 
občine in nihče drug. 

G. Kari Vurcer bi moral po
znati delo in probleme v občini, 
saj je imel možnosti sodelovati 
na vseh sestankih kot podžupan 
(zadolžen je za infrastrukturo) 
in tako vplivati na delo v občini. 

Občani sicer niso dolžni po
znati členov statuta in zato nji
hovo jezo razumem. Ne razu
mem pa podžupana g. Karla 
Vurcerja, ki je istočasno pred
sednik sveta KS in je dolžan 
upoštevati zakon in statut pri 
svojem ravnanju, za to je MO
RALNA ODGOVORNOST za 
ta spodrsljaj prav pri g. Karlu 
Vurcerju. 

Moj namen ni politizirati 
preko javnih medijev (kljub ne
katerim napadom nisem od
govarjal), ker mislim, da se na

pake, ki se lahko pripetijo le tis
temu, ki dela, morajo reševati 
za skupno mizo. Občani so nam 
dali volilni glas zato, da nare
dimo za našo občino največ, kar 
se da. Prepričan pa sem, da nas 
bodo občani sodili le po delu, 
ne po govorjenju. Kako smo de
lali, naši občani najboljše vedo. 
Številke pa bomo predstavili na 
zborih občanov v vsaki krajevni 
skupnosti posebej. 

Zupan 
Franc Puhšič, Aip1.ol.ing. 

PRIVATIZACIJA 
KABELSKE TELEVIZ IJE 
V ORMOŽU 

V letu 1991 smo krajani me
sta Ormož in de loma okolice z 
lastnimi sredstvi zgradili 
lokalni kabelski sistem. Po
godbe o sifinanciranju kabel
skega sistema smo podpisali s 
krajevno skupnostjo. Krajevna 
skupnost O r m o ž pa je v ta na
men imenovala gradbeni od
bor za izgradnjo kabelskega 
sistema. S pogodbami smo se 
krajani zavzeli plačati zneske 
v prot ivrednost i 600 D E M za 
stanovanja v blokih in 800 
D E M za privatne hiše. Danes 
ima kabelski sistem 552 
naročnikov in znaša ocenjena 
vrednost obstoječega sistema 
295.000 D E M . 

28. 12. 1994 je bila na pobu
do krajevne skupnosti sklica
na skupščina, ki se je je ude
ležil manjši del lastnikov in se 
tam dogovoril , da ustanovijo 
privatni zavod kabelske tele
vizije Ormož . 

Nimam natančnega poda tka 
o prisotnost i lastnikov na us
tanovni skupščini, t rdim pa, 
da jih ni bilo več kot 20 ali 
morda 30. Na omenjenem se
stanku je bil sprejet akt o us
tanovitvi kabelske televizije 
Ormož , in sicer na podlagi 2. 
in 7. člena zakona o zavodih 
— Uradn i list RS štev. 12/91. 

Še pred ustavno skupščino 
za ustanovitev zavoda kabel
ske televizije pa je KS Ormož 
zbirala nekakšne podpise v 
p o d p o r o omenjenega zavoda. 
Podpise je KS zbirala ob ref
e r endumu za krajevni samo
prispevek, ki je bil dne 6. 12. 
1994. Občani so ob tej priliki 
podpisovali nekakšne izjave, 
ki sedaj služijo kot del zapis
nika z us tanovnega zbora. 

Na podlagi omenjenega akta 
(sprejetega na ustanovni skup
ščini dne 28.12.1994) in pred
hodno zbranih izjavah lastnikov 
(podpisovanje ob krajevnem sa
moprispevku), da se ustanovi 
zavod, je potem registracijsko 
sodišče v decembru 1995 vpis
alo v sodni register zavod ka
belske televizije Ormož. Za vr
šilca dolžno.sti direktorja je bil 
vpisan gospod Slavko Petek, ki 
je nato 14.12.1995 sklical zbor 
ustanoviteljev, na katerem so 
bili z javnim glasovanjem iz
voljeni člani sveta zavoda. 

Na zboru se je zbralo 27 so
ustanoviteljev, ki so izvolili 
štiri predstavnike iz mesta 
Ormož . Ostale člane sveta za
v o d a bodo izvolile posamezne 
vaške skupnost i , in sicer vsaka 
po enega. Koliko članov ima 
svet zavoda, iz akta o us tano
vitvi ni razvidno oziroma v 
aktu sploh ni določeno, koliko 
članov ima svet zadova. 

O b vsem tem se postavlja 
vprašanje, kako je bilo mogo
če na sodišču registrirati za
vod kabelske televizije na 
podlagi akta o ustanovitvi 
(vsebina tega akta večini so
lastnikov ni poznana) , ko pa 
zakon o zavodih (Uradni list 
RS št. 12/91) določa v 9. čle
nu, da lahko fizične osebe us
tanovijo zavod samo na pod
lagi medsebojne pogodbe. Vse 
pravice, obveznosti in odgo
vornosti so tako urejene s po
godbo, ki jo podpišejo solast
niki, ne pa z nekakšnim aktom 
o ustanovitvi. 

Prav tako se postavlja vpra
šanje, kako je mogoče zbirati 
izjave o ustanovitvi zavoda ob 
glasovanju za krajevni samo
prispevek. Prepričan sem 
namreč , da ljudje niso vedeli , 
kaj podpisujejo, saj neke širše 
razprave o organizaciji kabel
ske televizije ni bilo. 

Prav tako se postavlja vpra
šanje, kako je mogoče, da je 
krajevna skupnost dejavnost, 
ki ji jc bila zaupana , enostav
no prenesla na zavod kljub 
podpisanim pogodbam s KS 
Ormož . Ali se vodstvo KS Or
mož ne boji, da jo lahko vsi, ki 
smo solastniki, nismo pa sous
tanovitelji , tožimo za svoj del 
vloženega denarja? 

Trd i t ev , da se s to organizi
ranos t jo nič ne s p r e m e n i za 
u p o r a b n i k e , ne more drža t i , 
ker gre za pr ivat izaci jo na 
način, ki je v nasprot ju z zak

o n o m o zavodih . V aktu o us
tanovi tvi piše , da so vsi u p o 
rabnik i dolžni p lačevat i vzdr-
ževa ln ino , n a r o č n i n o in even
t u a l n o nas ta lo izgubo. Di rek
to r pa je poob laščen za pos
lovanje do v rednos t i 20.000 
D E M brez odloči tve sveta za
voda . 

Predlagam, da vodstvo KS o 
namerah dobro premisli in pris
tane na rešitev, ki je edina 
možna, to je ustanovitev jav
nega zavoda. O takšni pobudi 
občinski svet občine Ormož do 
sedaj ni razpravljal in ne vem, 
od kod trditev tajnika krajevne 
skupnosti Ormož, da je občina 

takšno zamisel odklonila. To 
enostavno ne drži. 

Zarad i varstva z ustavo zag-
otavljene pravice lastnine ter 
zaradi uveljavljanja vpliva jav
nosti predlagam, da se za ka
belsko televizijo Ormož usta
novi javni zavod. Javni zavod 
ustanovi občina in občina da 
tudi sogla.sje k s ta tu tu kot te
meljnemu aktu. Nadzorni od
bor občine pa ima pravico 
kontrole f inančnega poslo
vanja. Samo na takšen način 
je možno zavarovati javni in
teres na tako občutljivem po
dročju, kot je lokalni kabelski 
sistem. Alojz Sok 

Center interesnih dejavnosti Ptuj 
VOŠNJAKOVA ULICA 5, -ff 772-920 

O R G A N I Z I R A 

ZIMSKI POČITNIŠKI TABOR NA GOLTEH 
K D O ? Učenci 8. razredov OŠ in dijaki srednjih šol. 

K O L I K O ? Največ 20 udeležencev. 
KDAJ? 19. 2. — 24. 2. 1996 — zimske počitnice. 

KAJ? — 6-dnevna smučarska vozovnica, 
— 5 polnih penzionov (v hote lu) , 
— organizacija in vodenje, 
— program: 

• smučarski tečaj (videoanaliza tehnike, smučarska tekma), 
• zabavne aktivnosti na snegu. 

K O L I K O ? 360 D E M (predplači lo 30% ). 
PRIJAVE: Pr i prof. Dami janu Samojlenku vsak deiovnik 

od 7.00 do 10.30 v telovadnici Cente r ( o 772-441) 
ali na domu ( o 778-414) ali Cente r ID P t u j , -a 772-920. 

http://Aip1.ol.ing
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L E S K O V E C / Z A G O T A V L J A N J E P O G O J E V Z A D E V E T L E T N O O S N O V N O S O L O 

Preitovllena In dogralena 
š o l s k a zgradba v Leskovcu je zunaj in znot ra j lepo urejena. Zgra jena je 
bi la leta 1 9 1 2 , pred petimi leti je doživela obnovo stopnišča in hodnikov. 
Vanjo zahaja vsak dan 136 učencev in 10 s ta ln ih učiteljev ter t r i j e , ki na 
predmetni stopnj i dopolnjujejo obveznost z matične šole v V idmu. 

Leskovske šolske težave pa so jasne takoj , ko začnemo preštevati učil
nice. Samo osem j ih je, med nj imi ena preurejena iz bivše p isarne in la
hko sprejme samo 12 učencev. Razred s tak im števi lom učencev je nak
ljučje, in ko bodo pr ihodnje leto ti učenci zapust i l i osnovno šolo , bo 
zas i lna učilnica p razna , po števi lu pa ena manj . O sodobnem kabinetnem 
pouku v Leskovcu ne morejo r a z m i š l j a t i , tudi ne o tehničnem pouku v de
lavnici. Telovadi jo v zas i lno preurejeni učilnici, pr i tem pa morajo paz i t i , 
da preveč ne stegujejo rok in nog, saj bi sicer ogrožal i drug drugega. 

Ž e v tem je dovolj razlo
gov, d a si v Leskovcu zelo že
lijo doz idave in posodob i tve 
šolskega poslopja . O t r o š k e že
lje po sodobnejš i šolski stavbi 
so iz ražene na vsakem oglas
nem p ros to ru na šolskem hod
niku, med ročno nap isan imi 
spisi so tudi izrezki objav v 
T e d n i k u . Država je tem doda
la še en razlog: do leta 2.000 
je p o t r e b n o povsod prei t i na 
d e v e t l e t n o osnovno šolanje in 
p redp i sa l a min ima lne s tan
d a r d e . V Leskovcu je za to po 
t r e b n a temel j i ta p r enova p ros 
torov in povečanje površin . 

L e t a 1995 je bila izdelana 
idejna zasnova p ro jek ta , j e 
seni pa že n a r o č e n a izdelava 
u rban i s t i čne dokumen tac i j e in 
izdelava p ro jek ta . Us tanov i 
teljica — občina V i d e m — je 
lani zagotovi la s reds tva za iz
de lavo p ro j ek tne d o k u m e n t a 
cije, za nadal jevanje ak t ivno

sti pa je v le tošnjem pro ra - ; 
čunu rezervira la 11 mili jonov 
tolarjev. 

P o dosedanj ih idejnih načr-^ 
tih naj bi šolsko površ ino po-] 
večali s sedanj ih 1.073 na; 
1.946 kvadra tn ih met rov . V i 
pr iz idku bi dobili novo, 288'; 
kvadra tn ih me t rov veliko telo--
vadnico , s tavbo bi nadz ida l i , 
t e r pr idobil i pe t m a n s a r d n i h ; 
učilnic in kab ine t s skupno^ 
površ ino 330 kvadra tn ih m e - ' 
t rov, pr idobil i bi tudi novej 
sani tar i je , g a r d e r o b e in p red- i 
p r o s t o r e . V r e d n o s t del znaša , 
p o ide jnem načr tu dobe r mili-i 
jon in pol nemških mark . Po j 
vel javnem s is temu financira-? 
nja gradnje šolskih p ros torov , 
ko država zagotavlja d e n a r za! 
pol investicije, d rugo po lovico : 
p a občina in krajevna skup-^ 
nost , bo to za slednji v s e k a k o r ' 
vel iko f inančno b r e m e . G l e d e j 
na socia lno s t rukt i i ro , demo- j 

grafsko ogroženos t in po 
m e m b n o s t obmejn ih krajev so 
skušali doseči d r u g a č n o raz
merje f inanciranja, t ako da bi 
država zagotovi la 70 ods to t 
kov sreds tev . Pos lanec Gab r i 
jel Berl ič j e pri teh pr iza
devanjih obljubil p o m o č . Ža l 
pa skupina pos lancev, ki je o b 
spre jemanju d ržavnega p ro r a 
čuna p red laga la , da bi se sred
stva za demogra f sko og rožena 
območja namen i l a za gradn jo 
šol, s p red logom ni uspe la . 

Po p redv iden i d inamiki naj 
bi v letu 1977 pridobil i vso po 
t r e b n o dokumen tac i j o , v let ih 
1999 in 2000 pa naj bi bila iz
vedena gradnja in p r e n o v a 
šolskega poslopja . Kot j e p o u 
dari l pomočn ik ravnatel j ice 
O Š V i d e m in vodja o rgan iza
cijske e n o t e Leskovec Štefan 
Murko, pa si pr izadevajo , da 
bi ce lo tno dokumen tac i jo u r e 
dili že v le tošnjem letu. Če b o 
občina zagotovi la svoj f inanč
ni de lež , b o d o poskušal i v mi
nistrstvu za šolstvo doseči zače
tek gradnje že kako le to p re j . 

Ljudje v krajevni skupnos t i 
Leskovec se d o b r o zavedajo 
p o m e n a prenovl jene in dogra 
j e n e šole. Krajevna skupnos t 
bo vsekakor zagotovi la svoj 
delež , naj bo to v obliki s amo
pr ispevka, davka, p a tudi so
delovanja v gradnji t a k o z de 
lom kot da rovan im ma te r i a 
lom. Ljudje na t em območju 
se zavedajo p o m e n a šole in 
nevarnos t i , da jo zaradi neiz
polnjevanja pogojev izgubijo. 
Tudi država mora po leg pri
seganja na ohran jan je pose
ljenosti obmejn ih in d e m o -

Pomočnik ravnateljice OŠ Vi
dem in vodja organizacijske 
enote Leskovec Štefan Murko. 

grafsko ogroženih območi j na 
tem področ ju kaj stori t i . Poli
t ika prejšnjih deset le t i j je bila 
povsem zgrešena in negat ivna: 
p r e d dvajsetimi leti je bilo v 
osnovni šoli Leskovec še 300 
o t rok , v s e d e m d e s e t i h letih pa 
so se mlade d ruž ine množ ično 
odsel jevale v mes ta , v Ptuju je 
celo nas ta lo naselje z i m e n o m 
Novi Leskovec . Sp remen jena 
gospoda r ska situacija in spo
znanje , da življenje v mestu le 
ni s a m o udobje in ugodje , pa 
tudi sodobne jše p r o m e t n i c e 
dajejo p r e d n o s t življenju na 
dežel i . Obč ina V i d e m , krajev
na skupnos t Leskovec in slo
venska država lahko izrabijo 
to pr i ložnost . 

Jože Bračič 

Osnovna šola Leskovec danes 

V E L I K I B R E B R O V N I K / P L A Z O D N E S E L V I N O G R A D 

Stanovanjska 
hiša v nevarnosti ^ 
v Velikem Brebrovniku 100 je dom družine Novak. Do pred kratkim so 
živeli povsem normalno življenje, odkar pa je zemeljski plaz odnesel vi
nograd, ki je bil od hiše oddaljen kakšnih 15 metrov, živijo v nenehnem 
strahu, da se utegne zemlja ponovno premakniti. Na hiši na srečo ni 
poškodb, nastala pa je razpoka na stavbi, v kateri imajo stiskalnico, za 
nekaj centimetrov pa se je ugreznila tudi nosilna stena garaže. 

Zemlja se je prvič premaknila j 
avgusta lani, vendar le v minimal-i 
nem obsegu, tako da so brez težav' 
opravili še vsa jesenska dela v vi-] 
nogradu. Okrog božiča je bil pre-i 
mik že resnejši in zemlja je zdrk-! 
nila za dober meter. Sedaj pa je 
plaz premaknil zemljo 4 metre 
globoko na dolžini 200 metrov. 

Strokovna delavca 
geodetskega zavoda iz Maribora 
sta dejala, da gre za šolski pri
mer plazu. Preden je zapadel 
sneg, je bilo na plazu lepo vid
no, da je podlaga iz laporja in 
ilovice, voda, ki se je tukaj zbi
rala, pa je očitno sprožila pla
zenje. 

Franci Novak je dejal, da 
utegne sanacija plazu stati več, 
kot sta vredna zemljišče in hiša. 
Uničeno je okrog 50 odstotkov 
vinograda, ki so ga pomlajevali 
od leta 1981. Najbolj se bojijo 
pomladi, ko se bo stalil sneg, od-
mrznilo zemljišče in bo prišlo 
spomladansko deževje. O dogod
ku so obvestili krajevno skupnost 
in občino, vendar se utegne zgo-^ 

diti, da bodo ostali s svojo ne
srečo sami. Pomoč pa je potreb
na in to čim prej in predvsem 
zato, da se izognejo še večji ško
di. Pri naslednjem plazu ne bo v 
nevarnosti samo Novakova hiša, 
ampak tudi cesta, ki vodi kakšnih 
10 metrov proč od sedanjega pla
zu in povezuje prebivalce Vcli-

kega Brebrovnika s svetom. V 
neposredni bližini pa je tudi 
električna in telefonska napelja
va. V tem primeru bi bila po
moč krajevne skupnosti in obči
ne dobra naložba, da se izog
nejo stroškom, ki utegnejo nas
tati spomladi. 

rk 

Plaz je za seboj pustil pravo opustošenje. 

ČRNA KRNIKA 
P R V A L E T O Š N J A 
SMRTNA Ž R T E V 

P o Ormoški cesti proti 
središču Pfuja je v pone
deljek, 22. januarja, ob 
20.20 vozil osebni avto 
37-leini Edvard Strelec iz 
Ptuja. Njegov avto 
znamke Rover je na Or
moški cesti v blagem le
vem ovinku zaneslo na 
desno, nato pa na levo 
stran cestišča, kjer je 
zapeljal čez bankino po 
nasipu na travnik. Tam 
je z desno stranjo avto
mobila silovito trčil v 
drevo. Pri tem se je 
voznik tako hudo ranil, 
da je umrl na kraju 
nesreče. 

Z O G L E D A L O M 
Z A D E L A M L A D O L E T N O 
P E Š K O 

V sredo, 24. januarja, 
okoli 16. ure je 30-letna 
Simona C. iz Gajevcev, 
občina Gorišnica, vozila 
osebni avto od Ptuja 
proti Mariboru. V Mik
lavžu na Dravskem polju 
je na zaznamovanem 
prehodu za pešce z des
nim bočnim ogledalom 
trčila v 7-letno Sabino 
G . iz Miklavža in jo zbi
la. Pri tem se je deklica 
hudo ranila in so jo pre
peljali v mariborsko bol
nišnico. 

VOZNIC I HUDO 
RANJENI 

V soboto, 27. januarja, 
ob 8.20 je 24-letna Sa
bina Z . iz Lenarta v Slo
venskih goricah vozila 
osebni avto po Titovi ce
sti v Mariboru. Med vož
njo je v prednji del nje
nega avtomobila trčila s 
svojim osebnim vozilom 
46-letna Vera Z . iz Vele
nja, ki jo je na zasneže
nem in spolzkem cesti
šču zaneslo na nasprotni 
vozni pas. V nezgodi sta 
se obe voznici hudo ra
nili in so ju prepeljali v 
mariborsko bolnišnico. 

P O Ž A R V KUHINJ I 

V petek, 26. januarja, 
okoli 11. ure je nastal 
požar v kuhinji stano
vanjske hiše v Bukovcih 
10 pri Markovcih^ Gos
podinja Rozalija C. je ti
sto dopoldne kuhala na 
plinskem štedilniku. Ver
jetno zaradi njene poz
abljivosti je v kuhinji za
čelo goreti, plameni so 
zajeli kuhinjske elemente 
in drugi inventar. Ob 
pomoči domačih gasil
cev so ogenj pogasili in 
tako preprečili, da se ni 
razširil po vsej hiši. Nas
talo škodo so ocenili na 
okoli 500.000 tolarjev. 

NESREČA PRI DELU 

V skladišču podjetja 
L I P na Spodnji Polskavi 
je delavec, 44-letni 
Branko S . , delal na 
lestvi. Ta mu je zdrsnila 
in z višine okoli štirih 
metrov je padel na be
tonska tla. Pri padcu se 
je hudo ranil. 

HRUSTIJEVI 
NAGRAJENCI 

Nagrade podjetja CHIP-
PY, d.o.o., iz Gerečje vasi 
14, Ptuj, prejmejo: 

1. nag rada — kolo: D r a -
gec Go lob , Gor išnica 62/a, 
Gor išnica ; 2. nagrada — 
rolerji: A n t o n Kostanjevec , 
Draženc i 26, Ptuj ; 3. — 12. 
nagrada — majice: 1. Vzgoj-
novarstveni zavod — Ptuj 
— O E Hajd ina ; 2. Kristjan 
Krajnc, R imska ploščad 16, 
Ptuj ; 3. T ina Cestnik , H a j 
doše 43/a, P tu j ; Ma jda 
Krajnc, Pacinje 3/b, D o r 
nava; Mi rko Pre log, Z a g o -
jiči 30, Gor išn ica ; 6. J e r 
neja Hern ja , Lešje 34, 
Majšperk; 7. Mar jan Bla-
žek. Š tuden t sko naselje — 
Blok 1, Ces ta 27. apr i la 3 1 , 
Ljubljana — Vič; 8. Lidija 
Kostanjevec, Draženc i 26, 
Ptuj ; 9. Jožica Lacko , 
Drs te l ja 2 1 , Des t rn ik ; 10. 
R o m a n a Sagadin, Prepol je 
63 , S ta rše . 

. ^ £le&tiiamQl. 

R O D I L E SO — Č E S T H 
T A M O : Jožica C e p , Mais-i 
t rova 16, Ptuj - Tjašo; ' 
Drag ica Horva t , Podgrad-J 
je 24, L ju tomer - Polono;-
N a d a Kolar ič , D e ž n o 36,; 
Podlehn ik - Po lono ; Ma- . 
tikia Ž u r a n , Pest ike 5,^ 
Zavrč - dekl ico; Brigita^ 
Plavčak, Sp. Hajdina 141,1 
Ptuj - Tade ja ; Andre j a ! 
Mar in ič , Spuhlja 106/a,j 
Ptuj - Evo; Dragica Kalu-! 
derovič , Slomškova 12,j 
Ptuj - Lci>nidi); Jožica^ 
Kramberge r , Kicar 96, 
Ptuj - dekl ico; Ksenjai 
C u r m a n , Dravinjski Vrh^ 
5, V idem - Den i sa ; 0 1 g a | 
Toplak , Nova vas 22, Ptuj 
- dekl ico; Ma t i l da Pukšič,^ 
Zabovci 28, Ptuj - dečka; j 
Na taša Topo lovec , Lan-ri 
gusova 27, Ptuj - Vita;-
Mari ja Simonič , Vintarov-^ 
ci 36, Des t rn ik - Roka ; 
Vesna Čern i , Ulica Lack-i 
ove če te 6, Ptuj - Domi- i 
niko; Mari ja Žvarc , Rjavcil 
2, V i tomarc i - Ba rba ro ; j 
Mari ja Lesjak, JurovciJ 
l /a , V idem - Lino; Iris^ 
Vičar , Mes tn i Vrh 20,^ 
Ptuj - Niko; Majda K r a m - ' 
berger . T rnovska vas 54,i 
Trnovska vas - Katjo. | 

P O R O K E — P T U j d 
Janez Lesjak in Drag ica i 
Vučak, Moškanjci 20. j 

U M R L I S O : Mari ja Ko- ' 
larič, rojena Z a m u d a , 
Spuhlja 101, 1910 - t 
21 . j anuar ja 1996; J a n e z 
Vidovič, N a postajo 7, 
Ptuj , 1923 - t 22. ja 
nuarja 1996; J a k o b Tetič-^ 
kovic, Kraigher jev aul . 5 , ' 
Ptuj , 1930 - t 19. j a - i 
nuarja 1996; Jožef Knez , , 
O b Studenčnic i 5, Ptu j , -fi? 
1 9 1 2 - 1 22. j anuar ja 1996;: 
Mari ja Letonja , rojena-
Stepišnik, Mejna cesta 5, 
Ptuj , 1904 - t 25. j a - i 
nuarja 1996. 

P T U J • V soboto, 3 . 
februarja, se bo začela 
letošnja medobčinska re
vija odraslih pevskih 
zborov, ki delujejo v 
okviru Zveze kulturnih 
organizacij Ptuj. Tokrat 
bo revija zaradi del v 
Narodnem domu pote
kala v Glasbeni šoli Ka
rola Pahorja Ptuj in bo v 
dveh delih. Drugi del bo 
v soboto, 10 . februarja, 
obakrat ob 18 .30 . Nas
topilo bo devetnajst od
raslih pevskih zborov. 

P T U J • Danes ob 17. 
uri bo na mladinskem 
oddelku Knjižnice Ivana 
Potrča za predšolske in 
šolske otroke pravljična 
ura O dobrem volku. 

ZAVRČ • V nedeljo, 
4. februarja, bo ob 15 . 
uri v kulturnem domu 
predstavitev prve pesni
ške zbirke Petra Vesen-
jaka V miru rasti žitni 
klas. 

P T U J # V sredo, 7. fe
bruarja, bo ob 19. uri v 
Narodnem domu prosla
va v počastitev kultur
nega praznika. 

VITOMARCI • V če
trtek, 8. februarja, ob 19. 
uri bo prosvetno društvo 
pripravilo proslavo ob 
kulturnem prazniku v ga
silskem domu. Nastopili 
bodo mali tamburaši, 
ženski pevski zbor in re-
citatorji, slavnostni go
vornik pa bo župan 
Franc Pukšič. 

PTUJ • V petek, 9. fe
bruarja, bo ob 19 . uri v 
refektoriju minoritskega 
samostana Viktorinov ve
čer, ki bo posvečen kul
turnemu prazniku. Gost
ja večera bo igralka Mila 
Kačič. 


